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فرماندار قم خبرداد:

جمع آوری ریل های فرسوده 
راه آهن تا پایان سال 

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

تامین کالاهای اساسی مورد نیازمردم قم تا چندماه آینده

فرماندار قم از جمع آوری ریل های فرسوده راه آهن تا پایان 
سال جاری از سطح شهر قم خبر داد. عباس ذاکریان در 
حاشیه بازدید از عملیات جمع آوری ریل راه آهن در حوالی 
خیابان رسالت گفت: با هماهنگی های صورت گرفته بین 
شهرداری و اداره کل راه آهن ریل راه آهن، حد فاصل ایستگاه 

مرکزی راه آهن قم تا مسجد مقدس جمکران تا پایان سال 
جمع آوری می شود و به صورت معبر در اختیار شهروندان 
قرار می گیرد. ذاکریان با بیان اینکه جمع آوری این خط آهن 
فرسوده از مصوبات سفر استانی ریاست جمهوری به قم 
بوده است خاطر نشان کرد: بلا استفاده بودن این خط آهن 
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رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  تاکید کرد:

برخورد قاطع با اخلالگران 
درتأمین و عرضه مایحتاج عمومی 
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شهردار دستجرد مطرح کرد :

مشکلات زیرساختی از موانع اصلی توسعه شهر دستجرد

پلمب یک  از  رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
نانوایی بربری با ۱۷ میلیارد ریال تخلف در دریافت و عرضه 
آرد خارج از شبکه در قم خبر داد گفت : بدنبال اجرای طرح 
جدید پرداخت یارانه ها، به طور جدی با محتکران، متخلفان 

و افرادی که در تأمین و عرضه مایحتاج عمومی اخلال ایجاد 
کنند برخورد قاطع و جدی خواهد شد. محمدرضا حاجی 
اظهار  خبرنگاران  با  گفتگو  در  یکشنبه  ظهر  بعداز  رضا 
تولید  بربری در خیابان  نانوایی  داشت: تخلف یک واحد 

  

 سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه انتظار این است 
البرز  سایت  در  دفن  و  انتقال  تا  جمع آوری  ابتدای  از  پسماند  جمع آوری  روند 
مشارکت،  شهری  مدیریت  پروژه های  در  موفقیت  رمز  گفت:  شود،  بازنگری 
همیاری و همکاری شهروندان است. مهدی اصفهانیان مقدم در نخستین جلسه 
شورای خدمات شهری شهرداری قم اظهار کرد: سه اصل قانون مداری، مردم 
مداری و دانش محوری سیاست شهرداری در حوزه معاونت خدمات شهری است 

که اگر با این شاخص ها کار کنیم وظیفه قانونی و شرعی خودمان را انجام دادیم.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم اقدامات و فعالیت های جمعیت هلال 
احمر قم را تشریح کرد.محمد بهرامی گفت: در مجموعه هلال احمر استان قم 
۴ هزار نفر داوطلب را داریم. وی افزود: در هفته هلال احمر برای حفظ آمادگی 
افراد دو روز را برای مانور چندمنظوره در دستور کار قرار دادیم که در بخش مرکزی 
و قنوات اجرا شد. بهرامی ادامه داد: ۲۷ پزشک را فراخوان دادیم و با توجه به 
شناسایی نوع بیماری ها به درمان افراد نیازمند پرداختیم در این دوروز اردوی 

جهادی ۳۵۵ نفر از مردم استان قم توسط پزشکان جهادگر ماه ویزیت شدند.

سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری قم:
روند جمع آوری و انتقال پسماند نیازمند بازنگری است

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم :
۴ هزار نفر داوطلب هلال احمر درقم فعال هستند
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رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:
اصلاح دهک بندی ها برای توزیع 

عادلانه یارانه ها ضروری است
رییس کمیسیون اقتصادی 
مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد که اصلاح دهک بندی ها 
و اطلاعــات در پایــگاه رفــاه 
ایرانیــان و به روز رســانی آن 
جهت توزیع عادلانه یارانه ها 

ضروری است. 
با  پورابراهیمی  محمدرضــا 
2ارائه پیشنهاداتی برای توزیع 

رئیس جمهور تاکید کرد:
 اقناع سازی افکارعمومی تا رفع 

همه ابهام های طرح اصلاح اقتصادی 
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جلالی زاده فعال سیاسی اصلاح طلب: 
کشور با یک جناح نمی تواند به 
پیشرفت و توسعه خود ادامه دهد

رئیس جمهور با بیان توصیه هایی 
به مســوولان اجرای طــرح توزیع 
عادلانــه یارانه ها تاکید کرد: بخش 
زیــادی از مردم نســبت بــه طرح 
دولت آگاهی پیــدا کردند اما هنوز 
بــرای برخــی ابهــام وجــود دارد 
کــه باید بــا اســتدلال بــرای آن ها 
اقناع ســازی شــود.  آیت الله سید 
ابراهیــم رئیســی در جلســه روز 

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: 
امیدواریــم همه به این نکات توجه 
داشــته باشــند که کشــور با یک 
مجموعه و یک جناح نمی تواند به 
پیشرفت و توسعه خود ادامه دهد. 
جــلال جلالــی زاده در پاســخ به 
این ســوال کــه مهم تریــن برنامه 
اصلاح طلبــان بایــد چه باشــد تا 
ســال  دو  انتخابــات  در  بتواننــد  7

دبیر دهمین دوره دوسالانه عکس هنرمندان قم:

نامزدهای دریافت جایزه دوسالانه 
عکس قم معرفی شدند

دبیر دهمین دوره دوسالانه عکس هنرمندان قم گفت: نامزدهای دریافت جایزه این دوسالانه  
معرفی شدند.

ابراهیم سلیمانی در گفت وگویی افزود: نامزدهای دریافت جایزه )فینالیست های( این دوسالانه؛ 
آقایان: حمیدعابدی، محمد محسن زاده، امیرعلی میقانی، بهمن عزیزی، پژمان ملایی، اکبر 
لطفی، محسن کرمعلی، محمد اخلاقی، محمد تهذیب الحسن، سجاد حیاتپور، رضا رمضانی، 
مسعود قائمی، مهدی جعفری، مهدی مریزاد و جواد طهماسبی و خانم ها: سیده مریم صمدی، 
و  اعظم نجفعلی زاده، محبوبه رضایی، راضیه اخلاقی، طیبه محمدکرمی، اعظم  مومنیان 

فاطمه سادات هاشمی هستند. 
وی با تقدیر و سپاسگزاری از تمامی عکاسانی که آثارشان را به این دوسالانه ارسال کردند، به 
اطلاعیه شماره ۷۷ انجمن عکاسان استان قم در این زمینه اشاره و بیان کرد: از عکاسانی که نامزد 
دریافت جایزه شده اند، درخواست می کنیم که اصل فایل »RAW«  آثار راه یافته خود را تا روز سه 

شنبه این هفته )2۷ اردیبهشت( به دبیرخانه این دوسالانه تحویل دهند.
وی خاطرنشان کرد: بدیهی است، پس از بررسی و تطبیق اصل آثار؛ برگزیدگان نهایی، در آیین 

اختتامیه دهمین دوسالانه عکس هنرمندان قم معرفی و از آن ها تجلیل می شود.   
 رییس انجمن عکاسان استان قم در بخش دیگر سخنان خود گفت: نمایشگاه عکس »بخش 
قم« این دوسالانه تا 29 اردیبهشت ماه جاری، از ساعت 10 تا 12 و 16 تا 20 در نگارخانه فرهنگ 

شهر قم واقع در خیابان شهیدان فاطمی )دورشهر( نبش کوچه 12 برای بازدید عموم دایر است. 
وی افزود: این دوسالانه توسط انجمن عکاسان استان قم با همکاری استانداری قم، اداره کل 
فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم، اداره کل اوقاف و امور خیریه استان قم، حوزه هنری استان قم، 
شهرداری قم، شورای اسلامی شهر قم، سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم و نگارخانه 

فرهنگ برگزار می شود. 
نهمین دوره دوسالانه عکس هنرمندان قم در سال 1۳9۷ برگزار شد.   

علاقه مندان برای کسب اطلاعات بیشتر می توانند به دبیرخانه دهمین دوره دوسالانه عکس 
هنرمندان قم واقع در خیابان شهیدان فاطمی )دورشهر(، پلاک 100، نبش کوچه 12، طبقه 
فوقانی نگارخانه فرهنگ مراجعه کنند و یا در قم با شماره تلفن ۳۷۸۳۸۸6۷ با پیش شماره 02۵ 

تماس بگیرند.

عضو هیئت مدیره مؤسسه ملی پاتوق کتاب:

یارانه بخش کتاب به خود کتابخوانان 
اختصاص داده شود

عضو هیئت مدیره مؤسسه ملی پاتوق کتاب گفت: در راستای ترویج فرهنگ کتابخوانی بهتر 
است که یارانه بخش کتاب به خود کتابخوانان اختصاص داده شود. 

حجت الاسلام محمدحسین اسلامی فر با اشاره به مطلب فوق اظهار داشت: تجربه نشان داده 
که اختصاص یارانه بخش کتاب به ناشران بعضاً باعث ایجاد فساد و رانت و دیگر مشکلات می شود 
و لذا بهتر این است که به شکل هدفمند و در راستای حمایت از فرهنگ مطالعه به خود کتابخوانان 

اختصاص پیدا کند.
وی افزود: شرایط پس از شیوع کرونا و گرانی های اخیر قیمت کاغذ و دیگر هزینه های مربوط 
به صنعت نشر باعث شده که امسال قیمت کتاب های انتشار یافته افزایش مشهودی داشته باشد 
و این در حالی است که بعضاً همین کتاب ها در برخی کتاب فروشی ها با نصف و گاه یک سوم 

قیمت موجود است.
وی گفت: به عنوان مثال ما در مجموعه فروشگاه های پاتوق کتاب، افزایش قیمت نداده ایم و لذا 
استقبال از فروشگاه ها بیشتر از خود نمایشگاه کتاب بوده است، ضمن آن که تخفیف ده درصدی 
نمایشگاه حضوری رقم قابل توجهی برای خریدار محسوب نمی شود کما این که کتاب فروشی ها 

هم بعضاً بیش از این تخفیف ارایه می دهند.
حجت الاسلام اسلامی فر بیان داشت: یکی دیگر از دلایل استقبال نسبتاً کمتر، فروش مجازی 
نمایشگاه کتاب است، ضمن آن که به هر حال برخی از ناشران نیز گویا برای حضور در فضای 

مصلی اعلام آمادگی نکردند.
وی اضافه کرد: واقعیت آن است که بخش عمده گرانی کتاب به خاطر قیمت کاغذ است و بخش 
کمتر آن مربوط به خدمات حوزه نشر می باشد، چه آن که به هر حال با توجه به افزایش حقوق 
و دستمزد این مساله در قیمت خدمات چاپ نیز تأثیر گذار بوده اما همچنان قیمت کاغذ عامل 
اصلی تورم در این بخش است، تا آن جا که می توان گفت حدود هشتاد درصد گرانی کتاب به 
خاطر قیمت کاغذ است. عضو هیئت مدیره مؤسسه ملی پاتوق کتاب ادامه داد: البته به نظر می 
رسد که دولت در این زمینه چاره ای هم ندارد؛ چراکه اگر قیمت کاغذ دولتی باشد مشکلاتی به 
همراه دارد کما این که زمینه ساز سوء استفاده عده ای رانت خوار می شود که کاغذ با ارز دولتی 

گرفته و در بازار آزاد می فروشند.

فلسفه روابط عمومی، مردمداری 
و شنیدن صدای مردم

در حال حاضر روابط عمومی ها در اکثر دستگاهها بیشتر 
نقش واحد تشریفاتی را بازی می کند و برگزاری جشن ها، مراسم 
بازنشستگی و تقدیر، مراسم استقبال رسمی و برنامه های از 

این دست فعال هستند در حالیکه رسالت سازمانی این حوزه در حد مشورت در تصمیم سازی و 
تسهیل گری راهبردهای توسعه است.

نهاد روابط عمومی عمر چندانی در سازمان ها و اداره های کشور ندارد و به علت ضرورت و نیاز در 
سازمان ها ایجاد نشده بلکه به دلیل الزام های اداری شکل گرفته و به همین دلیل تاکنون به صورت 

جدی به بازی گرفته نشده است.
نگاه سازمان ها به روابط عمومی نگاه دسته چندمی است و بود و نبود آن برای ادارات و سازمان 
مهم نیست در حالیکه روابط عمومی باید قلب راهبری تصمیم های سازمانی باشد و همگام با مدیر 

و بدنه سازمان گام های محکم بردارد.
مشکل بیشتر سازمان ها در کشور ارتباط ضعیف روابط عمومی ها با رسانه است زیرا روابط 
عمومی ها جایگاه اصلی خود را نیافته اند و با تکالیف سنتی و غیرحرفه ای نمی توانند پاسخگوی 
نیازهای رسانه و تعامل سازنده با آن برای بهره گیری از ظرفیت هایش در راستای خدمت به مردم 

و تعالی سازمانی باشند.
روابط عمومی ها در برخی از دستگاه ها به عنوان اداره های دسته چندمی و بعضا به محلی 
برای تبعید کارمندان تبدیل شده در حالیکه نبض سلامت اداری و روابط سازنده، از نشاط و پویایی 

تصمیم سازی این نهاد                 بر می خیزد.
تقابل و همراه بودن روابط عمومی با رسانه و بالعکس موجب کارایی هرچه بیشتر این دو نهاد می 
شود و ترسیم محتوایی ارتباط معنایی و کلامی جامعه و رشته فهم امور و گفتمان های قالب در این 

لایه ها و بخش ها به عهده روابط عمومی و رسانه است.
روابط عمومی و رسانه نه تنها در مقابل یکدیگر نیستند بلکه مکمل هم هستند و هر دو باید وظایف 

ذاتی خود را به خوبی انجام دهند تا زمینه رشد و پیشرفت جامعه را فراهم کنند.
روابط عمومی ها باید حقایق را به رسانه ها منتقل کنند و رسانه ها نیز باید بی طرفانه به مسایل 

بپردازند و نگاه نقادانه با هدف اصلاح گری و رشد داشته باشند.
متأسفانه روابط عمومی در برخی از سازمان ها به اتاق خبری برای تولید مطالبی تبدیل شده 
است که منافع و بقای مدیر ارشد سازمان را حفظ کند و در برخی از سازمان ها به واحد تبلیغات ) 

تبلیغات غیرحرفه ای پرهزینه و کم اثر( تبدیل شده تا منافع مدیر روابط عمومی را حفظ کند.
روابط عمومی ها گاها توسط افراد غیرمتخصص از مسیر خود منحرف شده و به واحدهایی 

تبلیغاتی، پوسترچسبان، برگزارکننده مراسم آیینی و تولیدکننده اخبار سیاسی تبدیل شده اند.
ما با گونه هایی از روابط عمومی در سازمان ها روبه رو هستیم که منافع مردم را نادیده می گیرند یا 
در اولویت قرار نمی دهند و همین جاست که باید اشاره شود ما به نوعی از روابط عمومی احتیاج 

داریم که حافظ منافع مردم باشد و منافع مردم را بالاتر از هر اولویتی قرار دهد.
روابط عمومی باید حافظ منافع مردم باشد، زیرا فلسفه روابط عمومی، مردمداری است و بدون 
تأمین منافع مردم ، منافع شخصی و سازمانی فقط به صورت ناپایدار و موقت تأمین خواهد شد. 
امروزه سازمان های پیشگام بر این اصل استوارند که وقتی منافع مردم تأمین شود منافع سازمانی 

و شخصی هم تأمین می شود.
فلسفه روابط عمومی، مردمداری و شنیدن صدای مردم است و نه بلندگو بودن و داد زدن بر سر 
مردم، مردم ولی نعمت سازمان ها هستند. مردم ارباب سازمان ها هستند و روابط عمومی ها قبل از 

اینکه سازمان ها این مهم را درک کنند باید این فلسفه را درک و برای سازمان تبیین کنند.
اگر یک روابط عمومی در سازمانی طرف مردم را بگیرد نشان بلوغ آن سازمان است؛ چرا که اگر 

منافع مردم تأمین شود حتما منافع سازمان نیز تأمین می شود.
متأسفانه روابط عمومی ها در برخی دستگاهها گرفتار بله قربان گویی هستند و خود را در 
محدوده دستورات رئیس سازمان محدود کرده و مباحث درون سازمانی و ارتباطات کارمندی و 

همچنین ارتباط با مردم و شنیدن صدای مردم را فراموش کرده اند.
سهم نظرات، پیشنهادها و انتقادات کارکنان و مردم در بهبود امور و فعالیت های سازمان ها نادیده 
گرفته می شود و متأسفانه روابط عمومی ها در رصدکردن اطلاعاتِ محیطی ناکارآمد نشان داده اند؛ 
چرا که ارتباط مردم و روابط عمومی ها قطع شده است و در چنین شرایطی منافع سازمان و مردم 
هر دو لطمه می خورد و به جاست که با برقراری ارتباطات دوسویه هر دو طرف بازی برنده می شوند.
منافع مردم یعنی ارتباطات دوسویه؛ یعنی در ارتباطات شنیدن مهم تر از گفتن است؛ یعنی 

پاسخگویی سریع و دقیق به سؤالات مردم و اطلاع رسانی بموقع و شفاف.
بر اساس منابع علم ارتباطات، چهار محور علمی گرایی، پژوهش گرایی، سیستماتیک بودن 
و ایده آلی بودن از شاخص ترین ویژگی های یک روابط عمومی سرآمد است به طوریکه زمانی 
مشاوره های مدیر روابط عمومی موثر و کارآمد است که بر اساس پژوهش های صحیح و کارآمد 
مطرح شود. پژوهش محوری اولویت اجرایی روابط عمومی سرآمد است بنابراین به نظر می رسد 

فعال کردن بخش افکارسنجی یکی از ارکان مهم روابط عمومی ها به شمار می آید.
روابط عمومی ها باید توانایی انتقاد در جلسات درون سازمانی خود را داشته باشند تا بتوانند از 
رئیس، کارکنان و یا عملکرد سازمان انتقاد کرده و مشکلات موجود در سازمان خود که در نتیجه 

ارتباط موثر با مردم رصد کرده اند به ریاست سازمان منتقل کنند.
روابط عمومی ها باید آخرین امکانات موجود روز و از همه مهمتر حمایت مدیران سازمان خود 
را در اختیار داشته باشند تا بتوانند بخوبی به وظایف عمل کنند و نتایج مثبتی را برای سازمان 

خود رقم بزنند.
رییس اداره روابط عمومی و امور فرهنگی اداره کل تامین اجتماعی قم

محمد تلخابی*

استاندارقم تاکید کرد:

تامین اعتبارات لازم برای آبرسانی به روستاهای قم
 استاندار قم گفت: اعتبارات لازم برای آبرسانی به روستاهای محروم قم باید با 

کمک سازمان های ملی و نمایندگان مجلس فراهم شود. 
به گزارش ایرنا، سید محمدتقی شاهچراغی عصر یکشنبه در جلسه هماهنگی 
آبرسانی به روستاهای مناطق محروم استان قم افزود: سرعت بخشی و هماهنگی 
کامل بین دستگاه ها و نهادهای انقلابی در پروژه آبرسانی به روستاهای استان باید 

با جدیت پیگیری شود.
وی با اشاره به اجرای پروژه های آبرسانی در بخش های کهک و سلفچگان 
 ـتهران، 6 پروژه در 6 روستا با  خاطرنشان کرد: در محور آبرسانی جاده قدیم قم 
اعتباری بالغ بر 21 میلیارد تومان اعتبار در حال انجام است که امیدواریم تا پایان 

سال به بهره برداری برسد.
استاندار قم بر ضرورت تأمین اعتبارات لازم برای آبرسانی به روستاهای محروم با 
کمک دستگاه های ملی و نمایندگان مجلس تأکید کرد و گفت: امیدواریم با اجرای 

طرح ها و پروژه ها در حوزه محرومیت زدایی، به نقاط مطلوبی دست یابیم.
اتمام عملیات آبرسانی به شش روستای بخش مرکزی  

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب استان قم نیز دراین جلسه  از پایان عملیات 
آبرسانی به شش روستای جاده قدیم قم – تهران تا پایان امسال خبر داد.

حسن بختیاری گفت: بر اساس برنامه ریزی های انجام شده تا پایان امسال 
عملیات آبرسانی به 6 روستای واقع در مسیر جاده قدیم قم - تهران به اتمام 

می رسد.
بختیاری افزود: برای اجرای این طرح 21 میلیارد تومان اعتبار پیش بینی شده که 

با کمک بسیج سازندگی سپاه در حال انجام است.
 جلسه هماهنگی و رفع مشکلات آبرسانی به روستاهای مناطق محروم استان 
قم با حضور جمعی از مدیران و کارشناسان دستگاه های اجرایی ذیربط در سالن 

جلسات امام جواد)ع( استانداری قم برگزار شد.

گفت:  قم  استان  بازرگانی  خدمات  و  غله  مدیرکل 
وضعیت ذخیره سازی گندم برای تامین آرد و نان مورد 
نیاز مردم استان در سطح بسیار مطلوبی است و هیچ 

محدودیتی در این خصوص وجود ندارد. 
توجه  با   : اظهارداشت  محمدی  سعید 
به برنامه ریزی های به عمل آمده  برای تامین کالاهای 
اساسی مورد نیاز مردم قم به خصوص گندم  و آرد، این 
محصولات حداقل برای چندماه آینده استان ذخیره و 
برای مصرف مردم فراهم شده است و هیچ نگرانی در 

این زمینه نداریم.
وی افزود: کیفیت آردهای تولید شده در استان قم 
به دلیل یکسان  بودن گندم های مصرفی، بسیار بالا 

و مطلوب است و به همین دلیل نانی که از این آرد به 
دست مردم می رسد نیز دارای سطح قابل قبولی از 

استانداردهای تعیین شده است.
برای  اخیر  روزهای  طی  همچنین  داد:  ادامه  وی 
آرد  برای مدتی  نان،   به  نیاز مردم  بهتر  تامین هرچه 
یارانه ای به تمام نانوایی های سنتی دارای پروانه آزاد پز  
در قم اختصاص می یابد تا شاهد نرخ یکسان نان در 

سطح استان باشیم.
محمدی با اشاره به این که نانوایی های استان باید 
اطلاعات فعالیت خود را در قالب بنر در معرض دید 
مردم قرار دهند، گفت: تمام نانوایی های استان موظف 
هستند به صورت تمام وقت و بدون تعطیلی به فعالیت 

ادامه دهند و آرد مورد نیازشان نیز به موقع تامین خواهد 
شد.

وی با اشاره به تشدید نظارت ها بر نانوایی های استان 
برای مقابله با هرگونه تخلف احتمالی، افزود: حدود ۳0 
واحد نانوایی نیز در سطح استان با همکاری اتحادیه 
این  و  شدند  جانمایی  مختلف  مناطق  در  نانوایان 
واحدها موظف هستند تا ساعت 12 شب به پخت نان 

ادامه دهند.
گفتنی است کیفیت گندم تولیدشده در قم مطلوب 
است،  همچنین کشت گندم بیشتر در جعفرآباد این 
استان صورت می گیرد و کشاورزان بومی منطقه در این 

زمینه مهارت خاصی دارند.

مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان قم خبرداد:

تامین کالاهای اساسی مورد نیازمردم قم  تا چندماه آینده

شهردار قم :

قم بیش از قوانین خاص
 به تفویض اختیارات نیاز دارد 
باید نگاهی متناسب با حفظ آبرو و جایگاه نظام به قم شود

فرماندار قم از جمع آوری ریل های فرسوده راه آهن تا پایان سال جاری از سطح 
شهر قم خبر داد.

عباس ذاکریان در حاشیه بازدید از عملیات جمع آوری ریل راه آهن در حوالی 
خیابان رسالت گفت: با هماهنگی های صورت گرفته بین شهرداری و اداره کل راه 
آهن ریل راه آهن، حد فاصل ایستگاه مرکزی راه آهن قم تا مسجد مقدس جمکران 
تا پایان سال جمع آوری می شود و به صورت معبر در اختیار شهروندان قرار می گیرد.
ذاکریان با بیان اینکه جمع آوری این خط آهن فرسوده از مصوبات سفر استانی 
ریاست جمهوری به قم بوده است خاطر نشان کرد: بلا استفاده بودن این خط آهن 
در سال های گذشته، مشکلات بسیاری را برای شهروندان و خصوصا خانه های 

مجاور ریل آهن بوجود آورده است که با جمع آوری و تسطیح محل، این مشکل تا 
حد زیادی مرتفع می شود.

وی با بیان این که در ماه گذشته هم قطعه نخست این ریل در مجاورت بلوار امام 
رضا )ع( جمع آوری شده بود افزود: در حال حاضر همکاری خوبی بین شهرداری و 
اداره کل راه آهن قم برای حل این مشکل شکل گرفته است و امیدواریم با تداوم این 

همکاری ها شاهد حل و رفع مشکلات ساکنان این منطقه باشیم.
بخش نخست عملیات اجرایی طرح جمع آوری ریل های متروک راه آهن از سطح 
شهر قم در ۳0 فروردین ماه امسال به طول هشت کیلومتر در حاشیه بلوار امام 

رضا)ع( شروع شده بود که به صورت صد در صد به پایان رسیده است. 

فرماندار قم خبرداد:

جمع آوری ریل های فرسوده راه آهن تا پایان سال 

شهردار دستجرد مطرح کرد :

مشکلات زیرساختی از موانع اصلی توسعه شهر دستجرد
شهردار دستجرد قم گفت: ناایمن بودن مسیر 
دسترسی و نقاط پرتعداد حادثه خیز و تصادفات 
موانع  از  زیرساختی  مشکلات  کنار  در  رانندگی 
اصلی توسعه شهر دستجرد و بخش خلجستان 

قم است. 
حسین طالعی روز شنبه در جلسه ای پیرامون 
با  که  دستجرد  شهر  مشکلات  و  مسائل  بررسی 

حضور معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری 
قم در سالن جلسات بخشداری خلجستان برگزار 
شد، اضافه کرد: هم اکنون سه نقطه حادثه خیز با 
آمار تلفات قابل توجه، مشکلات زیادی برای مردم 
و گردشگران به وجود آورده است. وی با اشاره به 
تصویب بازبینی طرح جامع شهری، عنوان کرد: 
این طرح در دوران استاندار کنونی قم نهایی شده 

و برای بهبود خدمات رسانی به مردم و گردشگران 
باید با بازبینی برخی مباحث و الحاق اراضی جدید 
شود.  ایجاد  شهری  توسعه  برای  بهتری  امکان 
طالعی با اشاره به ضرورت رهاسازی برخی اراضی 
رها شده تحت مالکیت بنیاد مسکن استان قم 
گفت: شهرداری دستجرد برای تعیین تکلیف این 

اراضی نهایت آمادگی را دارد.
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قطار سیاست خارجی
همچنان سرگردان و بی هدف

در شرایطی که تحولات زیادی در منطقه و جهان در حال رخ دادن است، به نظر 
می رسد سیاست خارجی ما همچنان به صورت سرگردان به کار خود ادامه می دهد و 
نه تنها برنامه ای بلند مدت در حوزه روابط خارجی مشاهده نمی شود، گویی برنامه کوتاه 
مدتی هم وجود ندارد. البته این سرگردانی به امروز و این دولت محدود نمی شود و حوزه 
سیاست خارجی کشور همواره از این معضل رنج برده است. شاید بهترین توصیفی که 
می شود از سیاست خارجی کشور داشت، کشتی شکسته ای باشد که هر موجی آن 

را با خود می برد. 
ارزشمند، موقعیتی بسیار حائز  ثروت های خدادادی  و  با منابع عظیم  کشوری 
اهمیت، وسعت جغرافیایی و تنوع اقلیمی کم نظیر، جمعیتی قابل قبول و مزایای 
بی شمار دیگر که هر یک خود برای فراهم کردن بستر پیشرفت و توسعه یک کشور کافی 
است. حرف های زیادی در خصوص لزوم تغییر در رویکرد سیاسی و روابط خارجی در 
سال های اخیر زده شده است؛ اما گویی این حرف ها صرفا دعواهای جناحی بوده که 

برای تحقیر گروه های رقیب استفاده می شود.
به راستی اگر بخواهیم مصادیقی از تجربیات موفق کشور در حوزه سیاست خارجی 
ذکر کنیم، چند مورد را می توان گفت. در کدام بخش از این جهان پهناور دارای روابط 
راهبردی و عمیق هستیم؛ به فرض اگر هم باشیم، چقدر این روابط توانسته منافع 
ملی کشور را تامین کند؟! چقدر برای مواجهه با تهدیدات احتمالی آماده هستیم؟! 
آمادگی پیشکش؛ چقدر به این تهدیدات واقف هستیم. ارتباط با سرزمین های دورتر 
و منافع و ظرفیت هایی که می توانست برای کشور به ارمغان بیاورد را کنار بگذاریم. برای 
همین منطقه خودمان چه برنامه ای داریم؟! اساسا سفارتخانه ها و دیپلمات های ما در 

کشورهای دیگر چه کار می کنند؟!
برنامه ما برای منطقه قفقاز چیست؟ برای مواجهه با تهدیدات احتمالی از سوی 
همسایه شرقی و خنثی کردن آن آمادگی داریم؟ روابط ما با عراق در چه وضعیتی قرار 
دارد و به همان گرمی سابق هست؟ برای همسایه های جنوبی و شمالی و توسعه روابط با 
آنها چه برنامه ای داریم. با وجود اینکه در نهادهای فعال در حوزه روابط خارجی از جمله 
وزارت امور خارجه و نهادهای نظامی و امنیتی بخش هایی در حوزه همه مناطق ذکر 
شده وجود دارد و احتمالا مشغول فعالیت هستند، اما به نظر می رسد که خود آنها هم 
پس از هر اتفاق جدیدی غافلگیر می شوند. جنگ دوم قره باغ که به اذعان بسیاری از 
کارشناسان سیاسی تاثیر مستقیمی بر مناسبات سیاسی، اقتصادی، امنیتی و ... ایران 
دارد، مشتی از خرواری است که همه چیز را به خوبی به تصویر می کشد. از زمان پایان 
این جنگ اتفاقات زیادی در دو کشور درگیر یعنی جمهوری آذربایجان و ارمنستان و به 
طور کلی منطقه قفقاز افتاده و بازیگرانی از جمله ترکیه و اتحادیه اروپا سعی در ایفای 

نقش در آن داشته اند. سهم جمهوری اسلامی ایران در این بین چه بوده است؟
از زمان روی کار آمدن امارت اسلامی در افغانستان، اتفاقات زیادی بین دو کشور 
رخ داده و روابط فی ما بین با چالش هایی مواجه بوده است. از درگیری های محدود 
مرزی گرفته تا حقابه ایران از هیرمند و حمله به کنسولگری ایران در هرات و ... همچنان 
آینده روابط دو کشور را در هاله ای از ابهام قرار داده است. پس از حمله نظامی روسیه به 
اوکراین، بحث های زیادی در مورد فرصت های جدید جمهوری اسلامی در حوزه انرژی 

مطرح شد که بعید است مورد توجه فعالان حوزه سیاست خارجی قرار گرفته باشد. 
به نظر می رسد تا زمانی که نهادهای فعال در حوزه سیاست خارجی به همین شکل 
به کار خود ادامه می دهند، انتظار اینکه منافع ملی در حوزه بین المللی تامین شود، دور 
از واقعیت است. مادامی که برنامه مشخصی برای هر یک از مناطق و کشورهای مهم 
نداشته باشیم، چطور می توان انتظار داشت روابط خارجی بتواند منافع اقتصادی کشور 
را تامین کند. بیش از دو دهه است که پرونده هسته ای تمرکز سیاست خارجی را به 
خود معطوف کرده و علیرغم شعارهایی که دولت های مختلف و از جمله دولت سیزدهم 
می دهند، ظاهرا هیچ برنامه دیگری برای حوزه سیاست خارجی وجود ندارد.  اخیرا هم 
که بحث هایی بر سر دریافت مطالبات ارزی خارجی ایران مطرح می شود و هنوز معلوم 

نیست که چه زمانی و با چه شرایطی این مطالبات وصول خواهد شد.
کارشناس مسائل بین الملل

مدیر فناوری شرکت سپرده گذاری مرکزی:

سود سهام عدالت جاماندگان سال ۹۹ 
هفته آینده واریز می شود

فناوری شرکت سپرده گذاری مرکزی به نخستین زمان واریز سود سهام عدالت 
جاماندگان سال 99 اشاره کرد و گفت: مشمولان این سهام تا ۳0 اردیبهشت ماه می 
توانند مشخصات خود را در سایت ارسال کنند و سود آنها در ۳1 اردیبهشت ماه واریز 

خواهد شد. 
»محمود حسنلو« روز یکشنبه در گفت وگویی درباره افرادی که سود سهام عدالت 
سال 99 به حساب آنها واریز نشده، اظهار داشت: سود سهام عدالت برای بیش از دو 
میلیون نفر از مشمولان سهام عدالت پرداخت نشده که علت اصلی آن عدم ارائه شماره 

شبای نامعتبر بود.
وی اظهار داشت: در خواست ما از این دسته سهامداران این است که هرچه سریعتر 
اقدام به ثبت اطلاعات خود در سامانه سجام کنند تا از این طریق امکان شناسایی آنها 

برای پرداخت سود فراهم شود.
حسنلو ادامه داد: همچنین سهامداران می توانند از طریق مراجعه به سایت سهام 

عدالت شماره شبای خود را وارد یا ویرایش کنند.
دلیل عدم واریز سود برای برخی مشمولان سهام عدالت

برخی  برای  واریز سود  دلیل عدم  به  فناوری شرکت سپرده گذاری مرکزی  مدیر 
مشمولان سهام عدالت اشاره کرد و گفت: در یک سال اخیر ممکن است حساب برخی 
مشمولان سهام عدالت بنا بر قوانینی که در بازار پول وجود دارد راکد یا مسدود شده 

باشد، تحت تاثیر چنین اتفاقی دیگر از سمت بانک ها امکان واریز وجه وجود ندارد.
وی ادامه داد: همچنین مساله دیگر مربوط  به حساب افراد در بانک هایی بود که با 

بانک سپه ادغام شدند و شماره جدید شبا برای آنها معرفی نشده است.
حسنلو تاکید کرد: سود مشمولان سهام عدالت محفوظ است و در بازه زمانی مختلف 
سعی بر شناسایی افراد و واریز سود آنها داریم. مدیر فناوری شرکت سپرده گذاری مرکزی 
با بیان اینکه نخستین زمان برای واریز سود سهام عدالت هفته آینده و در ۳1 اردیبهشت 
ماه است، گفت: مشمولان سهام عدالت  تا ۳0 اردیبهشت ماه می توانند مشخصات 

خود را در سایت ارسال کنند و سود آنها در ۳1 اردیبهشت ماه واریز خواهد شد.
واریز سود سهام عدالت وراث

وی به واریز سود وراث سهام عدالت اشاره کرد و گفت: شماره حساب افرادی که فوت 
شده اند در سیستم بانکی مسدود شده و امکان واریز وجه وجود ندارد.

حسنلو با بیان اینکه تا پایان شهریور ماه سامانه ای با کمک قوه قضاییه پیاده سازی 
می شود و در نظر داریم که از طریق آن وراث را شناسایی کنیم، افزود: به محض 
شناسایی وراث، ضمن تقسیم سهام عدالت بین وراث، در فاز جداگانه ای سودهای 

انباشته شده را بین آنها تقسیم خواهیم کرد.
 

مدیرکل ستاد اجرایی فرمان امام 
در استان قم معارفه شد

 مدیرکل جدید ستاد اجرایی فرمان امام در استان قم روز یکشنبه طی آیینی معارفه و 
از تلاش های مدیرکل سابق این نهاد قدردانی بعمل آمد. 

معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری قم و مدیرکل سابق ستاد اجرایی فرمان 
امام راحل در قم در بخشی از این جلسه طی سخنانی، بیان کرد: مهم در قرارگیری در 
هر مسوولیتی منشا اثربودن و برداشتن گام های مثبت در مسیر بهبود وضعیت عمومی 
مردم است. محسن امیدیان با بیان اینکه ستاد فرمان اجرایی امام یک دستگاه تاثیرگذار 
و مهم در سطح کشور است، اظهار داشت: اعضای ستاد فرمان اجرایی امام در استان 
قم بدون حاشیه، اخلاص و جهادگونه مشغول فعالیت هستند. وی ادامه داد: ستاد 
اجرایی فرمان امام در استان قم طی چندماه اخیر در تلاش بود تا انحصار در فعالیت 
های اجتماعی را کنار بزند و با حمایت و ساماندهی از گروه های مختلف جهاد و مردمی 

در توزیع عادلانه تر سرانه ها و امکانات گام بردارد.

اخبار

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس:

اصلاح دهک بندی ها برای توزیع عادلانه 
یارانه ها ضروری است

دهک  اصلاح  که  کرد  تاکید  اسلامی  شورای  مجلس  اقتصادی  کمیسیون  رییس 
بندی ها و اطلاعات در پایگاه رفاه ایرانیان و به روز رسانی آن جهت توزیع عادلانه یارانه 

ها ضروری است. 
محمدرضا پورابراهیمی با ارائه پیشنهاداتی برای توزیع عادلانه یارانه ها که در دستور کار 
دولت است، گفت: یکی از موضوعات خیلی مهمی که درباره ساماندهی توزیع عادلانه 
ارز ترجیحی مورد تاکید قرار گرفت و پیشنهاد آن به رییس جمهور داده شده، اصلاح 

پایگاه جامع ایرانیان، اصلاح دهک بندی و به روز رسانی اطلاعات مردم است.
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس افزود: آنچه که مشخص است، نحوه دهک بندی 
افراد به دلیل عدم به روز رسانی اطلاعات و نحوه فرمول اعمالی در آن، سبب شده 

جمعیت زیادی از کشور از مجموعه دریافت عادلانه یارانه جدا شوند.
وی با بیان اینکه سامانه ای برای دریافت یارانه در نظر گرفته شده،در سال های گذشته به 
صورت یکطرفه عمل کرده است، تصریح کرد: برخی افراد از این سامانه حذف شدند ولی 

برخی دیگر که شرایط لازم را داشتند به این سامانه اضافه نشدند.
این نماینده مجلس با اشاره به پیشنهادی که به رییس جمهور در این حوزه داده است، 
گفت: مشخصا باید در این بخش اصلاحلات لازم انجام شود و آقای رییس جمهور هم 
در سخنان خود تاکید داشتند که 90 درصد مردم باید یارانه مورد نظر را دریافت کنند و 

پیشنهاد مشخص ما این است که این تعداد به 9۵ درصد افزایش پیدا کند.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس تاکید کرد: وقتی 9۵ درصد جامعه را برای دریافت 
یارانه تعیین کنیم، قطعا انتظار نداریم برخی از افراد در روستاها از دریافت یارانه محروم 
باشند. همچنین ممکن است عضوی از اعضای خانواده حقوق بگیر باشد که سبب قطع 

یارانه سرپرست خانوار شده و نیاز به رفع این مشکلات است.
وی با بیان اینکه دهک بندی اعمال شده نیاز به تغییر و بازنگری دارد، توضیح داد: 
برخی از مردم از خانه مسکونی و خودرو برخوردار هستند ولی در خانه، فرزند معلول هم 
دارند که در محاسبات ما لحاظ نشده است. همچنین ممکن است افرادی از خودرو و 
خانه مسکونی برخوردار باشند ولی حجم قابل توجهی بدهی داشته که این موارد 

محاسبه نشده است.
پورابراهیمی با تاکید بر تغییر در دهک بندی خانواده ها برای پرداخت عادلانه یارانه ها 
عنوان کرد: مبنای پرداخت یارانه باید هزینه های خانوار، تعهدهای خانوار و بدهی و منابع 
درآمدی خانوار باشد تا اطمینان برای خانوارهای که مستحق دریافت یارانه هستند، ایجاد 

شود و ما اجازه نداریم در کشور حتی یک خانوار را از دریافت یارانه محروم کنیم.
وی ادامه داد: عددی که در سال برای پرداخت یارانه در نظر گرفته شده است، حدود 
۳00 تا ۳۵0 هزار میلیارد تومان است. اگر 90 درصد جامعه را برای دریافت یارانه درنظر 
بگیریم، 10 درصدی که از این منابع استفاده نخواهند کرد، حدود ۳0 هزار میلیارد تومان 
در سال است که با اضافه کردن این تعداد می توان از نارضیاتی مردم در جامعه جلوگیری 
کرد. رییس کمیسیون اقتصادی مجلس یادآور شد: کمیسیون اقتصادی مجلس به این 
موضوع ورود کرده است و به زودی هم نشست مشترک با نمایندگان دولت به ویژه وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی انجام خواهد شد و خوشبختانه آقای رییس جمهور هم اعلام 

کردند هر فردی که اعتراض دارد، اعتراض خود را وارد کند.
این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: پیشنهاد مشخص ما این است که برای باردیگر، 
امکان ثبت نام دوباره خانواده ها برای ظرفیت امروزی آنها به ویژه ظرفیت کالای اساسی 

فراهم شود تا از دریافت یارانه محروم نشوند.
 

جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش تاکید کرد؛

هیچ دشمنی جرأت توطئه علیه ما را ندارد 
جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش جمهوری اسلامی ایران گفت: امروز به برکت 
انقلاب اسلامی، کشور دارای یک امنیت پایدار است و هیچ دشمنی جرأت توطئه علیه 

ما را ندارد.
امیر سرتیپ نوذر نعمتی، در همایش جهاد تبیین که در جمع فرماندهان یگان های 
تابعه قرارگاه منطقه ای جنوب شرق نیروی زمینی برگزار شد، گفت: با توجه به فرمایشات 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی( که فرمودند در مقابل تهاجم ترکیبی و دسته جمعی 
دشمنان نمی توانیم همیشه در موضع دفاعی بمانیم، ما نیز باید در زمینه های مختلف 
راه های تهاجم را متناسب با دشمنی ها طراحی کنیم که در این زمینه، اهل فکر و اقدام به 

خصوص مسئولان موظف به تلاش مضاعف هستند.
وی افزود: جهاد تبیین یک فرضیه قطعی و فوری است که در فرمایشات مقام معظم 

رهبری )مدظله العالی( در دیدار با کارکنان نیروی هوایی ارتش مطرح شد.
جانشین فرمانده نیروی زمینی ارتش ادامه داد: قطعیت موضوع جهاد تبیین کاملا 
مشخص است، این قطعیت ما را بر آن می دارد که در این زمینه حرکت کنیم و پیشرو 

باشیم.
امیر سرتیپ نعمتی با بیان این که تمامی دشمنی ها از ابتدای انقلاب اسلامی تاکنون 
کاملا ناکام مانده، عنوان کرد: امروز به برکت انقلاب اسلامی، کشور دارای یک امنیت 

پایدار است و هیچ دشمنی جرأت توطئه علیه ما را ندارد.

آیت الله آملی لاریجانی:

 همه قوا و دستگاه ها برای تقویت بخش 
تعاون همکاری کند

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام بر ضرورت توجه هر چه بیشتر به بخش تعاون در 
تدوین سیاست های ابلاغی برنامه هفتم توسعه تاکید کرد.  آیت الله صادق آملی لاریجانی 
در دیدار رییس اتاق تعاون ایران و معاونان وی، با اشاره به اصل ۴۴ قانون اساسی در 
خصوص ارکان نظام اقتصادی کشور گفت: در دوران جنگ اقتصادی که همواره توجه 
به اقتصاد درون زا از سوی مقام معظم رهبری مورد تاکید است، تعاونی ها با توجه به 
صبغه مردمی خود می توانند نقش بی بدیلی در مردمی ساختن اقتصاد کشور ایفا کنند 
و در جهت تحقق اهداف اقتصاد مقاومتی و منویات رهبر معظم انقلاب گام هایی موثر 
بردارند. رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام همچنین در پاسخ به درخواست مساعدت 
مسوولان اتاق تعاون برای توجه بیشتر به بخش تعاونی در سیاست های ابلاغی برنامه 
هفتم توسعه، بر ضرورت این موضوع تاکید کرد و یادآور شد: همه قوا و دستگاه ها باید 
در راستای تقویت بخش تعاونی همکاری و هم افزایی داشته باشند و این مهم باید در 

سیاست های برنامه هفتم نیز به شکلی صحیح و کارآمد پیش بینی شود.
 

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:

رسوب دارویی در گمرکات کشور نداریم 
عضو کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: با بررسی های به عمل آمده هیچ رسوب 

دارویی در گمرکات کشور نداریم.
محمد علیپور در حاشیه جلسه روزیکشنبه  کمیسیون اقتصادی مجلس با معاونان 
وزارت بهداشت افزود: در پی دستور رئیس مجلس برای بررسی رسوب دارویی در گمرکات 
کشور با تشکیل کمیته ای در کمیسیون اقتصادی موضوع مورد بحث و بررسی قرار گرفت 
و متعاقب آن با تشکیل جلسات متعدد و بازدید های میدانی از انبار ها و گمرکات در این 
زمینه گزارشی تهیه شد. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره به اینکه رسوب 
دارویی در گمرکات کشور بین سال های 92 تا 96 محرز است، افزود: گزارش این موضوع 
تهیه شده و در جلسه بعدی با حضور وزیر بهداشت نهایی خواهد شد و در نوبت ارایه 
به صحن علنی قرار خواهد گرفت. وی گفت: خوشبختانه در دولت سیزدهم و در حال 

حاضر با بررسی های به عمل آمده هیچ رسوب دارویی در گمرکات کشور نداریم.
 

رئیس کمیته بازار سرمایه مجلس:

سپرده بانک ها به سمت تولید هدایت شود 
رئیس کمیته بازار سرمایه مجلس گفت: باید کمک و هدایت کنیم تا سپرده های بانکی 

به سمت خطوط تولید هدایت شود.
محسن علیزاده درباره اخذ مالیات از سپرده های بانکی اظهار داشت: براساس مصوبه 
مجلس اخذ مالیات از سپرده های بانکی مزایای زیادی دارد از طرفی هم به الزاماتی 
نیازمند است. وی گفت: برخی سپرده های بانکی از سوی شرکت های خصولتی است 
و به این خاطر سود شرکت ها اعلام نشد باید کمک و هدایت کنیم تا سپرده های بانکی 
به سمت خطوط تولید هدایت شوند. عضو کمیسیون اقتصادی مجلس ادامه داد: 

همچنین بخشی از سرمایه درگردش بانک ها نیز باید به سمت تولید برود.
وی با اشاره به شرایط کنونی افزود: معتقدم تورم باید کنترل شود و از سوی دیگر حاشیه 

سود شرکت ها که در بانک ها پول سپرده گذاری می کنند بیشتر شود.
علیزاده گفت: با اجرای این مصوبه برخی شرکت ها تصور می کنند طرح اجرایی خوبی 
نباشد چرا که فکر می کنند حاشیه سود آن ها پایین می آید در حالی که این گونه نیست و 

دولت نیز کمک خواهد کرد.

رئیس جمهور با بیان توصیه هایی به مسوولان اجرای طرح توزیع عادلانه یارانه ها 
تاکید کرد: بخش زیادی از مردم نسبت به طرح دولت آگاهی پیدا کردند اما هنوز برای 

برخی ابهام وجود دارد که باید با استدلال برای آن ها اقناع سازی شود.
به گزارش حوزه دولت ایرنا، آیت الله سید ابراهیم رئیسی در جلسه روز یکشنبه 
هیات دولت از مقام معظم رهبری برای حمایت و تاکید ایشان بر همراهی همگانی 
برای اجرای موفق برنامه های اقتصادی دولت قدردانی کرد و گفت: همراهی و کمک 
مردم به دولت برای اجرای طرح توزیع عادلانه یارانه ها در حقیقت جای تقدیر دارد و به 
رغم تلاش شبانه روزی رسانه های معاند مردم آگاه و هوشیار ایران آنها را در رسیدن به 

اهداف شان ناکام گذاشتند.
رئیسی افزود: در جریان حمله سایبری به پمپ بنزین ها که اخلال موقتی در 
سامانه ها به وجود آمد و با تلاش به موقع مسوولان ذیربط کنترل شد می خواستند 
کشور یکباره دچار التهاب و آشوب شود اما به فضل خدا و هوشیاری مردم در آنجا 

هم ناکام ماندند.
رئیس جمهور با قدردانی از تیم اقتصادی دولت و همه مسوولانی که میدان دار 
اجرای طرح عادلانه سازی یارانه ها هستند، نکاتی را در این خصوص متذکر شد و این 

نکات را تضمین کننده موفقیت دولت در اجرای این طرح دانست.
هیچ کالا و خدماتی نباید بیش ازرقم مصوب ستاد تنظیم بازار افزایش یابد

رئیسی تشدید نظارت به منظور کنترل قیمت ها را بسیار ضروری خواند و تاکید کرد: 
هیچ کالا و خدماتی نباید تحت هیچ شرایطی بیش از رقم مصوب ستاد تنظیم بازار 

افزایش یابد.
رئیسی بر لزوم تداوم تبیین جزییات نحوه توزیع یارانه ها، ابعاد و آثار آن برای مردم 
تاکید کرد و گفت: بخش زیادی از مردم نسبت به طرح دولت آگاهی پیدا کردند اما 

هنوز برای برخی ابهام وجود دارد که باید با استدلال برای آنها اقناع سازی شود.
رئیس جمهور با اطمینان بخشی نسبت به ذخایر کالاهای اساسی در کشور این نکته 
را نیز متذکر شد همه کسانی که در دهک های اول تا نهم قرار داشته و مستحق دریافت 

یارانه هستند حتما یارانه می گیرند و جای نگرانی نیست.
کمک معیشتی ماه اول به حساب همه مشمولان یارانه واریز می شود

 رئیسی  همچنین پیش از ظهرروز یکشنبه در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت به سازمان برنامه و بودجه و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی دستور داد، کمک 
معیشتی ماه اول به حساب تمامی افرادی که تا ماه قبل مشمول دریافت یارانه بوده اما 

در این مرحله کمک معیشتی دریافت نکرده اند و متقاضی تجدیدنظر در دهک بندی 
فعلی هستند، واریز شود.

وی در این جلسه گفت: اصل بر اعتماد به خوداظهاری مردم است لذا مبلغ کمک 
معیشتی ماه اول، به حساب این افراد نیز واریز شود تا به محض تأیید درخواست 
متقاضیان از سوی دستگاه های مسئول، این مبلغ توسط آنها قابل برداشت گردد و 
در ماه های آتی نیز همانند سایر مشمولان، بتوانند مبلغ کمک معیشتی را دریافت 

نمایند.
رئیسی با اشاره به اینکه باید به مردم فرصت بازبینی اطلاعات خانوارها داده شود تا 
قانون مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها دقیق تر به اجرا درآید، تصریح کرد: وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی موظف است حداکثر ظرف یک ماه، این درخواست ها را 
بررسی و نتیجه نهایی را به سرپرستان خانوار اعلام نماید. رئیس جمهور همچنین از 
وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خواست نحوه محاسبه شاخص های دهک بندی 
و  ابهامات  لازم  اطلاع رسانی  با  و  شود  تبیین  مردم  برای  شفاف  طور  به  خانوارها 
دغدغه های مردم در این زمینه برطرف و جامعه و افکار عمومی به خوبی قانع شوند. 
در این جلسه، همچنین وزارتخانه های جهادکشاورزی و صنعت، معدن و تجارت، 

گزارش های جداگانه ای از وضعیت ذخایر کالاهای اساسی در کشور ارائه کردند.

رئیس جمهور تاکید کرد:

 اقناع سازی افکارعمومی تا رفع همه ابهام های طرح اصلاح اقتصادی 

مجید فرخی*

معاون اول رئیس جمهور در جلسه ستاد تنظیم بازار 
بر برخورد شدید با متخلفان و اخلال گران در بازار تاکید 

کرد.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دولت، در جلسه روز 
یکشنبه ستاد تنظیم بازار بر اساس ارائه گزارش هایی 
درخصوص برخورد با گرانفروشی و احتکار در بازار مقرر 
شد تا برخورد های قضایی و انتظامی با متخلفان و اخلال 
گران در بازار کالا های اساسی و سایر کالا ها و خدمات به 

بهانه اجرای این طرح با شدت و سرعت ادامه یابد. 
در این جلسه که وزرای کشور، صنعت، معدن و تجارت، 
جهاد کشاورزی، امور اقتصادی و دارایی، دادگستری، 
ارشاد  و  فرهنگ  اجتماعی،  رفاه  و  کار  تعاون،  نفت، 
اسلامی، ارتباطات و فناوری اطلاعات، رئیس سازمان 
عمومی  دادستان  دولت،  سخنگوی  بودجه،  و  برنامه 

داشتند،  حضور  نیز  تهران  استاندار  و  تهران  انقلاب  و 
گزارشی از آخرین وضعیت بازار در استان های مختلف 
کشور ارائه و برخی مسائل پیش روی اجرای طرح توزیع 

عادلانه یارانه ها مورد بررسی قرار گرفت.
همچنین در این نشست وزیر جهاد کشاورزی با تاکید 
بر اینکه هیچ مشکلی در زمینه تامین و تولید کالا های 
اساسی از جمله مرغ، تخم مرغ و روغن وجود ندارد، 
از اهتمام جدی این دستگاه اجرایی برای ادامه توزیع 
گسترده این اقلام و تسریع در رفع برخی مشکلات در 

این حوزه در سراسر کشور خبر داد. 
و  شبهات  به  پاسخ  لزوم  بر  همچنین  جلسه  این  در 
سوالات مردم درباره ابعاد طرح مردمی سازی و توزیع 
عادلانه یارانه ها تاکید شد و مقرر گردید تمهیدات لازم 
برای اقناع و آگاه سازی جامعه با جدیت بیشتر در دستور 

کار دستگاه های اجرایی مربوطه قرار گیرد.
در همین رابطه وزیر دادگستری گزارشی از رسیدگی به 
پرونده تخلف یکی از شرکت های تاکسی اینترنتی ارائه 
کرد و گفت: مدیران این مجموعه متعهد شدند مبالغ 

دریافت شده اضافی را به مسافران عودت دهند.
در  تومانی  هزار  و ۴00  معیشتی ۳00  کمک  یارانه 
کالا های  قیمت  سازی  متناسب  و  اصلاح  خصوص 
مشمول طرح )روغن، مرغ، تخم مرغ و لبنیات(، آخرین 
ساعات چهارشنبه گذشته )21 اردیبهشت( به حساب 

سرپرست خانوار ها واریز و قابل برداشت شد.
مسائل  حل  در  تسریع  و  هماهنگی ها  افزایش  برای 
جاری طرح توزیع عادلانه یارانه ها، جلسات ستاد تنظیم 
بازار روزانه با حضور تمامی اعضا و به ریاست معاون اول 

رئیس جمهور برگزار می شود.

 مدیرعامل بانک ملی با اعلام اینکه برخی ابربدهکاران برای تسویه به شعب بانک 
مراجعه کرده اند، گفت: تاکنون برای 6۸۷ شرکت دانش بنیان معادل 12 هزار 

میلیارد ریال تامین مالی انجام دادیم. 
خدمات  ارایه  شعبه  نخستین  کار  به  آغاز  مراسم  حاشیه  در  فرزین  محمدرضا 
تخصصی شرکت های دانش بنیان اظهارداشت: شرکت های دانش بنیان کسب و 
کار متفاوتی نسبت به سایر کسب و کارها دارند و در مرحله تاسیس با خطر شکست 
روبه رو هستند به همین دلیل نظام بانکی آنها را تامین مالی نمی کند مگر اینکه به 

مرحله بلوغ و بزرگ شدن برسند.
وی افزود: نظام بانکی برای تامین مالی به شاخص های همچون وثیقه، حسن 
شهرت و موارد دیگر نیازمند هستند و چون شرکت های دانش بنیان جوان هستند 
و سرمایه آنها دانش آنهاست که قابل ارزش گذاری نیست. بر این اساس برای تامین 
مالی این شرکت ها باید مدل جدیدی برای تامین مالی می بودیم که در شعبه ای که 
امروز شروع به کار کرد برای این منظور و با هدف مشاوره به شرکت های دانش بنیان 

و تشخیص روش های تامین مالی راه اندازی شده است.

مدیرعامل بانک ملی گفت: شرکت های دانش بنیان متناسب با مرحله تکاملی 
تامین مالی می شوند برای نمونه برخی با وی سی یا صندوق های خطرپذیرو برخی 

از طریق تسهیلات تامین مالی می شوند.
وی اضافه کرد: بانک ملی می تواند هم در تامین مالی ارزی و ریالی داشته باشد و 

خدماتی همچون انتقال پول و خدمات بانکی ارایه کند.
فرزین بیان کرد: با راه اندازی شعب تخصصی، زمان تامین مالی شرکت های دانش 
بنیان کوتاه می شود و این اقدامات موجب تسهیل شکل گیری شرکت های دانش 
بنیان شود. وی درباره کاهش شعب بانک ملی نیز گفت: بانک ملی سه هزار و 200 
شعبه در سراسر کشور داشت و امروز تعداد شعب بانک به 2 هزار و ۸00 شعبه کاهش 
پیدا کرده اما باید این نکته را در نظر گرفت که بانک ملی بانکی برای تمام مردم است 

و باید تمام ایرانی ها از خدمات بانک ملی استفاده کنند.
مدیرعامل بانک ملی درخصوص ایربدهکاران این بانک گفت:در حال مذاکره با 
بدهکاران بزرگ بانکی ملی برای پرداخت بدهی هستیم و برخی نیز برای پرداخت 

بدهی به شعب بانک مراجعه کرده اند.

معاون اول رئیس جمهور:

 با متخلفان و اخلال گران در بازار با شدت برخورد شود 

مدیرعامل بانک ملی خبر داد:

برخی ابربدهکاران برای تسویه به بانک ملی مراجعه کردند

 معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان انرژی اتمی با بیان اینکه قدرت خلق 
محصول با ظرفیت طراحی و مهندسی، رمز موفقیت کارآفرینی است، گفت: با 
ارتقای جایگاه کارآفرینان و شرکت های دانش بنیان، اقتصاد دانش بنیان با حداقل 

آسیب پذیری، اشتغال پایدار را خلق می کند. 
محمد اسلامی در چهاردهمین جشنواره تجلیل از کارآفرینان و مدیران اشتغالزای 
کشور خطاب به این کارآفرینان و مدیران اشتغالزا، گفت: ارزش و قدر برخی از 

واژه های پرتکرار به  درستی بیان نمی شود که یکی از این واژه ها کارآفرینی است.
وی ادامه داد: کارآفرین در معنای واقعی کلمه فدا شونده و عاشق است، یعنی 

توقعی ندارد و عاشقانه خودش را در مسیر مهم کارآفرینی قرار می دهد.
معاون رئیس  جمهور در خصوص ویژگی ها و اهداف کارآفرینان خاطرنشان کرد: 
یک کارآفرین و مدیر اشتغالزا به دنبال منفعت شخصی نیست؛ اگر منفعت را در 
نظر بگیرد در این مسیر نمی تواند گام بردارد. کارآفرینان مقابل همه سختی ها و 

ناملایمات مقاوم هستند؛ این یک اصل بنیادی است.
رییس سازمان انرژی اتمی در ادامه با اشاره به چند دهه فعالیت در مسوولیت های 
دولتی اظهار داشت: در حوزه های مختلف به عنوان مدیر دولتی در نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران فعالیت داشته ام. برای پیشبرد اهداف و برنامه ها همواره 
تلاش بسیار زیادی داشتیم  و فراز و نشیب های فراوانی را در مسیر دیدیم. بخصوص 

زمانی که می خواستیم در زمینه فناوری های سطح بالا )High-tech( کاری انجام 
بدهیم.

وی اظهار داشت: در مقطعی تصمیمی در نظام جمهوری اسلامی ایران گرفته و 
در حکمی به بنده ابلاغ شد تا صنعت هواپیماسازی کشور را ایجاد کنم. کاری که 

با توجه به  امکانات محدود بسیار طاقت فرسا بود و باید از صفر شروع می کردیم.
اسلامی  ادامه داد: باید طوری طراحی و سازمان دهی می کردیم که بتوانیم سه  
جبهه را  همراه داشته باشیم.   یکی از آن ها باور جامعه و مردم بود، بحث دیگر جلب 
باور و اعتماد مسوولان و دیگر موضوع مهم، تعریف سازوکار یارگیری برای انجام کار 
تیمی بود که از شایستگی های لازم برخوردار باشند. اگر بخواهیم این سه جبهه را 
در مسیر همراه خود ببینیم، لازمه آن ایجاد یک جریان است که در یک مسیر مولد 

و بادوام با رعایت استانداردهای بین المللی سازوکار مورد نیاز فعالیت را ایجاد کند.
رییس سازمان انرژی اتمی گفت: ایجاد یک جریان صحیح و هدفمند، در مسیر 
رسیدن به هدف، با تمرکز اصلی بر مدار نیروی انسانی متعهد و برخوردار از دانش 
با همان سازوکار، صنعت  افزود:  را می طلبد. وی  زیادی  انرژی  و ظرفیت لازم، 
هواپیماسازی در مسیر پیشرفت و ترازی قرار گرفت که هواپیماهای مافوق صوت، 
تولید، عرضه و بهره برداری می شود. در صنعت هواپیماهای بدون سرنشین نیز 

باوجود تحریم های سخت و طاقت فرسا امروز در جمع برترین های دنیا هستیم.

رئیس سازمان انرژی اتمی:

 ارتقای جایگاه کارآفرینان موجب اشتغال پایدار می شود

 سخنگوی وزارت امور خارجه:

حقوق  بشر به ابزاری سیاسی بدل شده است
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: حقوق  بشر 
به دلیل رویکرد کانون های قدرت بین المللی به 

ابزاری سیاسی بدل شده است.
سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه 
صبح روزیکشنبه در نشست تخصصی و تعاملی 
نزد  مشورتی  مقام  دارای  مردم نهاد  سازمان های 
اکوسوک که از سوی معاونت امور بین الملل قوه 
قضاییه و ستاد حقوق بشر برگزار شد با اشاره به 
کنشگران  عمل  محیط  و  رویه ها  مفاهیم،  تطور 
در نظام بین الملل، تأکید کرد: دولت ها - از روی 
انتخاب و یا جبر زمانه- اختیارات و مسئولیت های 
کنشگران  با  نسبی  طور  به  را  حوزه ها  برخی 
رو،  این  از  و  گذاشته اند  اشتراک  به  غیردولتی 
کنشگر  را  دولت  نمی توان  دیگر  که  سال هاست 

واحد نظام بین الملل تصور کرد.
وی با اشاره به حوزه هایی که دولت ها سابقاً به 
اینک  و  بودند  آن ها  عهده دار  انحصاری  صورت 

غیردولتی  کنشگران  و  سمن ها  با  را  حوزه ها  آن 
به اشتراک گذاشته اند به مواردی نظیر مذاکرات 
و  تماس   تفاهم نامه ها،  یا  و  معاهدات  به  منتج 
تعامل با سازمان ها و یا کنشگران بین المللی و یا 
بین الدولی، میانجیگری و اقدامات مربوط به حفظ 
و توسعه ی منافع ملی کشورهای متبوع خود اشاره 

کرد.
سخنگوی وزارت امور خارجه در بخش دیگری 
از سخنرانی خود، موضوع حقوق بشر را یکی از 
بین الملل عصر حاضر  روابط  قربانیان  مهم ترین 
عنوان کرد و گفت: مقوله ی حقوق بشر به دلیل 
ابزاری  به  الملل  بین  قدرت  کانون های  رویکرد 
سیاسی برای پیشبرد اهداف آن کانون ها مبدل 

شده است.
خطیب زاده علاوه بر تاکید بر اختیارات سمن ها، 
بخصوص  وظایفی  و  مسئولیت ها  واجد  را  آن ها 
واقعی  ارزش های  ارتقاء  و  صیانت  حوزه ی  در 

این  در  فعال  سمن های  از  و  برشمرد  حقوق بشر 
که  باشند  واقف  حقیقت  این  به  خواست  حوزه 
سروکار  جهانشمول  حقوقی  موضوعی  با  صرفاً 
ندارند، بلکه هم چنین با مقوله ای مواجه هستند که 
جنبه های مختلف آن اعم از ملی و محلی و یا وجوه 
سیاسی، اجتماعی و فردی آن به مراتب نسبت به 
گذشته پررنگ تر شده است. وی ایالات متحده را 
به عنوان دولتی برشمرد که در جعبه ابزار سیاست 
از  یکی  به عنوان  بشر  حقوق  از  خود  خارجی 
ابزارهای معمول در پیشبرد اهدافش بهره می برد 
شدن  گرفته  بازیچه  به  متاسفانه  آن  نتیجه  که 

مفهوم متعالی حقوق بشر انجامیده است.
کرد:  اعلام  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
در  ها  سمن  به  دارد  آمادگی  خارجه  امور  وزارت 
راستای کسب مقام مشورتی در شورای اقتصادی 
و اجتماعی ملل متحد )اکوسوک( و نیز حضور در 

مجامع بین المللی تا حد ممکن مساعدت کند.
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سردردهای صبحگاهی

سیاهرگ های واریسی، رگ هایی متورم و پیچ خورده هستند که به واسطه تضعیف 
دریچه های تنظیم کننده جریان خون شکل می گیرند.

درمان سیاهرگ های واریسی باید یک سری از عادات سالم را شامل شود که از 
سلامت گردش خون پشتیبانی می کنند. در شرایطی که روش ها و محصولات 
آرایشی مختلفی در دسترس هستند که به محو کردن ظاهر آن ها کمک می کنند، 
اما باید برخی قواعد پایه ضروری را برای درمان سیاهرگ های واریسی مد نظر قرار 

داد.
جدا از مشکل زیبایی شناختی، سیاهرگ های واریسی نشان دهنده بروز مشکل 
در جریان خون هستند. از این رو، افزون بر ظاهر نازیبای پاها، آن ها به طور معمول 

موجب احساس سنگینی و درد نیز می شوند.
 سیاهرگ های واریسی چه هستند؟

سیاهرگ های واریسی، رگ هایی متورم و پیچ خورده هستند که به واسطه تضعیف 
آن ها  که  شرایطی  در  می گیرند.  شکل  خون  جریان  کننده  تنظیم  دریچه های 

می توانند در هر سیاهرگی رخ دهند، اما اغلب در پاها دیده می شوند.
بندی  طبقه  ناخوشایند  نشانه  یک  عنوان  به  همواره  واریسی  سیاهرگ های 
می شوند، زیرا دارای ظاهری قرمز یا بنفش رنگ و نمایان در پوست هستند. برای 
افراد بسیاری این یک مشکل سلامت محسوب می شود زیرا محرک بیماری های 

دیگر است.
علائم

از شناخته شده ترین علائم سیاهرگ های واریسی می توان به موارد زیر اشاره کرد:
* رگ های ملتهب و متورم

* احساس سوزش و سنگینی در قسمت پایینی اندام های انتهایی مانند پاها

* درد و گرفتگی ماهیچه ای در پاها
* احساس خارش در اطراف سیاهرگ های تحت تأثیر قرار گرفته

* خونریزی از سیاهرگ های واریسی
* تغییرات در پوست یا سفت شدن سیاهرگ

بالاتر قرار دادن پاها نسبت به سطح بدن یک ورزش بسیار آسان است که به درمان 
سیاهرگ های واریسی کمک می کند.

این اقدام موجب شل شدن و آرامش ماهیچه ها و تسهیل بازگشت خون به قسمت 
بالایی بدن می شود

سیاهرگ های واریسی از کجا سرچشمه می گیرند؟
زمانی که دریچه های سیاهرگ ها عملکرد درست خود را ارائه نمی کنند، جریان 
خون به سختی از پاها به قلب باز می گردد. از آنجایی که خون دچار رکود می شود، 

سیاهرگ ها ملتهب شده و سیاهرگ های واریسی شکل می گیرند.
اما سیاهرگ های  ارتباط هستند،  در  ژنتیکی  عوامل  با  بسیاری  موارد  اگرچه 
واریسی اغلب به واسطه فعالیت جسمانی بیش از حد یا چاقی شرایط وخیم تری 

به خود می گیرند. افزون بر این، مواجهه با آن ها بین افراد سالخورده شایع تر است.
از عواملی که بر ظاهر سیاهرگ های واریسی تأثیرگذار هستند می توان به موارد 

زیر اشاره کرد:
* چاقی یا اضافه وزن

* بارداری
* وضع اندامی بد موقع راه رفتن

* نشستن طولانی مدت و انداختن پاها روی یکدیگر
* تغییرات هورمونی ناگهانی

* بیماری های دستگاه گردش خون
قواعد پایه برای درمان سیاهرگ های واریسی

دنبال کردن یک سبک زندگی سالم بهترین مکمل برای درمان سیاهرگ های 
واریسی و هم به تأخیر انداختن ظهور آن ها است. این شامل ایجاد برخی تغییرات در 
روتین روزانه و حذف برخی عادات بد که بر گردش خون تأثیرگذار هستند، می شود.

پرهیز از قرار گرفتن طولانی مدت در وضعیتی یکسان
حفظ وضع اندامی بدن یکسان برای مدتی طولانی می تواند موجب وخیم تر شدن 
شرایط سیاهرگ های واریسی شود. اگر مجبور هستید به هر دلیلی مدتی طولانی 
را در حالت نشسته یا ایستاده سپری کنید، وقت های استراحت کوتاه برای حرکت 

دادن پاها یا تغییر وضع اندامی را فراموش نکنید.
قرار دادن پاها بالاتر از سطح بدن

بالاتر قرار دادن پاها نسبت به سطح بدن یک ورزش بسیار آسان است که به درمان 
سیاهرگ های واریسی کمک می کند.

این اقدام موجب شل شدن و آرامش ماهیچه ها و تسهیل بازگشت خون به قسمت 
بالایی بدن می شود. بر همین اساس، انجام روزانه این کار پس از پایان ساعات کاری 

توصیه می شود.
انجام ورزش

انجام هر گونه فعالیت ورزشی فواید بسیاری هم برای سلامت دستگاه گردش 
خون و هم وزن شما دارد.

از این رو، اگر هدف شما درمان سیاهرگ های واریسی است، دنبال کردن یک 
برنامه ورزشی منظم بسیار مفید خواهد بود.

انجام ماساژ
یکی از روش های درمانی خوب برای تحریک گردش خون در اندام های انتهایی 
دریافت ماساژهای آرامش بخش است. به واسطه توانایی خود در بهبود گردش 
خون، آن ها گزینه خوبی برای کمک به بهبود ظاهر نازیبای این سیاهرگ های متورم 

هستند.
دوش آب سرد

دوش گرفتن با آب گرم آرامش بخش است. با این وجود، افرادی که با آب سرد 
دوش می گیرند از فواید بیشتری برای گردش خون بهره مند می شوند. در حقیقت، 
ریزش آب سرد به صورت مستقیم روی ساق پاها می تواند احساس سنگینی و 

التهاب را کاهش دهد.
پرهیز از پوشیدن لباس های تنگ

تنگ  لباس های  پوشیدن  هستید،  مبتلا  واریسی  سیاهرگ های  به  که  زمانی 
توصیه نمی شود. جدا از این مساله، استفاده از این نوع لباس ها به طور کلی توصیه 
نمی شود زیرا بر بدن فشار وارد کرده و مانع بازگشت خون سیاهرگی از پاها به قلب 

می شود.
بهبود شرایط تغذیه

یک رژیم غذایی سرشار از اسیدهای چرب امگا ۳، آنتی اکسیدان ها و فیبر غذایی 
می تواند نقش چشمگیری در بهبود سیاهرگ های واریسی داشته باشد. غذاهایی 
که حاوی این مواد مغذی هستند گردش خون را بهینه سازی کرده و از سلامت قلبی 

عروقی محافظت می کنند.
پرهیز از الکل و تنباکو

مصرف الکل و تنباکو پیامدهای منفی بسیاری برای بدن انسان به همراه دارد 
که یکی از آن ها بروز مشکلات گردش خون و سیاهرگ های واریسی است. سموم 
موجود در محصولات حاوی الکل و تنباکو شریان ها را تخریب می کنند و عبور خون 

از آن ها دشوار می شود.

کنترل واریس؛

متخصص قلب و عروق:راهکارهایی برای بهبود سیاهرگ های واریسی

 نارسایی قلبی چه علائمی دارد؟

متخصص قلب و عروق گفت: نارسایی قلبی معمولا دو نوع است. در نوع اول 
خون به اندازه کافی به اندام ها نمی رسد و در نوع دوم بیمار با تنگی نفس و ورم 

اندام ها مواجه می شود.
محمود افتخارزاده متخصص قلب و عروق گفت: نارسایی قلبی به مواردی 
اطلاق می شود که قلب نتواند خون را به مقدار کافی به اعضای بدن برساند یا برای 
رساندن خون به اندام های مختلف به اجبار، فشار در حفره های قلبی افزایش پیدا 
کند که در این موارد افزایش فشار حفره های قلب موجب می شود خون به داخل 
ریه پس بزند و موجب تنگی نفس شود یا اینکه موجب ایجاد ورم در اندام ها شده و 

یا اینکه در داخل شکم، مایع داخل شکمی ایجاد  شود.
وی افزود: نارسایی قلبی معمولا دو نوع است. نوع اول خون به اندازه کافی به 
اندام ها نمی رسد و فرد در هنگام فعالیت زود خسته و بی حال می شود . در این نوع 
از نارسایی قلبی فشار خون پایین تر از حد معمول است. در نوع دوم نارسایی قلبی، 

فرد با تنگی نفس و ورم اندام ها مواجه می شود.
افتخارزاده یادآور شد: نارسایی قلبی پیشرفته می تواند با علائم گوارشی، کاهش 
اشتها و وزن و فشار خون، خواب آلودگی و ورم شکم به دلیل تجمعات مایعات 

همراه باشد.
وی تاکید کرد: قلب یک پمپ عضلانی است و هر عاملی که بتواند به آن آسیب 
بزند موجب نارسایی قلبی خواهد شد که می توان به تنگی عروق، فشار خون 
بالای طولانی مدت و درمان نشده، عفونت های ویروسی که منجر به میوکاردی 

می شوند، بیماری های ژنتیکی و دریچه قلب در نوع شدید اشاره کرد.
بالا،  خون  فشار  کنترل  کرد:  توصیه  قلبی  نارسایی  از  پیشگیری  برای  وی 
پیشگیری و درمان بیماری های عروق کرونر، درمان بیماری های دریچه ای مثل 
روماتیسم قلبی با درمان سریع بیماری های عفونی مانند گلودرد می تواند از 

نارسایی قلبی جلوگیری کند.
این متخصصص قلب و عروق درباره راه های درمان این بیماری گفت: درمان 
بیماری هایی که نارسایی قلبی ایجاد می کنند اولین گام برای درمان این بیماری 
است. درمان دارویی دومین گام برای درمان نارسایی قلبی است. رژیم غذایی و 
کاهش وزن هم از موارد دیگری است که در درمان نارسایی قلبی بسیار موثر است.
افتخارزاده تاکید کرد: زندگی با ضربان قلب تداوم می یابد اگر به قلبمان احترام 

بگذاریم به زندگی خود احترام گذاشته ایم.

متخصص رادیوتراپی آنکولوژی:

شیمی درمانی چقدر برای درمان سرطان 
موثر است؟

متخصص رادیوتراپی آنکولوژی گفت:شیمی درمانی روی بافت های بدن که 
در حال رشد هستند تاثیر بیشتری دارد و شیمی درمانی تزریقی به دلیل غیر 
اختصاصی بودن عوارض جانبی، روی بافت های سالم در حال رشد از جمله 

سلولهای خون، مو و گوارش تاثیر دارد.
حمیدرضا دهقان منشادی با اشاره به انجام شیمی درمانی به روش های تزریقی 
و نوع جدیدتر آن به نام تارگت تراپی یا درمان هدفمند در بیماران سرطانی، گفت: 
در شیمی درمانی از نوع جدید، هدف گذاری مستقیم بر روی سلول تومور است؛ 
در حالی که در شیمی درمانی قدیمی تر هدف بافت های تومورال و سلول های 

قابل تکثیر است.
وی با بیان اینکه شیمی درمانی طبیعتا روی بافت های بدن که در حال رشد 
هستند تاثیر بیشتری دارد و شیمی درمانی تزریقی به دلیل غیر اختصاصی بودن 
عوارض جانبی  روی بافت های سالم در حال رشد از جمله سلولهای خون، مو و 
گوارش تاثیر دارد، گفت:  امروزه تلاش زیادی برای تبدیل داروهای تزریقی به 
خوراکی در حال انجام است ولی برخی از داروها از طریق خوراکی نمی توانند 
جذب خوبی را داشته باشند و به دلیل همین  ضعف، استفاده از داروهای شیمی 
درمانی تزریقی از طریق عروق هنوز در الویت اول درمان بیماران سرطانی قرار دارد.
این متخصص رادیوتراپی آنکولوژی با بیان اینکه شیمی درمانی تزریقی طبیعتا 
روی بافت های بدن که در حال رشد هستند تاثیر بیشتری دارد و عوارض جانبی 
آن هم بیشتر است، ادامه داد: شیمی درمانی نسل جدید به 2 روش تزریقی و 
خوراکی در بیماران مبتلا به سرطان مورد استفاده قرار می گیرد که عوارض بسیار 

کمتری نیز در آنها دارد.
 دهقان منشادی گفت:نوع جدید شیمی درمانی بیشتر در مراحل بالاتر درمان 
یعنی مواقعی که مقاومت به درمان  وجود دارد و یا اینکه بیماری پیشرفته است 
مورد استفاده قرار می گیرد و در خیلی از مراحل درمان از روش قدیمی تر که در 10 

سال اخیر شایع بوده است در درمان بیماران استفاده می شود.
این عضو انجمن کلینیکال آنکولوژی با اعلام اینکه در زمان اثر بخشی یکسان 
داروها طبیعتا روشی مورد استفاده قرار می گیرد که عارضه کمتری داشته باشد، 
ادامه داد: در بعضی موارد داروهای خوراکی عوارض یکسانی با داروهای شیمی 
درمانی تزریقی دارند و حتی در برخی از زمانها نیز عوارض بیشتری مشاهده 
از  اهمیت است که هدف  بسیار حائز  نکته  این  شده است. وی متذکر شد: 
شیمی درمانی کنترل تومور و کنترل بیماری است و طبیعتا دارویی که اثر بخشی 
بیشتری دارد به عنوان داروی اصلی یا داروی خط اول درمان مورد استفاده قرار 
می گیرد و بعداز آن شیمی درمانی هدفمند که به صورت خوراکی و تزریقی است 
قرار می گیرد. دهقان منشادی اضافه کرد: قطعا در آینده نزدیک از بین داروهای 
جدید نقش داروهای شیمی درمانی و هدفمند خوراکی به علت مصرف راحت تر و 

عوارض جانبی کمتر پر رنگ تر خواهد بود.

محققان نروژی می گویند؛

قهوه میزان کلسترول را افزایش می دهد
افرادی که وابسته به مصرف قهوه  نتایج یک مطالعه جدید نشان می دهد 

هستند، ممکن است با افزایش میزان کلسترول روبرو باشند.
به گزارش خبرنگار مهر به نقل از هلث دی نیوز، محققان دریافتند که در بین 
بیش از 21 هزار بزرگسال نروژی، افرادی که چندین فنجان قهوه در روز می نوشند، 
به طور کلی کلسترول کمی بالاتر از افراد دیگر که قهوه نمی نوشیدند داشتند. با 

این حال، میزان تفاوت به روش دم کردن بستگی دارد.
با فرنچ پرس،  با کمترین میزان فیلتر را می نوشیدند، مثلًا  افرادی که قهوه 
بیشترین تأثیر کلسترول را نشان دادند: به طور میانگین، کسانی که شش فنجان 
یا بیشتر در روز قهوه می نوشیدند، سطح کلسترول کل شأن در مقابل افرادی که 

قهوه نمی نوشیدند ۸ تا 12 عدد بیشتر بود.
دوستداران اسپرسو در رتبه های بعدی قرار گرفتند و پس از آن زنانی که قهوه 

قطره ای فیلتر شده می نوشیدند.
دکتر »ماخا لیزا لوکن«، سرپرست تیم تحقیق از دانشگاه نروژ، می گوید: »این 
یافته ها مطابق با مطالعات گذشته است که نشان می دهد قهوه بدون فیلتر ممکن 

است تأثیر خاصی بر سطح کلسترول داشته باشد.«
دم کرده های فیلتر نشده شامل قهوه هایی هستند که با استفاده از فرنچ پرس 
تهیه می شوند. روش های دم کردن مهم است زیرا قهوه حاوی روغن های طبیعی 
محققان  که  مدت هاست  دهد.  افزایش  را  خون  کلسترول  می تواند  که  است 
می دانند قهوه های فیلتر نشده، با قرار دادن تفاله ها در معرض آب داغ برای مدت 

طولانی، حاوی مقدار بیشتری از این روغن ها هستند.

سلامت

کاهش خطر ابتلا به سرطان 
D با ترکیب امگا ۳ و ویتامین

مطالب زیادی درباره فواید بالقوه مصرف مکمل هایی مانند امگا ۳ یا ویتامین 
D به ویژه برای پیری سالم شنیده اید؛ در حالی که ثابت شده است که مصرف 
این مکمل ها به تنهایی مفید هستند، اما به تازگی یک مطالعه نشان داد که 
مصرف این دو مکمل با هم بهتر است و به همراه ورزش می تواند تا 61 درصد از 

خطر ابتلا به سرطان بکاهد.
 Frontiers in Aging گروه ایرنا زندگی- محققان در این مطالعه که در مجله
منتشر شد، بر آن شدند تا دریابند چگونه ترکیب امگا ۳، ویتامین D و تمرینات 
قدرتی در خانه می توانند به کاهش خطر ابتلا به سرطان کمک کنند. چیزی 
که آنها متوجه شدند این بود که همه این عوامل به صورت جداگانه می توانند 
به کاهش خطر ابتلا به سرطان کمک کنند، اما ترکیب هر سه روش تا 61٪ به 

کاهش این خطر کمک کرد.
این تحقیق در طول سه سال انجام شد و بیش از 2000 شرکت کننده را در 
بر گرفت که همگی بالای ۷0 سال سن داشتند و در ابتدای مطالعه سالم تلقی 
می شدند.محققان اثرات هر یک از این فاکتورها را به صورت منفرد )2000 
واحد بین المللی ویتامین D، یک گرم امگا ۳ و انجام تمرینات قدرتی در خانه( 
و همچنین اثرات ترکیب دو مورد از این سه فاکتور و نیز ترکیب هر سه مورد را 

بررسی کردند.
این مطالعه نشان داد که هر یک از فاکتورها به صورت منفرد و نیز ترکیب دو 
مورد از آنها نتایج مثبتی را به همراه داشت، اما ترکیب هر سه مورد بیشترین تأثیر 

را تا حد زیادی در کاهش خطر ابتلا به سرطان داشت.
 امگا ۳، ویتامین D و ورزش

اسیدهای چرب امگا ۳ به کاهش التهاب و بهبود سلامت قلب و مغز کمک 
می کند. نه تنها این، بلکه برخی تحقیقات نشان داده اند که امگا ۳ به طور 
بالقوه می تواند سرعت سلول ها را کاهش دهد یا از تبدیل شدن سلول ها به 
سلول های سرطانی جلوگیری کند. ویتامین D نیز برای سلامت کلی بدن مهم 
است. مشخص شده است که مصرف ویتامین D به سلامت استخوان، ایمنی و 
حتی سلامت روان شما کمک می کند. علاوه بر این، مشخص شده است که به 

جلوگیری از رشد سلول های سرطانی کمک می کند.
چند مطالعه ارتباطی را میان انجام فعالیت بدنی بیشتر و کاهش خطر ابتلا به 
سرطان های خاص پیدا کرده اند که این موضوع می تواند به دلایل زیادی مانند 
کاهش التهاب، کمک به مدیریت وزن، بهبود سلامت گوارش، کاهش قند خون 

و انسولین و بهبود سیستم ایمنی بدن باشد.
هر سه این عوامل می توانند سلامت شما را از طرق مختلف بهبود بخشند، 
این مطالعه جدید حتی نشان می دهد که هر یک از این فاکتورها ممکن است به 
طور جداگانه به کاهش خطر ابتلا به سرطان کمک کنند. با این حال، دانستن 
این که ترکیب هر سه این فاکتورها مهمترین اثر را دارد، در آینده برای پیشگیری 

از سرطان امیدوارکننده است.
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مدیر حوزه های علمیه: 

مقوله جمعیت نیازمند انقلاب و تحول است 
مدیر حوزه های علمیه کشور با تبیین نکته های 1۸ گانه ستاد راهبردی خانواده و 
جمعیت حوزه های علمیه گفت: حوزه و نهادهای فرهنگی باید نهضت تحول و اعتلای 
خانواده و جمعیت را دربرنامه های خود دنبال کنند، در مقوله ارتقای خانواده و جمعیت 

نیازمند انقلاب، نهضت و تحول هستیم.
آیت الله علیرضا اعرافی در جمع اعضای ستاد راهبری خانواده و جمعیت حوزه های 
علمیه در سخنانی اظهار داشت: در میان 200 طرح تحولی حوزه، ستادهای راهبردی 
وجود دارند که کار جهادی انجام می دهند بدون آنکه ساختار رسمی داشته باشند و در 

برخی مواقع از کارهایی که دارای ساختار می باشند، پیش هستند.
به حضور فعال و کنشگر حوزه در مباحث  عضو شورای عالی حوزه های علمیه 
باید در تمام عرصه های اجتماعی  اجتماعی اشاره کرد و افزود: حوزه و روحانیت 
همچون یک کنشگر فعال در صحنه باشد، حوزه عصر انقلاب باید با حوزه قبل انقلاب 

متفاوت باشد.
 اعرافی تصریح کرد: تاکنون 20 ستاد راهبردی مورد نیاز نظام، جامعه و اصل انقلاب 
شکل گرفته است و ستاد راهبردی خانواده و جمعیت یکی از ستادهای پیشران و موفق 
است که باید فراساختاری بوده و فکربسته نباشد، جریان های جهادی با روحیه جهادی 

که کمتر به صورت شکلی و ساختاری اند، فعال تر و موثرتر عمل می کنند.
عضو فقهای شورای نگهبان در بخش دیگری از سخنان خود به نکته های 1۸ گانه 
مورد نظر در خصوص ستاد راهبردی خانواده و جمعیت حوزه های علمیه اشاره کرد و 
گفت: حوزه و نهادهای فرهنگی و نهادهایی که به نوعی مرتبط با این ستاد هستند، باید 
نهضت تحول و اعتلای خانواده و جمعیت را در برنامه های خود دنبال کنند به  گونه ای 

که در مقوله ارتقای خانواده و جمعیت نیاز به یک انقلاب، نهضت و تحول داریم.
امام جمعه قم ادامه داد: در صورت تهیه برنامه پنج ساله ستاد راهبردی خانواده و 
جمعیت، این برنامه باید به تایید مدیریت حوزه رسیده و متصل به برنامه های تحولی 
باشد، قانون جمعیت و نهاد خانواده، قانونی با ابعاد متعدد و وسیعی است که مسیر 

1۳ ساله ای را پیمود.
وی اضافه کرد: از زمانی که در شورای عالی مطرح شد و دوران پر از فراز و نشیبی 
را پشت سر گذاشت، برای علمیاتی شدن، از هر فرصتی در هر ملاقاتی با وزیران و 
مسئولان خواستار پیاده سازی و اجرایی کردن آن شدم که هر سازمان، ارگان، نهاد و 
وزارتخانه ای پوشه ای خاص و ویژه طرح تحولی خانواده و جمعیت را ایجاد کند و به 
تناسب، شهر به شهر، استان به استان و وزارت خانه به وزارت خانه دنبال شود تا شاهد 

آن تحول و نهضت مدنظر باشیم.
مدیر حوزه ها همچنین با تاکید بر اینکه برنامه ها و چارچوب برای فعالیت های 
خود تهیه کنید و با جامعیت آن را برای اجرا از طریق وزارت کشور به بخشداری.
بودجه  برنامه  در  گفت:  کرد  خواهیم  ابلاغ  استانداری ها  و  فرمانداری ها  ها، 
سالجاری تبصره های مدنظر ظرفیت عظیمی برای پایه ریزی آنچه که در قانون 
تعالی جمعیت آمده پیش بینی و فراهم شده، پیوست خانواده و جمعیت نیز برای 
همه نهادها و سازمان ها به عنوان نخستین طرح جامع تحولی خانواده و جمعیت 

تهیه شود.
وی اعرافی یادآور شد: طرح هدفمندی حوزه در خصوص معیشت از پنج سال پیش 
آماده سازی و پیگیری شد که در این خصوص اقدام هایی در چهار کارکرد محصلان 
متاهل 1۸ سال تحصیل، مدرسان و استادان همچنین محققان درحال انجام است که 

برای خواهران نیز این طرح از ماه های آینده اجرا خواهد شد.
رئیس شورای عالی مدیریت حوزه های علمیه تولید محتوی برای گفتمان سازی و 
ترویج فرهنگ ازدواج، فرزندآوری و تربیت اسلامی، تاکید بر ازدواج چند میلیون جوان 
در سن ازدواج و یا به تاخیرافتاده، حضور جدی و قوی در ستاد ملی خانواده و جمعیت 
و ارایه طرح ها و برنامه های متقن و جامع را مورد توجه قرار داد و گفت: با توجه به برنامه 

هفتم توسعه، برنامه ها و طرح های مدنظر ارایه شود.
و  انتظارها  نظر،  صاحب  فضلای  و  اندیشمندان  حضور  به  توجه  با  افزود:  وی 
اولویت های مدنظر پیرامون عملیاتی تر شدن طرح و برنامه های مربوط به نهضت 
تحول خانواده و جمعیت نیز ارایه و رشته ها و دوره های مربوط به جمعیت هم مورد 
توجه قرار گیرد. وی گفت: در 200 طرح تحولی حوزه 2 طرح به عنوان دو بال 
برنامه های تحولی حوزه است، که درختواره رشته ها و درختواره مهارت های کاربردی 
از جمله آن است، از این رو این طرح را مورد بررسی قرار داده و ایده های مرتبط با 

موضوع را نیز ارائه کنید.
اعرافی خاطرنشان کرد: دفتر فقه معاصر یکی از اقدام های جدید حوزه علمیه در 
دوره اخیر است و البته به زودی شاهد فلسفه علوم عقلی و انسانی در حوزه خواهیم بود 
که به عنوان جریان سازی علمی در قلب حوزه در قالب ۳۵ محور برنامه ریزی شده است 

که دفتر فقه معاصر یکی از آن می باشد.
وی همچنین بر ضرورت برگزاری جشنواره سراسری جمعیت و شناسایی ایده و 
برنامه های جدید، انجام فعالیت های پژوهشی با موضوع خانواده و جمعیت در حاشیه 
طرح های پژوهشی مورد نیاز نظام به طوری که دارای خروجی مشخصی باشد نیز 

تاکید کرد.
مدیر حوزه ها دعوت از سازمان ها و نهادهایی که می توانند عضو ستاد باشند و دارای 
انگیزه پیوستن به اقدام های ستاد راهبردی خانواده و جمعیت هستند را نیز مورد توجه 
قرار داد و بیان داشت: ارایه برنامه و الگو مشارکتی در درختواره های مطرح شده، از 

جمله نکته هایی است که باید به عنوان محور فعالیت ها باشد.
 

آیت الله حسینی بوشهری:

امکانات و تجهیزات حوزه بهداشت و 
درمان استان قم توسعه یابد

رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم بر لزوم توسعه امکانات و تجهیزات حوزه 
بهداشت و درمان استان متناسب با جایگاه قم تاکید کرد.

آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در دیدار رئیس و اعضای هیئت رئیسه دانشگاه 
علوم پزشکی قم با اشاره به تحول به وجود آمده بعد از پیروزی انقلاب اسلامی در حوزه 
سلامت گفت: امروز به برکت انقلاب اسلامی اقدامات و خدمات حوزه بهداشت و 

درمان در روستاها و بخش های شهرستان های مختلف پیش بینی شده است.
وی با بیان اینکه قم به لحاظ قرار گرفتن در محور مواصلاتی استان های مختلف 
شاهد عزیمت زائران و مسافران زیادی به این استان به دلیل جایگاه فرهنگی و مذهبی 
آن است افزود: از زمان تبدیل قم به استان امکاناتی جذب شده است اما بین وضع 
موجود و آنچه باید باشد فاصله وجود دارد و می بایست این خدمات و امکانات توسعه 

یابد.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با اشاره به برنامه ریزی های دانشگاه علوم 
پزشکی در حوزه توسعه خدمات آموزشی، درمانی و بهداشتی گفت: برای تحقق 
این برنامه ها باید هیئت های اندیشه ورز و پیگیر، روند پیشرفت برنامه ها و طرح ها 
و مشکلات را رصد و ارزیابی کنند و برنامه های تدوینی در افق های زمانی گوناگون 

اجرا شود.
آیت الله حسینی بوشهری همچنین از تلاش ها و مجاهدت های کادر سلامت کشور 
در ایام کرونا تقدیر کرد و افزود: نام نیک کادر سلامت در دوران کرونا در تاریخ ماندگار 
است. در ابتدای این دیدار مهدی مصری رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گزارشی از 
فعالیت ها و برنامه های این دانشگاه در هفته سلامت و طرح های آینده حوزه آموزش، 

بهداشت و درمان استان قم ارائه کرد.
 

به مناسبت هفته هلال احمر  صورت گرفت ؛

تجلیل از مربیان فعال هلال احمر قم
به مناسبت هفته هلال احمر در مراسمی از مربیان فعال این سازمان در قم تجلیل 

شد.
رئیس مرکز علمی کاربردی و معاون آموزش و پژوهش جمعیت هلال احمر استان 
در این مراسم با اشاره به اینکه هر ساله بیش از 10 هزار نفر از آموزش های امداد و 
کمک های این جمعیت به صورت حضوری بهره مند می شدند گفت: با شیوع ویروس 
کووید 19، هلال احمر استان قم از این تهدید به عنوان یک فرصت استفاده کرد و 

آموزش های خود را در فضای مجازی و تولید محتوا گسترش داد.
حسینی در ادامه به فعالیت دوباره مرکز علمی کاربردی هلال احمر استان قم از 
مهر سال گذشته اشاره کرد و افزود: این مرکز بیش از 1۵0 دانشجو در 11 رشته ی 

تخصصی که شاخص ترین آن ها امداد و سوانح و HSE است پذیرش کرده است.
گفتنی است: در پایان این همایش از اساتید مرکز علمی کاربردی و مربیان فعال 

جمعیت هلال احمر استان قم با اهدای لوح سپاس و هدایایی تجلیل شد.

مدیر کانون شهید چمران بسیج مهندسین صنعتی استان قم خبرداد:

گره گشایی از کار 400 واحد صنعتی
 توسط جهادگران بسیجی

مدیر کانون شهید چمران بسیج مهندسین صنعتی استان قم از ارائه مشاوره های 
تخصصی و پیگیری مشکلات ۴00 واحد صنعتی در سال گذشته خبرداد و گفت: 
برای سال جاری ارائه مشاوره و حمایت از ۳۵0 واحد صنعتی و ۳0 واحد معدنی در 

دستور کار است. 
محمد عقیقی اظهارداشت : حمایت، تسهیل گری و ارائه مشاوره به واحد های 
تولیدی و صنعتی همواره در اولویت ما است، در این چند ماه گذشته حدود هزار 
و 200 واحد صنعتی و تولیدی که بیشتر در شهرک شکوهیه مستقر بودند توسط 
بسیج مهندسین پایش و ارزیابی شدند و اقداماتی برای حمایت از این واحد ها در 

دستور کار قرار گرفته است.
افزود: گروه های جهادی ما در عرصه های صنعتی، عمرانی و کمک های  وی 
مومنانه فعالیت می کنند، در بحث صنعت از سال 1۴00 تا به امروز بالغ بر ۴00 
واحد صنعتی با تلاش کارشناسان بسیجی، مشاوره تخصصی در زمینه های مختلف 
دریافت کرده اند و رفع مشکلات آن ها پیگیری شده است، همچنین 2۳0 واحد نیز 

تشکیل پرونده داده و منتظر رسیدن نوبتشان هستند.
عقیقی ادامه داد: در کمیته عمران اقدامات بسیار خوبی را برای ۳ روستا انجام 
داده ایم، در این مدت بازسازی ۴0 واحد مسکونی برای محرومین روستایی در دستور 
کار قرار گرفته است و با همکاری ادارات دولتی به حل مسائل عمومی روستاییان از 
جمله مشکل فاضلاب، راه و شهرسازی، آب، برق، گاز و دیگر موضوعات پرداخته ایم.
مدیر کانون شهید چمران بسیج مهندسین صنعتی استان قم تصریح کرد: در 
هفته ای که به نام جهاد سازندگی بود، در کلینیک بسیج مهندسین به ۴ واحد 
صنعتی در بحث بازار، توسعه، فروش، قوانین و مقررات مشاوره های تخصصی 
ارائه شد و علاوه بر این کارشناسان ما در این یک هفته از چند روستا برای بررسی 

مشکلات و ضعف زیر ساخت ها بازدید کردند.
وی خاطرنشان کرد: در بخش کمک مومنانه در سال 1۴01 حدود ۳۵0 بسته 
کمک معیشتی میان نیازمندان توزیع شده، همچنین در سال گذشته نیز حدود 
هزار و ۵00 بسته به کمک اعضای بسیج مهندسین و خیرین تهیه و میان افراد 
نیازمند توزیع شد، در ادامه امسال نیز همچنان طرح کمک مومنانه پیگیری خواهد 
شد. مدیر کانون شهید چمران بسیج مهندسین صنعتی استان قم در پایان گفت: 
برای سال جاری ۴ روستا را در نظر داریم تا مشکلات عمومی حاکم بر این مناطق را 
رفع کنیم و در راستای ارائه مشاوره و حمایت از واحد های تولیدی، صنعتی و معدنی 

نیز برای ۳۵0 واحد صنعتی و ۳0 واحد معدنی اقدامات لازم درحال انجام است.
 

فرمانده گروه پدافند هوایی حضرت معصومه )س(قم:

جهاد تبیین موثرترین شیوه برای خنثی 
کردن هجمه های رسانه ای است 

فرمانده گروه پدافند هوایی حضرت معصومه )س(قم گفت: رسانه های معاند 
نقش مایوس کردن و ناامید کردن آحاد مردم جامعه و خانواده ها را دارند، در راه مقابله 

با این رسانه های معاند ضرورت جهاد تبیین بیشتر خود را نشان می دهد. 
سرهنگ نعمت محسنی زرین در آیین صبحگاه پدافند هوایی ارتش در استان طی 
سخنانی ضرورت مقابله با هجمه رسانه های معاند علیه نظام اسلامی، از طریق جهاد 
تبیین را مورد تاکید قرار داد و افزود: این رسانه ها مشکل های کوچک جامعه را بزرگ 
و پررنگ جلوه داده و نقاط مثبت و دستاوردهای انقلاب را بی ارزش و ناچیز نشان 

می دهند
 وی در ادامه یادآور شد به فرمایش رهبر انقلاب جهاد تبیین یک فریضه فوری، 
قطعی و عینی است و باید با جهاد تبیین با تمام قدرت در برابر دشمنان بایستیم و 
تاکتیک ها و اهداف دشمن را در مراحل مختلف شناسایی کرده و هدفمند و منسجم 

با آنها مقابله کنیم .
ارشد نظامی ارتش در استان همچنین با اشاره به جمله ای از رهبر انقلاب در ارتباط 
با گرامیداشت یاد و خاطره شهیدان گفت: رهبری می فرمایند گرامی داشتن یاد و 
خاطره شهدا کمتر از شهادت نیست و به تاسی از این فرمایش فرماندهی معظم کل 
قوا، هفته گذشته نخستین یادواره ۵6۵ شهید ارتش در استان توسط ستاد نیروی 

زمینی ارتش برگزار شد.
تاثیرگذاری در  محسنی زرین در ادامه بیان کرد: برنامه خیلی خوب، مفید و 
شان ارتش جهوری اسلامی و همچنین شهر قم و حرم حضرت فاطمه معصومه 
یاد و خاطره شهیدان شامل حال همه  بود، امیدوارم که ثواب زنده نگهداشتن 

زحمت کشان در این راه باشد.

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم:

 معلمان ۵۵0 مدرسه دخترانه و پسرانه 
تجلیل شدند

مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم گفت: امسال در هفته معلم 2۵0 امام محله 
و ۳0 راهیار بانوی استان قم با همراهی کنشگران مردمی و اهالی محله از معلمان 

۵۵0 مدرسه تجلیل کردند.
حجت الاسلام والمسلمین مرتضی شعبان زاده عصر شنبه در گفتگو با خبرنگاران 
اظهار داشت: همزمان با هفته بزرگداشت مقام معلم برای نخستین بار معلمان ۵۵0 

مدرسه قم مورد تقدیر قرار گرفتند.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم بیان داشت: در این عملیات فراگیر، 260 
مدرسه دخترانه، توسط ۳0 تیم بانوان با مسئولیت راهیار بانوان مناطق استان تجلیل 
شدند و 2۵0 تیم با محوریت و پیشگامی امامان جماعت مساجد استان در بازدید 
از حدود ۳00 مدرسه پسرانه، مشارکت داشتند و معلمان این مدارس مورد تقدیر 

قرار گرفتند.
وی با اشاره به اهداف این برنامه ابراز داشت: از جمله مهمترین اهداف برگزاری 
این برنامه بسترسازی برای برقراری تعامل فراگیر و اثربخش بین دو نهاد مسجد محله 

و مدرسه محله بوده است.
حجت الاسلام شعبان زاده ادامه داد: گام دوم تعامل فراگیر با مدارس آموزش و 

پرورش استان طراحی عملیات مشترک ویژه ایام تابستان است.
مدیرکل تبلیغات اسلامی استان قم اضافه کرد: گام سوم تعامل نهاد مسجد با 
آموزش و پرورش استان قم، ایجاد حداقل ۴0 مجموعه تربیت محور در ۴0 مسجد 
قم طی سال 1۴01 با بهره مندی از ظرفیت طلبه ها و معین الامام ها و امامان مساجد 
به عنوان کادر مراکز تربیت محور و با حضور دانش آموزان محله های عملیاتی خواهد 

بود.

معاون مرکز بهداشت شهرستان قم:

۱4 هزار و ۵00 دُز واکسن سرخک تزریق شد
معاون فنی مرکز بهداشت شهرستان قم گفت: تاکنون 1۴ هزار و ۵00 دُز واکسن 

سرخک به اتباع خارجی ساکن این استان تزریق شده است. 
محمدتقی سلطانی افزود: در این طرح نوزادان 9 ماهه تا افراد با سنین ۳0 سال 

بدون توجه به سابقه قبلی، برای دریافت یک دُز واکسن سرخک فراخوان شده اند.
وی با بیان این که واکسیناسیون علیه بیماری سرخک به همه اتباع ساکن استان 
قم تزریق شده است، اضافه کرد: افرادی که از آخرین نوبت واکسن سرخکشان کمتر 
از یک ماه گذشته باشد،  نیازی به واکسن ندارند؛ زنان باردار نیز تا زمانی که باردار 

هستند منع دریافت واکسن را دارند.
وی با بیان این که این طرح همچنان ادامه دارد، خاطرنشان کرد: وضعیت استان 

قم نسبت به سایر استان ها بهتر است و درصد پوشش واکسیناسیون بالاتری دارد.
سلطانی با اشاره به این که در حال حاضر در مرحله لکه گیری طرح واکسیناسیون 
آجرپزی،  کوره های  جمله  از  مناطق  بعضی  در  کرد:  بیان  هستیم،  سرخک 
مرغداری ها، گلخانه ها، شهرک لبن، دامشهر و مناطق روستایی مثل لنگرود و قنوات 
که تجمع اتباع نسبت به سایر نقاط بیشتر است، کارشناسان مرکز بهداشت برای 

انجام واکسیناسیون مراجعه فعال دارند.
وی افزود: در سایر نقاط شهری از جمله شهر قائم با استفاده از ماشین بلندگو 
و نصب بنر مردم برای تزریق واکسن فراخوان می شوند؛ برای اتباعی که پرونده  

الکترونیک سلامت داشتند نیز پیامک ارسال شده است.

روابط دوستانه در دروان نوجوانی بسیار مهم است و این دوستی ها می تواند 
به نوجوان کمک کند تا احساس پذیرش و تعلق داشته باشد و مهارت های مهم 
اجتماعی و احساسی را بیاموزد اما گاهی همین گروه همسالان با نامناسب 
را  شما  نوجوان  زندگی  توانند  می  شان   زندگی  سبک  افکارو  رفتارو  بودن 
دستخوش اتفاقات ناگواری کنند که جبران آن ها به سادگی امکان پذیر نیست.

یکی از دغدغه ها و نگرانی های والدین ترس آن ها از نوع دوستانی است که 
نوجوان انتخاب می کند. نوجوانان در این سنین بیش از آنکه با خانواده در 
ارتباط باشند، به سمت دوستانشان گرایش پیدا می کنند؛ بنابراین خیلی مهم 
است که والدین بر فعالیت ها و دوستان فرزندشان نظارت کافی داشته باشند 
تا او به اشتباه با فردی نامناسب ارتباط پیدا نکند اما زمانی که چنین اتفاقی 
می افتد و والدین متوجه تغییر رفتار و تأثیرپذیری نوجوانشان از دوستان نابابش 
می شوند، اغلب از روی ناآگاهی سعی می کنند با امرونهی، تنش و پرخاشگری 
امر  همین  و  کند  قطع  دوستش  با  را  ارتباطش  که  بخواهند  فرزندشان  از 
آغازکننده جنگ برای قطع ارتباط است. دکتر آسیه اناری، عضو هیئت مدیره 
انجمن روانشناسی بالینی کودک و نوجوان ایران در گفت وگو با ایرنا توضیح 
می دهد در چنین شرایطی چه کاری از دست والدین ساخته است و آن ها چطور 

می توانند نوجوانشان را از دوستان نابابش دور نگه دارند.
تحقیقات نشان می دهد که در دوره نوجوانی تأثیرپذیری نوجوان از همسالان 
از دیگران، حتی از خانواده و معلم بیشتر است. تأثیر دوستان گاهی به حدی 
است که می تواند بر تأثیر والدین غلبه کند. گاهی دیده می شود که یک نوجوان 
درس خوان، باایمان و بانشاط از یک خانواده متدین و با اصالت به خاطر رفاقت 
با یک دوست ناباب به مسیر نادرستی کشیدن می شود. »دکتر اناری« درباره 
تأثیر دوست در شخصیت نوجوان می گوید: »اساساً نوجوانی دوره ای است که 
نوجوانان به شدت تحت تأثیر همسالان هستند و بیشتر تمایل دارند در جمع 
دوستان باشند تا خانواده؛ البته این مسئله ازنظر رشدی کاملًا طبیعی است 
زیرا نوجوانان در مرحله ای هستند که می خواهند استقلال یابی و هویت یابی 
کنند، آن ها استقلالشان را با دور شدن از خانواده و هویتشان را با رفت و آمد با 
همسالان نشان می دهند؛ بنابراین، به طور طبیعی نوجوانی دوره ای است که 
نوجوان بیشترین تأثیر را از همسالانش می پذیرد و ازاین جهت اهمیت دوست 
آن قدر زیاد است که می تواند شخصیت، آینده و انتخاب های نوجوان را تحت 

تأثیر قرار دهد.«
این روانشناس بالینی می گوید: »من در طول این سال هایی که به والدین و 
فرزندان شان مشاوره می دهم  نوجوانان زیادی را دیده ام که حتی به خاطر 
دوستشان مدرسه شان را تغییر می دهند، به خاطر دوستشان رشته ای را انتخاب 

می کنند که به آن علاقه ندارند و این بر آینده نوجوانان تأثیرگذار است.«
دلیل فاصله گرفتن نوجوان از خانواده و گرایش به دوستان

با ورود کودکان به دوران نوجوانی، روابط دوستانه نوجوانان اهمیت زیادی پیدا 
می کند. درواقع، گاهی اوقات والدین احساس می کنند که از طرف فرزندانشان 
کرده اند.  رها  را  آن ها  دوستی ها،  خاطر  به  نوجوان  یا  گرفته شده اند  نادیده 
می دهد:  توضیح  اناری«  دکتر  می کند.»  نگران  را  مادرها  و  پدر  مسئله  این 
»دوستان نقش بسیار زیادی در شکل گیری شخصیت نوجوان دارند به دلیل 
اینکه به نوعی هویت یابی را تسریع می کنند و فرایند استقلال یابی را به وجود 
می آورند. به همین دلیل است که نوجوان از خانواده فاصله می گیرد و جذب 
گروه همسالانش می شود. درواقع نوجوان با این کار پیغام می دهد که من دیگر 
کودک دیروز نیستم و می توانم برای خودم تصمیم بگیرم اگرچه نمی تواند درست 
تصمیم بگیرد و اشتباهات و خطاهای زیادی دارد اما خودش فکر می کند که 
بزرگ شده و بافاصله گرفتن از خانواده می خواهد استقلالش را ثابت کند. با این 
تفکر، نوجوان هر چه بیشتر از خانواده دور می شود و به سمت دوستانش گرایش 

پیدا می کند و اینجا دقیقاً جایی است که والدین ممکن است آسیب ببینند.«
برای نوجوانتان دوست بخرید!

گاهی والدین احساس می کنند رفتارهای فرزندشان تحت تأثیر رفتار متغایر 
با عرف و شرع دوستانش قرارگرفته است.  اینکه والدین چگونه باید بر نوجوان 
نظارت داشته باشند تا او به اشتباه با فردی نامناسب ارتباط پیدا نکند موضوعی 
دوران  در  »ناگهان  دارد:  ای  ویژه  راهکار  آن  درباره  اناری«  »دکتر  که  است 
نوجوانی والدین نمی توانند مثل پلیس وارد شوند و بخواهند روابط دوستانه 
نوجوان را کنترل کنند. والدین زودتر از سن نوجوانی باید برای فرزندشان دوست 
بخرند یعنی شروع کنند به رفت وآمد با خانواده هایی که فرزند نوجوان دارند، 
دوست های نوجوان را از بین همکلاسی ها انتخاب کنند و بتوانند برای دوران 

نوجوانی فرزندشان دوستانی داشته باشند. علاوه بر این، باید رابطه خوبی بین 
والد و نوجوان برقرار باشد تا تأثیرگذاری وجود داشته باشد زیرا اگر تأثیرگذاری 
وجود نداشته باشد، والدین نمی توانند با نظارت و کنترل کاری از پیش ببرند.«

اناری در ادامه می گوید: »قطعاً ما به عنوان والدین باید بر دوستان و رفت و آمد 
نوجوانمان نظارت داشته باشیم اما اگر یک رابطه خوبی بین نوجوان و والدین 
وجود نداشته باشد یا رابطه بین دوستان خانوادگی، خانواده و نوجوان برقرار 
نشده باشد، در این صورت نوجوان در تنهایی برای خودش دوست انتخاب 
می کند؛ بنابراین، نظارت باید وجود داشته باشد اما نظارت به معنای کنترل 
نیست، نظارت به این معناست که اولًا والدین اصول ارتباط صحیح با نوجوان را 
بدانند مثل انتقاد نکردن، نصیحت نکردن، دائماً دخالت نکردن، با نوجوان مثل 
یک کودک رفتار نکردن و...، ثانیاً از بچگی دنبال دوست برای فرزندشان باشند 
و بتوانند با خانواده هایی که فرزند هم سن و سال فرزندشان دارند رفت و آمد 
کنند تا در دوران نوجوانی نظارت داشته باشند و از همه مهم تر داشتن تفریحات 
خانوادگی است. تفریحات خانوادگی موردعلاقه نوجوان باعث می شود تا بتوان 

نوجوان را در بافت خانواده تا حدودی نگه داشت.«
چگونه نوجوانمان را از دوستان نامناسب دورنگه داریم؟

»دکتر اناری« در پاسخ به این سؤال می گوید: »اگر والدین متوجه شدند که 
فرزندشان چه در فضای مجازی و چه در فضای حقیقی با فردی نامناسب 
دوست شده است اولًا مستقیماً گفتن این موضوع بیشتر باعث تحریک نوجوان 
بجنگید،  فرزندتان  دوست  خاطر  به  والد  به عنوان  شما  هرچقدر  می شود. 
نوجوان شما بیشتر تمایل پیدا می کند که به سمت آن دوست ناباب سوق پیدا 
کند چون یکی از ویژگی های دوران نوجوانی لجبازی است و مقابله والدین تنها 
شرایط را وخیم تر خواهد کرد. از افراد تأثیرگذاری که نوجوان به آن ها اعتماد 
دارد مثل معلم، دوست خانوادگی، عمه، عمو، دایی و... بخواهید که به صورت 
غیرمستقیم با نوجوان صحبت کند تا آن ارتباط دوستانه را قطع کند.  تا جاییکه 
می توانید رابطه خودتان را با نوجوانتان درست کنید، به این معنا که دست از 
سرزنش، انتقاد و نصیحت نوجوانتان بردارید، با نوجوانتان وقت کیفی بگذرانید 
و کاری که موردعلاقه نوجوانتان است، انجام دهید تا نوجوانتان به شما نزدیک 
شود؛ این باعث می شود که شما در بحث های غیرمستقیم بتوانید به نوجوانتان 

چیزهایی بیاموزید، در غیر این صورت کاری نمی توانید انجام دهید.«
این متخصص روانشناسی کودک و نوجوان  با اشاره به اهمیت نظارت بر 
نوجوان می گوید: »والدین باید در دوران نوجوانی حتی بیش از دوران نوپایی 
نظارت  باشد.  نوجوانشان  به  حواسشان  غیرمستقیم  به صورت  کودکی،  و 
غیرمستقیم به این معناست که مستقیماً نظر نمی دهیم و حرفمان را تکرار 
یا در  به صورت غیرمستقیم در بحث هایی که پیش می آید  بلکه  نمی کنیم 
به وسیله یک فرد سوم مورد اعتماد  یا  با نوجوان می گذرانیم  وقت هایی که 
نوجوان، پیغام هایمان را به فرزندمان می رسانیم و آسیب های آن فرد آسیب رسان 

را به او گوشزد می کنیم.«
بدترین روش والدین در برخورد با دوستان نامناسب فرزندشان

گاهی برخی والدین برای قطع ارتباط رابطه دوستانه فرزندشان مستقیماً با 
دوست ناباب فرزندشان برخورد می کنند و از او می خواهند که دیگر با فرزندشان 
ارتباط نداشته باشد؛ دکتر اناری درباره درست یا غلط بودن چنین روشی 
می گوید: »این روشی است که 30 سال پیش مورداستفاده قرار می گرفت و 
کاملًا اشتباه است. این رفتار نه تنها باعث می شود که نوجوان از روی لجبازی 
بیشتر به سمت دوستش گرایش پیدا کند بلکه باعث خشمگین شدن نوجوان و 

دور شدن او از والدینش می شود.«
وقتی تاثیر پذیری از دوستان نامناسب آغاز شده است

گاهی والدین به نوجوانشان آزادی های نامحدودی می دهند و زمانی متوجه 
رفتار خارج عرف فرزندشان می شوند که تقریباً کار از کار گذشته و نوجوان 
مواد  ، مصرف  مثل سیگار کشیدن  رفتاری   نامناسبش  به واسطه دوستان 
مخدر، ارتباط با جنس مخالف، تماشای فیلم هایی با محتوای نامناسب و... را 
تجربه کرده است؛ دکتر اناری می گوید در این شرایط بهتر است که والدین از 
روانشناسان مشاوره بگیرند: »در چنین شرایطی والدین نمی توانند کاری انجام 
دهند بلکه باید در مسیر رابطه گام بردارند و از متخصص و روانشناس کمک 
بگیرند و از همه مهم تر اینکه به حرف روانشناس گوش کنند. مسئله اینجاست 
خیلی وقت ها والدین باوجود مراجعه به روانشناس درنهایت کاری که خودشان 
می خواهند انجام می دهند. همچنین گاهی خانواده ها به دلیل هزینه ها از 
مشاوره دوری می کنند درحالی که این هزینه به خود نوجوان و ساختار خانواده 
بازمی گردد؛ بنابراین، در شرایطی که اوضاع از کنترل خارج شد و دوستان ناباب 
تأثیرشان را روی نوجوان گذاشتند و به هر دلیلی نوجوان وارد مسیرهایی شد که 
نباید می شد مثل ترک تحصیل، مصرف سیگار و مواد مخدر و هرگونه رفتارهای 
پرخطر، والدین به تنهایی نمی توانند اوضاع را درست کنند. این شرایط درست 
مثل وقتی است که شما به سرطان بدخیم مبتلا می شوید، در چنین شرایطی 
شما نمی توانید با قرص سرماخوردگی بیماری را درمان کنید بلکه باید از 
متخصص کمک بگیرید. برای حل این معضل نیز والدین باید حداقل دو الی 
سه سال با یک مشاور و روانشناس در ارتباط باشند تا نوجوان از این دوران 
حساس عبور کند. کمک گرفتن از افرادی که مورد قبول نوجوان هستند، اینجا 
هم خیلی کمک کننده است و نوجوان با حرف زدن با این افراد می تواند از 

ورطه ای که در آن گرفتارشده است، بیرون بیایید.«

تأثیر دوست در شکل گیری شخصیت نوجوان؛

دوست نامناسب؛ دردسر جدی والدین

با ایجاد تغییرات کوچکی در عادات روزمره زندگی مانند کاهش یک دقیقه ای از زمان 
دوش گرفتن، بستن شیر آب در هنگام مسواک زدن ، رفع هر گونه نشتی آب و پاک 
کردن بشقاب ها به جای آب کشی آنها برای گذاشتن در ماشین ظرفشویی، به راحتی 

می توانیم روزانه مقداری در مصرف آب صرفه جویی کنیم.
نکاتی برای صرفه جویی در مصرف آب در داخل ساختمان

استفاده از آب بازیافتی خانگی
یک سطل برای جمع آوری آب از چرخه نهایی شستشوی ماشین لباسشویی یا از 
حمام در حالی که منتظر گرم شدن آب هستید، بگیرید. مطمئن شوید که از صابون، 
شامپو و مواد شوینده کم سدیم استفاده کرده اید و ظرف 2۴ ساعت از این آب بازیافتی 

استفاده کنید.
از این آب بازیافتی می توانید برای شستشوی توالت و شستن لباس نیز استفاده 

کنید.
نصب یک سر دوش کم مصرف 

سردوشی های کم مصرف می توانند سالانه بیش از10 هزار لیتر آب را ذخیره کنند. 
اگر سر دوشی قدیمی دارید و یا از سر دوشی استفاده می کنید که نشتی دارد، حتما 

آن را با یک سر دوش کم مصرف تعویض کنید.
نصب فلاش تانک های دو زمانه 

فلاش تانک های دو زمانه می توانند سالانه ۳۵ هزار لیتر آب را برای یک خانواده 
چهار نفره ذخیره کنند. در فلاش تانک های دو زمانه دو دکمه برای تخلیه آب در آن ها 
به کار برده شده است، که می توان برای خروج آب توسط کلید کوچک آن، خروجی 
مناسبی را در نظر گرفت. یکی از مهترین مزایای نصب فلاش تانک دو زمانه ، مصرف 
کم آب آنها است چرا که در مواقعی که برای عمل کردن فلاش تانک آب زیادی لازم 
ندارید می توانید با استفاده از دکمه کوچک این فلاش تانک های دو زمانه میزان آب 

کمتری را استفاده کرد.
استفاده از ماشین لباس شویی کم مصرف

آیا می دانید که ماشین های لباسشویی درب از جلو می توانند تا ۵0 درصد آب کمتری 
نسبت به ماشین لباس شویی هایی درب  از بالا مصرف کنند؟ یک تحقیق کوچک قبل 
از خرید می تواند کمک شایانی در زمینه مصرف آب برای شما به همراه داشته باشد: 
حداقل به دنبال رتبه بندی بهره وری آب پنج ستاره و رتبه انرژی چهار ستاره بر روی 

ماشین لباس شویی باشید.
استفاده از ماشین های لباس شویی کم مصرف آب، کم شایانی در صرفه جویی 
مصرف آب دارند. این موضوع را نیز به خاطر داشته باشید که تنها زمانی ماشین 

لباسشویی خود را روشن کنید که یک بار کامل لباس برای شستشو دارید.

نکاتی برای صرفه جویی در مصرف آب در فضای باز
باغچه خود را عاقلانه آبیاری کنید

در مورد زمان و تعداد دفعات آبیاری باغچه خود هوشمندانه عمل کنید. زمانیکه پیش 
بینی می شود که هوا گرم است، بهتر است آبیاری باغچه خود را یک شب قبل از بروز 
این هوای گرم انجام دهید تا آب در خاک نفوذ کند و جذب گیاهان شود. استفاده از 

مالچ یا کمپوست نیز می تواند به افزایش جذب آب و رطوبت خاک کمک کند.
چمن باغچه خود را تنها زمانی آبیاری کنید که به آن نیاز دارد

پا روی مقداری چمن بگذار اگر وقتی پای خود را حرکت می دهید، به آب برگشت، 
نیازی به آب ندارد.

چمن باغچه خود را عمیقا خیس کنید
هنگامی که چمن باغچه خود را آبیاری می کنید، آنقدر آن را آبیاری کنید تا آب به 
ریشه ها در جایی که نیاز است نفوذ کند. آبپاشی سبک که روی سطح قرار می گیرد به 

سادگی تبخیر شده و هدر می رود.
در زمان خنک روز آبیاری کنید

صبح زود بهتر از غروب است زیرا به جلوگیری از رشد قارچ کمک می کند.
باغچه خود را در روزهای بادخیز آب ندهید

آبپاش های خود را طوری بگیرید که آب روی چمن یا باغچه شما فرود آید، نه در 
مناطقی که هیچ فایده ای ندارد. همچنین از آبیاری در روزهای بادخیز که ممکن است 

بیشتر آب شما به خیابان و پیاده رومنتقل شود، خودداری کنید.
درختان و گیاهان مقاوم به خشکی بکارید

بسیاری از درختان و گیاهان زیبا بدون آبیاری رشد می کنند.
یک لایه مالچ در اطراف درختان و گیاهان قرار دهید

مالچ تبخیر رطوبت را کند می کند.
برای تمیز کردن معابر، پیاده روها و پله ها از جارو استفاده کنید

استفاده از شلنگ آب و یا چند سطل آب برای تمیز کردن پیاده رو و پله ها تنها آب 
را هدر می دهد.

به فرزندان خود بگویید که با شلنگ آب، آبپاشی و بازی نکنند
کودکان دوست دارند در روزهای گرم با شلنگ آب بازی و یا آب پاشی کنند. متأسفانه، 

این عمل به شدت موجب اتلاف آب گرانبها می شود و باید از آن جلوگیری کرد.
نشتی در لوله ها و شیرهای شیلنگ را بررسی کنید

نادیده گرفتن نشتی های بیرون از خانه آسان تر است، زیرا این نشتی ها کف را خراب 
نمی کنند یا شما را در شب بیدار نمی کنند. با این حال، این نشتی موجب هدر رفت 

بسیار آب می شود  ، به خصوص زمانی که در خط اصلی آب شما رخ دهد.

نکاتی برای صرفه جویی در مصرف آب
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رئیس مجلس شورای اسلامی:

 یارانه قطع شده خانوار های مشمول 
برقرار می شود

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: یارانه قطع شده خانوار های مشمول برقرار و 
معوقاتشان از اول اردیبهشت پرداخت خواهد می شود و جای نگرانی نیست.

قالیباف در نشست علنی صبح روزیکشنبه  مجلس و در پاسخ به تذکر محسن 
زنگنه، نماینده تربت حیدریه مبنی بر لزوم پرداخت یارانه معیشتی به همه مردم، 
تصریح کرد: 9 دهک از 10 دهک جامعه مشمول دریافت یارانه کمک معیشتی 

می شوند و پیش بینی شده که دریافت کنند.
وی با اشاره به حذف یارانه برخی از خانوار ها افزود: اشکالاتی وجود دارد، همین 
جا اعلام می کنیم سیستم ها در حال اصلاح هستند و اقدامات اصلاحی برای همه 

افرادی که مشمول دریافت یارانه کمک معیشتی می شدند، در حال انجام است.
رئیس مجلس گفت: در جلسه شب گذشته سران قوا که دیشب تا دیر وقت ادامه 
داشت با حضور رئیس جمهور و قرارگاه مسئول اجرای این طرح بحث های مفصلی 
انجام شد؛ یارانه قطع شده خانوار های مشمول اگر هم با تاخیر وصل شود، اما 

معوقاتشان از اول اردیبهشت پرداخت خواهد شد، هیچ جای نگرانی نیست.
اقای قالیباف افزود: فقط یک دهک آخر یعنی دهک دهم جامعه شامل دریافت 
یارانه کمک معیشتی نمی شوند، در خصوص دهک های دیگر در سقف پرداخت 

۳00 و ۴00 هزار تومانی تفاوت وجود دارد.
وی خاطرنشان کرد: مردم مطمئن باشند که اصلاحات به سرعت در حال اجراست 
و پرداخت معوقات مشمولانی که یارانه شان قطع شده از اول اردیبهشت قطعی 

است؛ هیچ نگرانی در این زمینه نداشته باشند.
تأکید بررسیدگی فوری به شکایت مردم درباره تعیین دهک ها

قالیباف همچنین  در نطق پیش از دستور خود در نشست علنی مجلس شورای 
اسلامی گفت: در ابتدا از ملت شریف ایران صمیمانه تشکر و قدردانی می کنم که 
با صبوری و درایت در برابر هجمه های معاندین و رسانه های دشمنان این آب و خاک 
ایستادند و با قوای سه گانه در راه تحقق جراحی اقتصادی برای عادلانه و مردمی 

سازی نظام پرداخت یارانه ها یاری می رسانند.
وی ادامه داد: مردم مطمئن باشند که این روز ها مدیران اجرایی کشور برای رساندن 
کالا های ضروری معیشتی به مردم به صورت شبانه روزی در حال تلاش هستند. 
امیدوارم  دولت محترم،  توسط  گرفته  اقدامات مخلصانه صورت  از  تشکر  ضمن 
دستگاه های اجرایی فرآیند اجرای قانون استفاده از کالابرگ الکترونیک برای تامین 

کالا های ضروری معیشتی که می تواند نگرانی ها را برطرف کند، تسریع کنند.
 وی اظهار داشت: نکته مهم دیگر رسیدگی فوری و دقیق به شکایت های مردم در 
پرداخت مبلغ کمک معیشتی است که ممکن است به دلایل مختلف نسبت به تعیین 
دهک خود معترض باشند که البته دولت محترم اقدامات خوبی را در این زمینه در 

دستور کار دارد.
اقای قالیباف افزود: تلاش های شبانه روزی مسئولان اجرایی در اجرای مطلوب این 
طرح انشاءالله ضامن رفع نگرانی های ملت شریف ایران خواهد بود و به سیاست های 
غلط اقتصادی پیاده سازی شده در دولت های قبل که باعث هدررفت منابع ملی، 

توزیع غیرعادلانه یارائه ها و منتفع شدن دلالان شده بود، پایان خواهد داد.
وی تاکید کرد: قوای سه گانه در تمامی دستگاه ها با اراده قوی و به طور هماهنگ 
برای حل مشکلات و جراحی اقتصادی مردم یکدل و یکصدا شده اند و مردم مطمئن 
باشند تمامی مسئولان کشور در همه دستگاه ها بر حفظ قدرت خرید مردم و ایجاد 
آرامش معیشتی تاکید ویژه دارند و به لطف خداوند متعال تمامی اقدامات با همین 
هدف انشاءالله به انجام خواهد رسید. رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: در این 
راه مجلس همکاری با دولت در پیاده سازی دقیق قانون را وظیفه خود می داند، 
خصوصاً نمایندگان محترم در حوزه های انتخابیه خود می توانند با رصد و نظارت 
دقیق در انتقال نارسایی های احتمالی به مدیران اجرایی کمک کنند. وی خاطرنشان 
کرد: امیدواریم اصحاب رسانه و فعالان سیاسی نیز با همراهی کامل در مسیر اجرایی 
کردن طرح ملی عادلانه کردن نظام پرداخت یارانه ها به تحقق اهداف این طرح یاری 
رسانند. بهبود وضعیت معیشتی مردم و ایجاد آرامش معیشتی با عادلانه کردن نظام 

پرداخت یارانه ها در صورت اجرای دقیق مصوبات مجلس در دسترس خواهد بود.

در گفت وگو با یک کارشناس حوزه کار مطرح شد؛
دستمزد منطقی، تقاضای کار را افزایش می دهد

یک کارشناس حوزه کار، فاصله بین خط فقر و دستمزد کارگران طی سالهای 
گذشته را ناشی از وجود نگاهی دانست که مخالف افزایش حقوق طبقه کارگر است 
و تاکید کرد: امسال با حمایت دولت و همراهی شرکای اجتماعی در شورای عالی 
کار، دستمزد کارگران افزایش یافت و آمارهایی که در خصوص کاهش تعدیل نیروی 

کار و کاهش مقرری بگیران بیمه بیکاری ارائه شده، ناشی از این اقدام بوده است.
ناصر چمنی درباره کاهش آمار تعدیل نیروهای کار و شکایات کارگری در فروردین 
ماه امسال ابراز عقیده کرد و گفت: بارها اعلام کردیم یکی از مسایلی که باعث شده 
درصد بیکاری به شدت افزایش پیدا کند، پایین بودن دستمزدها است و برخی 
کارفرمایان ادعا می کردند که دستمزد باعث تعدیل نیروی کار می شود در حالی که 
دستمزد منطقی و متناسب با ۸ ساعت کار روزانه موجب می شود که تقاضا به کار 
بیشتر شود. وی افزود: چند سال قبل هم که دستمزدها بالاتر از نرخ تورم افزایش 
یافت،   دیدیم که نه تنها درصد تعدیل نیروی کار کاهش پیدا کرد بلکه آمار اشتغال 
و بیمه شدگان اجباری بالا رفت و تعداد کارگرانی که از بیمه بیکاری استفاده می 
کردند، کم شد. این کارشناس حوزه کار تصریح کرد: کسانی که سالهای سال افزایش 
دستمزد را به بهانه ای برای تعدیل نیروهای کار تبدیل کرده بودند و اجازه نمی دادند 
دستمزد کارگران افزایش یابد، سالها موجب لطمه به تولید و از بین رفتن امنیت شغلی 
کارگران شدند ولی امسال با حمایت دولت و هراهی شرکای اجتماعی در شورای 
عالی کار، حقوق و دستمزد کارگران افزایش یافت و آمارهایی که از کاهش شکایات و 
تعدیل نیرو ارائه شده، ناشی از این تصمیم بوده و امیدواری در جامعه کار و تولید را به 
وجود آورده است. چمنی فاصله بین خط فقر و دستمزد کارگران طی سالهای گذشته 
را ناشی از وجود نگاهی دانست که مخالف افزایش حقوق طبقه کارگر است و گفت: 
آمار کاهش مقرری بگیران و تعدیل نیرو در فروردین ماه نشان می دهد کسانی که 
دنبال منطقه ای کردن دستمزدها هستند و تلاش می کنند تا ماده ۴9 قانون کار را از 
کار بیاندازند و سالیان سال است که افزایش دستمزد را موجب ریزش نیروی کار می 
دانند، استدلالشان غلط بوده و این استدلال باعث شده که معیشت جامعه کارگری 

امروز دچار مشکل شود.
 

 معاون وزیر جهادکشاورزی عنوان کرد

احتکار و درج قیمت های جدید
 عامل کمبود مقطعی روغن

معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهادکشاورزی ضمن اشاره به دلایل کمبود 
روغن در روزهای گذشته از مردم خواست تا اگر نیاز به خرید برخی از کالاها مانند 
روغن ندارند حداقل یک تا دو روز فرایند خرید خود را به تاخیر بیندازند تا شبکه تولید، 
انتقال، توزیع و فروش آمادگی لازم خودشان را برای انتقال کالاها به فروشگاه های 

زنجیره ای و خرد پیدا کنند.
محمد قربانی با حضور در یک برنامه تلویزیونی و در پاسخ به این سوال که علت 
اختلال در توزیع برخی از کالاهای اساسی مانند روغن در چند روز اخیر چه بود؟ 
گفت: اگر بازار بخواهد کارکرد واقعی خود را داشته باشد باید همه حلقه ها به درستی 
و به موقع عمل کنند. خوشبختانه با توجه به پیش بینی ها و برنامه ریزی هایی که از 
قبل انجام شد وزارت جهاد کشاورزی هیچ مشکلی در زمینه تامین کالاهای اساسی 
ندارد. وی ادامه داد: اما در بخشی از شبکه توزیع اصلی و شبکه فروش مقداری 
اختلال  ایجاد شد که به نظر می رسد ناشی از خستگی باشد. یعنی با توجه به 
تقاضای بیش از حد کالا در روزهای اول و دوم اجرای طرح یارانه ها، این خستگی 
به وجود آمد، زیرا توزیع در شبکه اصلی اتفاق افتاد و این شبکه ها فرصت توزیع 
کالا به شبکه های فرعی خود نداشتند یا اگر هم در شبکه های فرعی توزیع شد 
فرصت اینکه به مغازه ها برسد پیدا نشد.  معاون برنامه ریزی و اقتصادی وزارت جهاد 
کشاورزی تصریح کرد: بازدیدهای میدانی اخیر حکایت از این دارد که موجودی 

کالاها در فروشگاه ها به اندازه نیاز است.

یک استاد اقتصاد اظهار داشت: هرگز بیماری که شرایط معتدل ندارد را 
جراحی نمی کنند. در شرایط عادی هم اجرای این سیاست ها هزینه دارد چه 
برسد که اینکه در شرایطی بیمار حال بحرانی دارد، مورد جراحی سخت قرارب 
گیرد. کشور چند سال است که تورم بالا دارد و دیگر توان تحمل بحران ها و نرخ 

تورم بالا را نمی تواند داشته باشد.
وحید شقاقی شهری درباره تبعات تصمیمات اقتصادی دولت و حذف ارز 
ترجیحی کالاهای اساسی اظهار داشت: معتقدم هر سیاست درستی باید در 
زمان درست و با روش درستی به اجرا برسد، در غیر این صورت به نتیجه درستی 
دست پیدا نخواهد کرد و مشکلاتی هم ایجاد می شود. اگر این سیاست  ها در 
زمان نادرست و با شیوه نادرست به اجرا برسد، نتیجه ناموفقی به دست خواهد 

رسید.  
وی ادامه داد: در سال ۷2 هم یک بار دولت وقت نسبت به اجرای سیاست 
یکسان سازی نرخ ارز اقدام کرد اما شرایط اجرای این سیاست مهیا نبود و روش 
اجرا هم نادرست بود.  نتیجه این اقدام هم، تحمیل تورم بالای ۴9 درصدی در 
اقتصاد کشور در سال ۷۴ بود. در همان سال ها شاهد اعتراضاتی هم از سوی 
نهادها و مردم بودیم و دولت وقت هم از این سیاست خود عدول کرد و دوباره 

اجرای سیاست های تثبیت اقتصادی را پیش گرفت.
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه مساله مهم این است که دولت بتواند 
سیاست درست را در زمان درست با روش درست به اجرا برساند، گفت: یک بار 
دیگر در سال ۸1 همین سیاست یکسان سازی نرخ ارز به اجرا رسید که دولت 
وقت در آن دوره موفق به اجرای این سیاست شد و در آن دوره دولت کمترین 

هزینه را بابت اجرای این سیاست به اقتصاد تحمیل کرد.  
شقاقی شهری افزود: بنابراین وقتی یک سیاست مشابه دوبار به اجرا می رسد 
یک بار روش نادرست آن منجر به شکست می شود اما یک بار دیگر دولتی 
می تواند این سیاست را به درستی به اجرا برسد، نکته این است که دولت برای 
اجرای یک سیاست باید با دو مولفه زمان  و نحوه درست اجرا را لحاظ کند.        

امروز دهک های میانی هم نیازمند یارانه شده  اند 
وی با بیان اینکه معتقدم ساماندهی ارز یارانه ای فی نفسه سیاست درستی 
است اما در حال حاضر زمان اجرای این سیاست درست نیست و الزامات و 
بسترهای اجرای این سیاست فراهم نیست، اظهار داشت: منظور از الزامات 
و بسترها این است که هر سیاستی برای اجرا نیاز به بانک اطلاعات و آمار و 
داده های درستی از جامعه هدف دارد. از سوی دیگر  باید این سیاست در بستر 
اطلاع رسانی صحیح و بستر مطالعاتی و اجرای آزمایشی به اجرا برسد. اما در 

حال حاضر هیچ یک از عوامل برای اجرای سیاست ساماندهی ارز ترجیحی  
فراهم نیست و به طور قطع ماحصل اجرای این سیاست تحمیل  فشار سنگین 

بر دهک های میانی رو به پایین است.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: دهک های کم درآمد شاید با این یارانه 
و کالابرگ تا حدودی بتوانند بخشی از مساله افزایش تورم را جبران کنند اما 
بسیاری از دهک  های میانی مشمول یارانه نقدی و کالابرگ نشده اند و این کار 
را به دولت سخت می کند چراکه در سال های گذشته هم بر دهک های میانی 

فشار زیادی وارد شده بود.  
وی با بیان اینکه امرزو دهک های میانی هم نیازمند یارانه شده  اند، گفت: 
دهک های متوسط بیشترین ضربه را از تورم دیده اند و این دهک به یک سبد 
مصرفی عادت کرده بودند و بیشترین ضربه را از مساله تورم چند ساله گذشته 
به این قشر وارد شده و این تورم حذف ارز ترجیحی اوضاع را برای دهک های 

میانی بدتر می کند حال اینکه بخشی از این دهک ها مشمول حمایت های 
دولتی نشده اند.

شقاقی شهری در گفت وگو با ایلنا با اشاره به اثرگذاری سایر کالاها از افزایش 
قیمت کالاهای اساسی اظهار داشت: این چند قلم کالا که مشمول آزادسازی 
قیمت ها شده اند با سایر اقلام هم ارتباط دارند و اینگونه نیست که فقط قیمت 
۵ قلم کالا افزایش یابد. باید توجه داشته باشیم که روغن یا کنجاله و گندم و مواد 
اولیه دیگر کالاها هستند و بر روی سایر کالاها اثر می گذارند و وقتی این کالاها 

گران می شود هزینه تولید سایر کالاها هم بالا می رود.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: مگر روغن فقط یک کالا است؟ روغن در 
تمام مواد غذایی مورد استقاده قرار می گیرد. مگر می شود قیمت روغن افزایش 

یابد اما قیمت سایر کالاها و مواد غذایی مرتبط با آن تغییر نکند.
هیچ یک از عوامل ساماندهی ارز ترجیحی فراهم نیست

وی با بیان اینکه شرایط حاضر شرایط بسیار بدی برای اجرای این سیاست و 
جراحی اقتصادی است، گفت: برای اجرای این سیاست نیاز به تکمیل بانک 
اطلاعاتی داشتیم. در حال حاضر بانک اطلاعاتی وزارت رفاه از وضعیت خانوار 
ناقص است و تنها با سه تا چهار معیار خانوار را می سنجد، در حالیکه هزینه 
و درآمد خانوار باهم متفاوت است به طوریکه شاید خانواری درآمدی مناسب 
داشته باشد اما به دلیل بیماری یکی از اعضا هزینه بسیار بالایی را متحمل 
می شود یا ممکن است فردی درآمد مناسبی داشته باشد اما صاحب ملک 
نیست و بخش عمده ای از درآمد را صرف هزینه های مسکن می کند و همین 

موضوعات  باعث نارضایتی در جامعه شده است.
شقاقی شهری درباره افزایش تورم در کشور اظهار داشت: دولت در کنار تورم 
جهانی که کشور ما هم از آن متاثر است، دست به سیاست های تورم زا زده و 
شرایط تورمی را ایجاد کرده  است. دولت اجرای سیاست  های تورمی را آغاز کرد 
و از سوی دیگر با افزایش نرخ تورم وارداتی مواجه هستیم، سرانجام برجام هم 
مشخص نیست و دولت عملا در شرایط تورمی بسیار پرملتهب اقدام جراحی 
کرد که  مصداق این است بیماری که فشار بسیار بالایی دارد زیر تیغ جراحی 

برود.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: هرگز بیماری که شرایط معتدل ندارد را 
جراحی نمی کنند. در شرایط عادی هم اجرای این سیاست ها هزینه دارد چه 
برسد که اینکه در شرایطی بیمار حال بحرانی دارد، مورد جراحی سخت قرارب 
گیرد. کشور چند سال است که تورم بالا دارد و دیگر توان تحمل بحران ها و نرخ 

تورم بالا را نمی تواند داشته باشد.

یک کارشناس اقتصادی:

اقتصاد کشور توان تحمل بحران  و تورم بالا را ندارد

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح ذیل تأیید نموده اند.

به  1۴0011۴۴۳000100119۵مربوط  کلاسه  پرونده  به  1۴0060۳۳0001011۵9۳مربوط  شماره  رای   -1
تقاضای خانم فاطمه ناصح پور فرزند معصومعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۴6/۳0 مترمربع پلاک 
شماره102۷۳ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم به موجب سند رسمی شماره 20۷2۷ مورخ 

1۳9۵/12/1۵ دفترخانه ۴0 قم )م الف 1۳۴61(
2- رای شماره 1۴0060۳۳00010109۳2مربوط به پرونده کلاسه 1۴0011۴۴۳0001001۳91مربوط به تقاضای 
آقای محمدرضا عسگرلو فرزند عبداله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 19۸ مترمربع پلاک شماره1099۴ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 1۵1۵1۸ مورخ 1۴00/0۸/0۵ دفترخانه 

۷ قم )م الف 1۳۴62(
۳- رای شماره 1۴0060۳۳000100۳۵۳1مربوط به پرونده کلاسه 1۴0011۴۴۳0001000۳11مربوط به تقاضای 
آقای حسن محمدی ثابت فرزند غلام در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 121/60 مترمربع پلاک شماره10۷9۴ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند قطعی به شماره 6۵۸۴2 مورخ 6۵/10/2۸دفترخانه۳ 

قم )م الف 1۳۵0۳(
به  1۴0011۴۴۳0001001۴92مربوط  کلاسه  پرونده  به  1۴0060۳۳000101199۳مربوط  شماره  ۴-رای 
تقاضای آقای رسول حبیبیان فرزند حسین در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۴۳/۵0 مترمربع پلاک 
شماره10260 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم اسناد رسمی شماره های 1۳۸0۵2 مورخ 

1۴00/02/12و1۳۸۷12 مورخ 1۴00/0۵/0۵ دفترخانه ۵ قم )م الف 1۳۵2۷(
۵- رای شماره 1۴0160۳۳0001000۳۷۳ مربوط به پرونده کلاسه 1۴0011۴۴۳0001001002مربوط به تقاضای 
آقای محمد حسین رستمی فرزند رمضان در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 1۳6/۵0 مترمربع پلاک شماره 
92 فرعی از 11۳9۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از معصومه 

عباسی سند مالکیت مشاعی صادره در دفتر ۳20 صفحه ۳۸)م الف 1۳۵6۳(
6- رای شماره 1۴0060۳۳000100۸666 مربوط به پرونده کلاسه 1۴0011۴۴۳0001000601مربوط به تقاضای 
آقای کاظم عباسی قمی فرزند رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 10۴/01 مترمربع پلاک شماره 2 فرعی 
از 1092۴ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از خانم حاجیه اشرف 

حاجی سید جوادی به موجب سند مشاعی صادره در دفتر ۷۷۷ صفحه ۴۵)م الف 1۳۵6۵(
۷- رای شماره 1۴0060۳۳0001011۴۵۵مربوط به پرونده کلاسه 1۴0011۴۴۳000100016۳مربوط به تقاضای 
آقای حسن مسیب فرزند علی اکبر در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 110/۵مترمربع پلاک شماره9۴۴۴ 

اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن ابراهیمی به موجب سند 
رسمی شماره ۵219۵ مورخ 1۳۳9/0۸/1۷دفترخانه۸ قم )م الف 1۳۵66(

۸- رای شماره 1۴0060۳۳0001012۳2۳مربوط به پرونده کلاسه 1۳9911۴۴۳000100220۴مربوط به تقاضای 
آقای محمد فردوسی فرزند محمدعلی در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵6 مترمربع پلاک شماره11۵26 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره 12۸900 مورخ 1۳91/0۸/29دفترخانه 

۷ قم )م الف 1۳۵6۷(
9- رای شماره 1۴0160۳۳0001000090مربوط به پرونده کلاسه 1۴0011۴۴۳0001000۸۷۵مربوط به تقاضای 
آقای محمد خانی فرزند رضا در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۵0مترمربع پلاک شماره 2۴۵ فرعی از یک 
اصلی واقع در قم بخش چهار حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از سید نصراله راوند خریداری به 

موجب سند رسمی شماره 10۸۳6 مورخ 1۳۵۳/02/21دفترخانه20 قم )م الف 1۳۵6۸(
به  1۴0011۴۴۳0001001۵۷9مربوط  کلاسه  پرونده  به  1۴0060۳۳000101۳00۷مربوط  شماره  رای   -10
تقاضای آقای مصطفی مهدوی نجف آبادی فرزند اسداله در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت ۳19/۴0 مترمربع 
پلاک شماره ۳۵ فرعی از 10۴۸۷ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم به موجب سند رسمی شماره 

29۴۳2 مورخ 1۳9۷/12/2۵دفترخانه۵۵ قم )م الف 1۳۵69(
1۴0011۴۴۳0001001۳0۷مربوط  کلاسه  پرونده  به  1۴0060۳۳00010116۴۸مربوط  شماره  رای   -11
به تقاضای آقای محمد تقی عمو حسینی فرزند عباس در ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 9۸/9۴ مترمربع 
پلاک شماره 11۵21 اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم سند رسمی شماره ۵0۳۴۴ مورخ 

1۳9۷/10/09دفترخانه29 قم )م الف 1۳۵۷2(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر 
گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع 
اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم 
تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آن را به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
)ایمان و اسکناس(
نوبت اول: ۱۴0۱/0۲/۲6
نوبت دوم: ۱۴0۱/0۳/۱0
مهدی زارع شحنه-رییس ثبت منطقه یک قم

هیأت حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم 
تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور 
را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

ذیل تأیید نموده اند:
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴0060۳۳000201۸۸00  رأی   -1
درگومه  رضا  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۴0011۴۴۳000200100۸
فرزند میره درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت۷0/۵0 مترمربع پلاک شماره فرعی ازباقیمانده 216۷/2 اصلی 
که طبق بخشنامه سازمان به پلاک 216۷/2/۴۵۵ اصلی تبدیل شده واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع 
الواسطه از جواد ومصطفی وعلی و مرتضی و شادی وزهرا ومریم شهرت 

همگی احسانی کما فرض اله )م الف1۳۴۳6(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴0060۳۳0002019200  رأی   -2
1۴0011۴۴۳00020011۴۴ مربوط به تقاضای آقای محمدرضا مرادی 
فرزند حسن درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت100مترمربع پلاک شماره فرعی از19۵2 اصلی واقع در قم 
متقاضی طی سند قطعی  مالکیت  قم  دو  اداره  ملک  ثبت  بخش حوزه 
)م  2قم  دفترخانه   1۳99/02/2۷ مورخ   11۷۵9۴ و   11۷۵9۳ شماره 

الف1۳۴6۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴0060۳۳000201۸۸0۵  رأی   -۳
1۴0011۴۴۳000200010۷ مربوط به تقاضای آقای محمد رحمانی 
فرزند رستمعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت99/10 مترمربع پلاک شماره فرعی از2۳0۴ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند قطعی صفحه 

۳2۳ دفتر ۳2۸ )م الف1۳۴6۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۳9۵60۳۳00020۳1۸9۵  رأی   -۴
رحیمی  عزیز  آقای  تقاضای  به  مربوط   1۳9111۴۴۳000200۵۴16
فرزند قلی درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت۸9/9۳ )هشتاد و نه متر وممیز نود و سه(مترمربع پلاک شماره 
216 فرعی از 19۴۷ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رجب عباسی خریداری کرده است )م 

الف1۳۴6۵(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴0160۳۳0002000۸۴6  رأی   -۵
1۴0011۴۴۳00020010۳6 مربوط به تقاضای آقای محمد حصار فرزند 

عباداله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت 6۳مترمربع پلاک شماره فرعی از 221۷ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از 

حسن حسینعلی زاده )م الف1۳۵00(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴0160۳۳0002000۸۴0  رأی   -6
1۴0011۴۴۳0002001۸0۳ مربوط به تقاضای آقای نورالدین مومنی 
فرزند سبزعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت120 مترمربع پلاک شماره فرعی از21۷۴ مکرر اصلی که طبق 
بخشنامه سازمان به پلاک ۳121 اصلی تبدیل شده واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه از هادی 

مددخواه صفحه 1۳0 دفتر۳6 )م الف1۳۵01(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴0160۳۳0002000۴۷۴  رأی   -۷
1۴0011۴۴۳0002001۸۴9 مربوط به تقاضای آقای عابس بیرامی فرزند 
مصطفی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
واقع  از22۷۷/11اصلی  فرعی  شماره  پلاک  مترمربع  مساحت ۸1/۸1 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مالکیت متقاضی طی سند صلح 
قطعی شماره 2۴۴۴۸ مورخ 1۳99/۴/۷ دفترخانه ۷۴ قم )م الف1۳۵02(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴0160۳۳000200020۳  رأی   -۸
1۴0011۴۴۳0002001۸۷1 مربوط به تقاضای آقای رمضان حضرتی 
عینی فرزند عین اله درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۵19/۵0 مترمربع پلاک شماره فرعی از1۵۸۴ اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری از 

کمیته امداد امام خمینی صفحه 2۵9 دفتر ۳۳1 )م الف1۳۵0۴(
کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴0160۳۳0002000۸۳۸  رأی   -9
1۳9911۴۴۳00020002۳0 مربوط به تقاضای آقای حاجعلی حقگوی 
جامد فرزند قدیمعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 9۵/۷۵ مترمربع پلاک شماره فرعی از 21۸1 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری 

مع الواسطه از ابوالحسن علامه پور)برفره( )م الف1۳۵2۸(
10- رأی شماره 1۴0160۳۳0002000211 مربوط به پرونده کلاسه 
1۴0011۴۴۳0002001۳۵۴ مربوط به تقاضای آقای غلامرضا روهی تا 
فرزند حسن درقسمتی ازششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده 
به مساحت ۸۴/۵0 مترمربع پلاک شماره فرعی از2۷۳۴ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی وخریداری مع الواسطه 

از سیده رقیه صادقی بابکیان وجعفر محمدی موحد صفحه 21۵ دفتر ۳62 
)م الف1۳۵29(

کلاسه  پرونده  به  مربوط  شماره 1۴0160۳۳0002000212  11-رأی 
آقای محمد محمدی  تقاضای  به  مربوط   1۴0011۴۴۳0002001۷۷1
مرام فرزند مقصودعلی درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت 121/۸0 مترمربع پلاک شماره فرعی از 21۸1 اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 
الواسطه از حسین رضویان احدی از ورثه سید محمد رضویان)م الف1۳۵6۴(
12- رأی شماره 1۴0160۳۳00020009۳۸ مربوط به پرونده کلاسه 
سیاح  زهرا  خانم  تقاضای  به  مربوط   1۳9911۴۴۳0002000۴۵1
بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ  از  درقسمتی  احمد  فرزند 
شده به مساحت۸0مترمربع پلاک شماره فرعی از2۳22 اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع 
الواسطه از سلطان آقا خانمحمدی طی سند قطعی شماره ۵۵۸62 مورخ 

1۳6۸/11/1۴ دفترخانه 1۷ قم )م الف1۳۵۷0(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   1۴0160۳۳0002000۸09 شماره  1۳-رأی 
1۴0011۴۴۳0002000619 مربوط به تقاضای آقای محمد بیرامی فرزند علی 
اصغر درقسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
۵۸مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۳2۴/۳ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت 
ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی و خریداری مع الواسطه از محمدعلی بیگدلی 

و شمسی دادبان صفحات 9۸ و ۳9۷ دفتر 10 و ۵۳)م الف1۳۵۷1(
مورد تأیید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی 
به مالکین مشاعی مراتب در دونوبت به فاصله 1۵ روز آگهی تا چنانچه 
اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار 
آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه 
مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آن را به این 
اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند براساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود. 
)ایمان و اسکناس(
نوبت اول: ۱۴0۱/0۲/۲6
نوبت دوم: ۱۴0۱/0۳/۱0
عباس پورحسنی حجت آبادی - رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده ۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی 

آگهی ماده سه قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی و مشاعی
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پیشکسوت باشگاه پرسپولیس به قهرمانی استقلال و شرایط سختی که سرخ پوشان در آن قرار گرفته اند، واکنش نشان 
داد.

پایان رأفت ، در خصوص شکست پرسپولیس مقابل سپاهان و قهرمانی استقلال در لیگ برتر اظهار داشت: در ابتدا 
قهرمانی تیم استقلال را         به هواداران این تیم تبریک می گویم؛ چراکه آنها امسال تیم خوبی داشتند و از اول فصل هم 
مشخص بود که برای قهرمانی می جنگند، اما به هر حال این را         در نظر داشته باشند که پرسپولیس رکوردار قهرمانی در لیگ 
است. متأسفانه در دو سه سال اخیر پرسپولیس از ستاره ها خالی شد و بازیکنان این تیم جذب لیگ های خارجی شدند. 
در این سال ها بازیکنانی مثل بیرانوند، طارمی، شجاع، علیپور، کنعانی زادگان، محرمی و... از پرسپولیس رفتند و این تیم 

خالی از ستاره شد. از این اتفاقات در فوتبال زیاد است اما پرسپولیس همیشه قهرمان خواهد بود.
وی ادامه داد: پرسپولیس امسال هم برای قهرمانی جنگید و حتی در بازی شب گذشته مقابل سپاهان تا لحظه آخر روحیه 
جنگندگی داشت و واقعا حیف شد که این تیم قهرمان نشد. به نظر من پرسپولیس باید بازیکنان باکیفیت تر و قبراق تری 
جذب می کرد. تیم امسال مشکلات زیادی داشت و تغییرات مدیریتی کار را         سخت کرده بود. امیدوارم که در پرسپولیس یک 

خانه تکانی اساسی انجام شود و دوباره شاهد باشیم که این تیم صلابت گذشته خود را         به دست بیاورد.
پیشکسوت باشگاه پرسپولیس در خصوص اینکه نقش کادر فنی این تیم را         در اتفاقات این فصل چطور ارزیابی می کنید، 
گفت: باید قبول کرد که برانکو موفق شد تحول بزرگی در پرسپولیس ایجاد کند و سیستم های زیادی در این تیم جا انداخت. 
او ساختار خیلی خوبی درست کرد؛ چراکه فوتبال ایران را         خیلی خوب می شناخت و با روحیه پیشکسوتان و بازیکنان آشنا 
بود. بعد از برانکو هم کالدرون به پرسپولیس آمد و او هم راه برانکو را         ادامه داد اما بعد از حضور یحیی گل محمدی تغییرات 
بیشتری در پرسپولیس به وجود آمد و بازیکنان بیشتری از پرسپولیس رفتند. این در حالی است که آن زمان ۷0 درصد شاکله 
تیم ملی را         بازیکنان پرسپولیس تشکیل می دادند. متأسفانه در فوتبال ایران ستاره ها خیلی کم شده اند و دیدید که حضور 

بازیکنان ازبکستانی و تاجیکی هم نتوانست گره ای از مشکلات پرسپولیس باز کند.
رأفت تصریح کرد: در فوتبال ایران شرایط به گونه ای است که به مربی زمان زیادی نمی دهند؛ چراکه طاقت هواداران کم 
است. استقلال هم بعد از حدود 10 سال قهرمان شد و برای قهرمان شدن شما نیاز به فاکتورهای زیادی دارید. زمانی که 
سردار آجورلو به استقلال آمد، من به دوستان استقلالی ام گفتم که امسال سال راحتی دارید چراکه سردار آجورلو یک مدیر 
باتجربه است که به خوبی از عهده مسائل یک باشگاه برمی آید. البته باید بگویم که یحیی گل محمدی هم مربی توانمندی 
است و هواداران و پیشکسوتان نباید غیرمنطقی او را         بزنند. شما فکر می کنید اگر یحیی گل محمدی استعفا بدهد چه 

خواهد شد؟
وی در پاسخ به این سؤال که در هفته های گذشت و به ویژه از دیشب در فضای مجازی هواداران پرسپولیس خواهان 
کناره گیری کادر فنی شده اند و نظر شما در این خصوص چیست، اظهار داشت: همان طور که گفتم برای قهرمان شدن 
ابزار زیادی لازم است. وقتی یک باشگاه از بازیکنان ستاره خالی می شود باید صبور بود. اگر باشگاه یحیی را         کنار بگذارد و 
مربی خارجی بیاورد چیزی حدود ۷0-60 میلیارد پول لازم است. این در حالی است که مربی خارجی برای جا افتادن زمان 
لازم دارد. به نظر من کادر فعلی باید تقویت شود، هر چند که دستیاران یحیی همگی خوب هستند اما یک دستیار خوب 
خارجی اگر به این کادر اضافه شود شرایط بهتر خواهد بود. نباید احساسی برخورد کنیم؛ چراکه این مسأله به جز ضربه زدن 

به تیم کار دیگری نخواهد کرد. هوادار حق دارد عصبانی باشد اما باید واقع بین بود.

رأفت: هوادار حق دارد عصبانی باشد

 پرسپولیس نیاز به خانه تکانی اساسی دارد
یک پیشکسوت فوتبال معتقد است که ثبات استقلال باعث شد که این تیم موفق تر از پرسپولیس و سپاهان عمل کند 

و به قهرمانی لیگ برتر برسد.
ابراهیم قاسم پور، پیشکسوت فوتبال ایران در گفت وگویی با ایسنا درباره دلایل قهرمانی استقلال در لیگ برتر اظهار 
کرد: من فکر می کنم یکی از دلایل مهم این قهرمانی، نظم و انضباط حاکم در تیم و ثبات در استقلال بود. استقلال در این 
فصل بازی به بازی بهتر شد و تاکتیک یا روندی که فرهاد مجیدی در استقلال داشت، ادامه پیدا کرد و در نهایت قهرمانی 
استقلال رقم خورد. اگر به پرسپولیس و سپاهان نگاه کنیم یک بازی خوب، یک بازی متوسط و یک بازی بد بودند اما 
استقلال حتی در تاکتیک هایش هم ثبات داشت. استقلال در مجموع، در دفاع و حمله موفق بود و در نهایت مجموعه ای 

از برنامه هایی که در نظر گرفته بودند باعث شد که استقلال موفق شد.
او در پاسخ به دو سوال که به نظرش چرا پرسپولیس پس از پنج سال از قهرمانی باز ماند و آیا عصبی شدن یحیی 
در هفته های پایانی روی عملکرد تیمش تاثیرگذار بوده، گفت: زیبایی فوتبال به غیرقابل پیش بینی بودنش است. 
پرسپولیس پنج سال قهرمان شده بود، طبیعی است که انگیزه بیش تری برای تیم های دیگر ایجاد شود. هیچ جای 

فوتبال هم نوشته نشده تیم ها باید هر سال قهرمان شوند.
گل محمدی باید در شرایط سخت خودش را نشان دهد

 این کارشناس فوتبال ایران ادامه داد: با تمام احترامی که برای گل محمدی قائلم و او را چه در دوران بازیکنی و چه در 
دوران مربی گری به عنوان فردی با متانت و با اخلاق می شناسم اما  گل محمدی باید بتواند در شرایط سخت خودش را 
کنترل کند و در آن شرایط توانایی هایش را نشان دهد. معمولا فشار موجود در فوتبال خصوصا در تیم های بزرگ استقلال 
و پرسپولیس که رسانه ها و هواداران فشار مضاعفی ایجاد می کنند، باعث می شود که بعضی از دوستان ما هم که آرام 

بودند، واکنش نشان دهند. امیدوارم امسال برای یحیی درس شده باشد و مثل گذشته اش رفتار کند.
قاسم پور در ادامه گفت وگویش با ایسنا درباره مسیر سپاهان با محرم نویدکیا توضیح داد: سپاهان در فاز حمله خیلی 
خوب است اما در دفاع تیمی ضعیف عمل می کند که در باشگاه های آسیا هم نشان داده شد. همیشه تیمی که پرتعداد 
حمله می کند، خطر گل خوردن و حتی باخت برایش وجود دارد. این تفکرات آقای نویدکیاست و نمی توان به آن ایراد 
گرفت ولی فوتبال نتیجه گرا این موضوع را نمی پسندد. ممکن است که حتی هواداران این را دوست داشته باشند اما 

فوتبال ایران نتیجه گراست.
او افزود: مثلا استقلال هم دفاع و هم حمله را در دستور کار داشت و نتیجه گرفت. آن ها نمی خواستند بازی سراسر 
تهاجمی داشته باشند. البته شاید نویدکیا ابزارش را نداشت و تفکراتش این بود که حمله کند. در مجموع به نظرم نویدکیا 
بد کار نکرد. او تجربه کمی برای مربی گری داشت ولی تیمش زیبا بازی می کند. فکر می کنم او می تواند با سپاهان موفق 
شود. این پیشکسوت فوتبال ایران در پایان درباره رقابت برای بقا بین فجر سپاسی، نفت مسجد سلیمان و شهر خودرو 
اظهار کرد: هر تیمی که برنامه ریزی خوبی داشته باشد، موفق می شود. هر سه تیم در یک سطح هستند. فوتبال هم قابل 
پیش بینی نیست. مثلا من فکر می کردم که سپاهان به خاطر حملات پرتعدادش از پرسپولیس گل بخورد ولی دو گل 
زد یا فکر می کردم بهترین نتیجه استقلال مقابل فولاد، تساوی است اما برد. من فکر می کنم نفت یا فجر سپاسی شانس 
بیش تری برای بقا نسبت به شهرخودرو دارند. با این حال آدم از اتفاقاتی که در فوتبال می افتد خبر ندارد و ممکن است 

وقایع مختلفی رخ دهد.

ابراهیم قاسم پور ؛

ثبات، کلید قهرمانی استقلال بود

در قهرمانی استقلال فاکتورهای مختلفی نقش داشتند؛ فاکتورهایی که اگر یکی از 
آنها نبود این موفقیت رخ نمی داد.

تیم فوتبال استقلال با پیروزی مقابل فولاد خوزستان در فاصله ۳ هفته مانده تا پایان 
لیگ برتر توانست قهرمان این رقابت ها شود. استقلالی ها در شرایطی این عنوان را 
کسب کردند که رقیب سنتی شان هم عملکرد نسبتا خوبی در لیگ داشت؛ اما در 
نهایت در هفته بیست و هفتم لیگ برتر پرسپولیس مقابل سپاهان شکست خورد 
تا مجیدی و شاگردانش قهرمان زودهنگام لیگ شوند. در خصوص این قهرمانی 

می توان دلایل مختلفی را عنوان کرد. این دلایل را در ادامه می خوانید.
1- قطعا نقش مدیریتی استقلال در قهرمانی این تیم بسیار پررنگ است. از زمانی 

که آجورلو به باشگاه استقلال آمد حواشی زیادی که پیرامون آبی پوشان بود به کمترین 
حد ممکن رسید. فراموش نشود پیش از حضور آجورلو، استقلال تیمی بحران زده بود.
2- مجیدی در سومین دوره حضورش در استقلال موفق شد این تیم را قهرمان 
لیگ کند. اسطوره آبی پوشان نسبت به دو دوره پیشین که روی نیمکت استقلال 
می نشست به مربی آرام تری تبدیل شده که تصمیماتش دیگر احساساتی نیست. او 
حتی زمانی که تیمش نتایج خوبی نمی گرفت هم حامی بازیکنانش بود و اینگونه نبود 

که همچون برخی مربیان آنها را مقصر نشان دهد.
۳-بازیکنان خارجی استقلال در مجموع خریدهای موفقی بودند. استقلال در 
ابتدای فصل 2 بازیکن به نام های ژستد و یامگا را جذب کرد و در میانه فصل هم 

آمانوف و سیلوا را به ترکیب تیمش اضافه کرد. یامگا جزو بهترین بازیکنان استقلال 
در فصل جاری بود. سیلوا هم اجازه نداد جای خالی یزدانی و مرادمند در خط دفاعی 

استقلال آنچنان که باید احساس شود.
۴- استقلالی ها در فاز دفاعی یکی از بهترین دوران های خود را تجربه کرد. آنها در 
شرایطی قهرمان شدند که هیچ شکستی را تا الان تجربه نکرده اند و این رکورد می تواند 
تا سال ها پابرجا بماند. جدایی اجباری یزدانی و مرادمند می توانست استقلال را دچار 
بحران کند؛ اما تدبیر درست مجیدی باعث شد فاز دفاعی این تیم همچنان بدون 

مشکل به کارش ادامه دهد.
۵- در کنار مجیدی، مربی حضور داشت که سرد و گرم فوتبال را در بالاترین سطح 
آن چشیده است. گابریل پین به عنوان مغر متفکر تاکتیکی استقلال، دفاع ایتالیایی 
را به این تیم تزریق کرد و صد البته باید بابت حضور او روی نیمکت استقلال، مجیدی 

را تحسین کرد.
6- عبدالله ویسی پس از اینکه با استقلال  خوزستان قهرمان لیگ شد در واکنش 
به درخشش دروازه بان برزیلی خود گفته بود که دروازه بان خوب از پدر و مادر هم بهتر 
است. قطعا در واقعیت این جمله نمی تواند صدق کند؛ اما دروازه بان خوب ضامن 
موفقیت یک تیم خواهد بود. حسینی در فصلی که می توانست به جهت حضور رشید 
مظاهری سالی پرحاشیه برای وی باشد؛ اما با عملکردی بی نقص به یکی از عوامل 

قهرمانی استقلال تبدیل شد.
۷- به اعتقاد بسیاری از کارشناسان، مهدی مهدی پور بهترین بازیکن استقلال 
در فصل جاری بود. او به قدری خوب بود که هر زمان که در ترکیب استقلال حضور 
نداشت این تیم با مشکل مواجه می شد. حالا می توان به حضور مهدی پور در جام 

جهانی قطر هم امیدوار بود.
۸- زمانی که قایدی از استقلال جدا شد هواداران این تیم اطمینان پیدا کردند که 
تیم محبوب شان نمی تواند قهرمان لیگ شود؛ اما امیرحسین حسین زاده با وجود 
تجربه کم اجازه نداد جای خالی قایدی احساس شود. حسین زاده تا سال ها می تواند 

خط حمله استقلال را بیمه کند.
9- وریا غفوری به عنوان کاپیتان استقلال، وظایفش را به خوبی انجام داد. او در 
برهه ای که از استقلال کنار گذاشته شد می توانست علیه مجیدی مصاحبه کند؛ اما 
با یک عذرخواهی این مسئله را که می توانست تبدیل به یک بحران شود را فیصله داد. 
غفوری از زمان حضور حردانی نیمکت نشین شد؛ با این حال با رفتار حرفه ای خود 

نقش کاپیتانی خود را به بهترین شکل ایفا کرد.
10- قهرمانی استقلال در فصل جاری، نتیجه اعتماد هواداران به این تیم بود. حتی 
زمانی که استقلال روی دور تساوی های متوالی افتاده بود هواداران از حمایت تیم 
محبوب شان دست نکشیدند. هواداران استقلال به معنای واقعی یار دوازدهم این تیم 

بودند.

 پازل مجیدی کامل بود ؛

1۰ دلیل مهم که باعث قهرمانی استقلال شد
 

اسطوره فوتبال و داوری قم  در بستر بیماری ؛

اهالی ورزش قم دعاگوی رضا برقعی 

ایمان / رضا ملکی
کهن کسوتان همواره مورد احترام وثوق اهالی ورش قم بوده اند.وجودشان گوهر و 

چون در گرانبهایی در صحنه ورزش قم می درخشند.
با بالا رفتن سن و عبور از مرز 60 سال انواع بیماریهای مختلف به سراغ پیشکسوتان 

عزیز آمده وخبر بیماری آنان وگاها بستری شدن آنها دلها را به درد می آورد.
دیدن عکس استاد رضا برقعی در تخت بیمارستان ولی عصر)ع( قم حال دل 

اهالی ورزش را دگرگون ساخت.
و  میز،والیبال  روی  درفوتبال،شنا،هندبال،تنیس  که  وادب  اخلاق  اسطوره 
در  مغزی  سکته  دراثر  حالا  پیموده  را  ها  رشته  این  عالیه  مسیرهای  دومیدانی 

بیمارستان بستری است.
مرد موسپید ودوست داشتنی ورزش قم آنقدر مورد احترام وجایگاه والا و ویژه ای 

نزد خانواده ورزش دارد تا همگان از بیماری وی ناراحت و نگران  گردند.
رضا برقعی با سن بالای 60 سال واندی همچنان در ورزش فعال است.

مدیریت برگزاری مسابقات فوتبال قم وحضور در میادین مختلف همچنان او را در 
جمع خانواده ورزش شاداب و سرحال نشان میدهد.

عارضه مغزی بوجود آمده که ناگهانی برای وی بوجود آمد هیچگاه نمی تواند وجود 
پرتوان وگل او را ضعیف سازد و با توانمندی که در او سراغ داریم هرچه زودتر این 
بیماری را ضربه فنی خواهد نمود تا درکنار جمع دوست داشتنی خانواده ورزش 

وکهن کسوتان وجودش سرشار از امید و مهربانی باشد.
برایش از حضرت حکیم سلامتی و برخاستن از تخت بیمارستان را آرزو می کنیم.

خطیب زاده: 

وزارت امور خارجه با تمام ظرفیت
 در کنار فدراسیون فوتبال است

سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: این وزارتخانه با استفاده از تمامی ظرفیت های 
موجود، تلاش می کند در تسریع و تسهیل برنامه های اجرایی و اردوهای آماده سازی 

تیم ملی با فدراسیون فوتبال همکاری کند.
حمید استیلی در دیدار با سعید خطیب زاده سخنگوی وزارت امور خارجه ضمن 
تشریح آخرین شرایط و برنامه های آتی تیم ملی گزارشی از روند مذاکرات صورت 
گرفته با کشورهای مختلف جهان جهت برگزاری دیدارهای تدارکاتی در فرصت های 
پیش رو و همچنین موضوع مسابقه تیم ملی فوتبال ایران برابر کانادا در ونکوور ارائه 

داد.
خطیب زاده در این گفت و گو با تاکید بر اهمیت روند آماده سازی تیم ملی فوتبال 
و توجه ویژه مردم فوتبال دوست ایران اسلامی به دیدارهای تدارکاتی قبل از حضور 
در جام جهانی گفت: وزارت امور خارجه با استفاده از تمامی ظرفیت های موجود، 
نمایندگان رسمی جمهوری اسلامی ایران در کشورهای مختلف جهان و ارتباطات 
موجود تلاش می کند در تسریع و تسهیل برنامه های اجرایی و اردوهای آماده سازی 

تیم ملی با فدراسیون فوتبال همکاری کند.
سخنگوی وزارت امور خارجه همچنین از آمادگی این وزارتخانه جهت تعامل 
در خصوص تشریفات و تسهیلات اعزام تیم ملی به کانادا و استفاده از ظرفیت ها 
و ارتباطات موجود در این کشور خبر داد و بر این نکته تاکید کرد که نمایندگان و 
سفرای ایران در سایر کشورها می توانند در زمینه هماهنگی مسابقات تدارکاتی و 
اردوهای آماده سازی در فرصت پیش روی همکاری نزدیکی با فدراسیون فوتبال 

ایران داشته باشند.

شباب الاهلی قصدی برای فسخ قرارداد 
قایدی ندارد

برخلاف خبرهایی که در رسانه های اماراتی منتشر شده است، قرارداد مهدی قایدی 
مهاجم ایرانی باشگاه شباب الاهلی فسخ نخواهد شد.

به گزارش خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم، مهدی قایدی مهاجم شباب الاهلی 
در تابستان سال گذشته با عقد قراردادی پنج ساله به عضویت این باشگاه اماراتی 
درآمد. قایدی اما در این فصل نتوانست درخشش قابل توجهی داشته باشد و در 
خیلی از بازی های تیمش نیمکت نشین بود، موضوعی که به مذاق هواداران شباب 
الاهلی و برخی رسانه های اماراتی خوش نیامد و حتی مهدی علی سرمربی تیم 

اماراتی هم بابت نیمکت نشین کردن قایدی مورد انتقاد قرار گرفت.
در چند هفته گذشته هم خبرهایی مبنی بر احتمال فسخ قرارداد قایدی با باشگاه 
شباب الاهلی مطرح شد، ولی مدیران این باشگاه قصدی برای انجام این کار ندارند. 
این در حالی است که قایدی هنوز چهار فصل دیگر با تیم اماراتی قرارداد دارد و 

مسئولان باشگاهش حاضر به از دست دادن او نیستند.
بر اساس این گزارش، قرارداد مهدی علی سرمربی شباب الاهلی هم به پایان 
رسیده است و هنوز ماندن این مربی برای فصل بعد قطعی نیست. قرار است مدیران 

باشگاه در مورد انتخاب سرمربی فصل بعد به زودی تصمیم بگیرند.

با معرفی نفرات برتر ؛

جام رمضان بانوان ووشوی استان قم 
پایان یافت

پرونده مسابقات جام رمضان ووشوی بانوان استان قم با معرفی نفرات برتر بسته 
شد.  مسابقه جام رمضان بانوان ووشوکار استان قم  در دو بخش تالو و ساندا و در ۴ 
رده سنی نونهالان، نوجوانان، جوانان و بزرگسالان با حضور بیش از 1۵0 ووشوکار در 

اوزان مختلف  در خانه ووشوی  استان برگزار شد.
نفرات برتر ساندا در بخش بزرگسالان اعظم لطفی،فاطمه منتهایی، محدثه محمود 
عینی ، مریم مختاری و زینب کریمی بودند.  در رده سنی جوانان عسل شاکر ،هانیه 
خلج ،مهسا حاجیلو  ،ریحانه سلمان پور ، ریحانه میرزایی و  آیدا طاهری برتر شناخته 
شدند. راحیل بابامیر ،حدیث صانعی زاده،  سمانه موسوی، فاطمه نوبهاری، یگانه 

تنباکوکاری و نازنین موسوی هم در  رده نوجوانان جزء برترین ها قرار گرفتند.
 در رده سنی نونهالان هم معصومه محمدی،  مائده علی بلندی ، ساجده شجری  

،عسل نجاتی، لعیا مهدی و  ریحانه وحیدی نیا برتر معرفی شدند.

سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: سه بازیکن خارجی 
پرسپولیس بسیار بی کیفیت بودند و دلیل جذب آنها را متوجه 

نمی شوم.
حمید درخشان  در گفت وگویی در خصوص شکست پرسپولیس 
مقابل سپاهان و قهرمانی استقلال در لیگ برتر گفت: اطمینان 
نبود  معلوم  داشت  ادامه  دیگر  کمی  لیگ  اگر  باشید  داشته 

پرسپولیس بتواند همین جایگاه را هم حفظ کند.
وی ادامه داد: متاسفانه پرسپولیس تاکتیک مشخصی ندارد و 
ابتدای فصل با جدایی برخی بازیکنان شرایط بدتر هم شد. در کنار 
جدایی بازیکنان کادرفنی نتوانست با کارشناسی درست بازیکنان 
پرسپولیس  به  بازیکنان هیچ کمکی  این  و  کند  را جذب  جدید 

نکردند.
عملکرد  خصوص  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم  اسبق  سرمربی 
ضعیف رضا اسدی، گفت: رضا اسدی بازیکن بسیار باکیفیتی بود 
اما بعد از حضور در پرسپولیس نتوانست کیفیت خود را حفظ کند. 
به اعتقاد من خرید اسدی اشتباه نبود اما از او درست بازی گرفته 

نشد.
وی در پاسخ به این سئوال که آیا شیوه استفاده غلط از  بازیکنان 
دلیل افت نفرات  دیگر پرسپولیس چون مهدی ترابی است، اظهار 
بازیکنانی  از  از هنرهای کادرفنی استفاده درست  داشت: یکی 
است. به اعتقاد من کادرفنی پرسپولیس از بازیکنان خود آنطور که 
باید بهره نبرد و حتی برخی ستاره چون وحید امیری و مهدی ترابی 

هم افت کردند.
کاپیتان اسبق تیم ملی فوتبال ایران و باشگاه پرسپولیس با انتقاد 
از عملکرد حامد لک، گفت: دروازه بان این تیم بسیار بسیار بد بود 
و متاسفانه باید بگویم یکی از دلایل قهرمان نشدن پرسپولیس 
دروازه بان آنها بود. ای کاش کادرفنی از دروزاه بان های دیگر خود 

بیشتر بهره می برد.
وی در خصوص اینکه چرا احمد گوهری باید بعد از انجام بهترین 
بازی خود نیمکت نشین شود، تصریح کرد: این موضوع را باید از 
کادرفنی سئوال کرد اما به اعتقاد من باید به گوهری میدان داده 

می شد تا حداقل شاهد دریافت گل های عجیب نبودیم.
جلال  سید  عملکرد  خصوص  در  پرسپولیس  اسبق  سرمربی 
حسینی، گفت: وقتی بازیکنی پا به سن می گذارد نمی تواند مثل 
سابق به خود کمک کند. در خصوص عملکرد سید جلال حسینی 
نمی خواهم صحبت کنم اما نکته جالب برای من این است که اگر 
کادرفنی به سید جلال اعتقاد دارد چرا اول فصل ۷ مدافع دیگر 
جذب کرد.  وی تاکید کرد: چرا باید بازیکن باکیفیتی چون علیرضا 

ابراهیمی یک فصل روی نیمکت بنشیند و بازی نکند؟ اوروز شنبه 
وقتی وارد میدان شد کیفیت خود را نشان داد و حالا باید از کادرفنی 
سئوال کرد که چرا به او میدان ندادند و کمتر از 100 دقیقه در لیگ 

بازی کرده است.
شجاعت دلیل قهرمانی مجیدی با استقلال بود

سرمربی  ویژگی های  مهم ترین  از  یکی  داد:  ادامه  درخشان 
شجاعت است و اگر مربی این ویژگی را نداشته باشد در حساس 
ترین شرایط جام را از دست می دهد. ریسک و شجاعت دلیل 

قهرمانی فرهاد مجیدی با استقلال بود.
درخشان درباره اینکه چرا گل محمدی هنوز به ترکیب اصلی خود 
نرسیده است، گفت: ۳ بازی تا پایان فصل بیشتر نمانده و اینکه 

کادرفنی هنوز به ترکیب خود نرسیده عجیب است. در کادرفنی 
پرسپولیس افراد باتجربه زیادی حضور دارند و انتظارم این بود که 

خیلی سریع به ترکیب اصلی برسند.
وی تاکید کرد: پرسپولیس در هر بازی با یک ترکیب روانه میدان 

شد و این تغییرات زیاد قطعا به هر تیمی آسیب می رساند.
سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص اینکه چرا 
در فوتبال ایران به بازیکنان و مربیان خارجی زمان زیادی داده 
می شود اما به استعدادهای ایرانی هیچ زمانی برای نشان دادن 
توانایی هایشان نمی دهند، گفت: این یکی از بزرگترین مشکلات 
فوتبال ایران است که باعث از  بین رفتن بازیکنان و مربیان زیادی 

در طول فصل می شود. 
وی تاکید کرد: دست های پشت پرده و پول های زیادی که بابت 
کادرفنی  است.  آنها  از  استفاده  دلیل  می شود  داده  آنها  جذب 
به  داد  فرصت  تمیروف  به  که  اینقدر  می توانست  پرسپولیس 

مهدی خانی هم بدهد و مطمئن باشید او بهتر از تمیروف بود.
درخشان خاطرنشان کرد: شما ترکیب پرسپولیس را بررسی کنید 
تا متوجه شوید چقدر پاکدل و عبدی بعد از گلزنی و درخششی که 
داشتند از ترکیب اصلی خارج شده اند. پرسپولیس سه مهاجم 
ایرانی بسیار خوب در اختیار دارد اما تاکید زیادی به استفاده از یک 

مهاجم بی کیفیت خارجی می شود.
از  و  روند  می  ما  مربیان  که   است  کننده  ناراحت  افزود:  وی 
کشورهایی که اصلا فوتبال ندارند بازیکن می خرند و در ترکیب 
اصلی خود استفاده می کنند اما حاضر نیستند به جوانان بااستعداد 

کشورمان در حد یک بازی جام حذفی میدان دهند.
سرمربی اسبق پرسپولیس در پایان گفت: در مجموع خریدهای 
خارجی پرسپولیس یکی بدتر از دیگری بودند و هیچ کدام از آنها 

نمره قبولی نگرفتند.

حمید درخشان: 

بدترین خریدهای پرسپولیس خارجی ها بودند
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عضو مجمع نیروهای خط امام)ره(: 

جراحی اقتصادی در وهله نخست نیازمند 
شفافیت و اقناع افکار عمومی است

یک فعال سیاسی اصلاح طلب و عضو مجمع نیروهای خط امام)ره( گفت: جراحی 
اقتصادی در وهله نخست نیازمند شفافیت است و با اطلاع  رسانی و پاسخ گویی 
صادقانه باید افکار عمومی را اقناع کرد، مردم سوالاتی دارند که بعضا سوالات دقیق و 

کارشناسی شده است که نمود آن را در فضای مجازی می بینیم. 
زهرا صفیاری در گفت وگو با  ایلنا، در ارزیابی آنچه جراحی اقتصادی از سوی دولت 
عنوان شده است، گفت: اقتصاد ایران به دلیل مشکلات عدیده ای که طی دهه های 
اخیر با آن دست به گریبان بوده نیاز به جراحی دارد چراکه کار از اصلاحات اقتصادی 
گذشته؛ اقتصاد ایران نه تماما دولتی است و نه تماما خصوصی اما معایب هر دوی 

این سیستم های اقتصادی را دارد بی آنکه از مزایای آنها بهره مند باشد.
وی ادامه داد: گواه این مدعا را می توان در افزایش روز به روز خط فقر مردم و 
همچنین فساد در ساختارهای اقتصادی کشور شاهد بود، بی آنکه آمد و رفت های 
دولت ها از جناح های مختلف توانسته باشند این ساختار معیوب را درمان کنند؛ 
چراکه هیچگاه به سمت حل ریشه ای مشکلات اقتصادی کشور نرفته اند و صرفا 
برای اقناع کوتاه مدت مردم با ایجاد مسکن های غیرکارشناسانه عامل تورم و شکاف 
طبقاتی روزافزون شده اند در بلندمدت! تحریم های متخاصمانه جامعه جهانی علیه 
جمهوری اسلامی ایران نیز که در اصل زیرساخت های اقتصادی کشور را نشانه گرفته 
این ساختار معیوب را بیش از پیش با مشکل مواجه کرده که این وسط بیش از پیش 
کمر مردم عادی است که زیر بار مشکلات اقتصادی ناشی از ناکارآمدی داخلی و 

تحریم های خارجی شکسته است.
وی افزود: اما برای درمان ریشه ای مشکلات اقتصادی کشور چه باید کرد؟ قطعا 
ابتدا باید به سراغ جراحی اقتصادی رفت که دولت فعلی به سمت آن رفته اما سوال 
اساسی این است که این اقدامات صرفا نام جراحی اقتصادی را یدک می کشد و مانند 

عملکرد دولت های قبل نوعی مسکن است؟ 
این فعال سیاسی اصلاح طلب گفت:  جراحی اقتصادی در وهله نخست نیازمند 
شفافیت است و با اطلاع  رسانی و پاسخ گویی صادقانه باید افکار عمومی را اقناع 
کرد، مردم سوالاتی دارند که بعضا سوالات دقیق و کارشناسی شده است که نمود 
آن را در فضای مجازی می بینیم، مثلا چرا آزادسازی یارانه ها با حذف ارز ترجیحی 
از مایحتاج مردم مانند نان و آرد شروع شد؟ براساس هرم مازلو نیاز اولیه مردم را نباید 
دستخوش تغییر قرار داد؛ چراکه تبعات جبران ناپذیری در پی خواهد داشت، چرا 
با توجه به مشکلات معیشتی مردم اولویت بندی در حذف یارانه ها در دستور کار 

مسئولان قرار نگرفته تا قشر آسیب پذیر با مشکلات کمتری مواجه شود؟
هرچه زودتر به سمت توافقی عزتمندانه با جامعه جهانی برویم 

وی ادامه داد: سوال دیگر آن است که پشتوانه این حجم از نقدینگی که با پرداخت 
یارانه ها پرداخت خواهد شد چگونه تامین می شود، خاصه با افزایش حقوق ها طی 
سال جاری بی گمان دولت ناگزیر به چاپ پول شده است، آیا این سیاست نه تنها 
در بلندمدت بلکه در کوتاه مدت باعث تورم افسار گسیخته در کشور نخواهد شد؟ 
اگر دولت نتواند قیمت دلار را کنترل کند که تجربه ثابت کرده به شکل دستوری 

امکان پذیر نخواهد بود، با افت ارزش پول ملی چه خواهیم کرد؟
وی افزود: در چنین بزنگاهی چرا هر چه زودتر به سمت توافقی عزتمندانه با 
جامعه جهانی پیش نمی رویم تا با آزادسازی پول های بلوکه شده و همچنین ارتباط 
با بازارهای جهانی هم دارای پشتوانه مالی باشیم و هم اقتصاد ایران با داد و ستد 
بین المللی از رونق برخوردار شود؟ البته که تصویب اف ای تی اف توسط مجمع 
تشخیص مصلحت نظام پیش نیاز چنین کاری است که باید منتظر ماند و دید چه 
تصمیم یا تدبیری در این خصوص صورت خواهد گرفت، سوال بعدی درباره سازوکار 
اعطایی یارانه ها است، برچه اساسی بسیاری از خانوارهای دهک های پائین جامعه از 
دریافت این کمک های معیشتی حذف شده اند؟ آیا به اعتراض آنها در سایت یارانه ها 
به درستی رسیدگی خواهد شد؟ در صورت حذف یارانه طبقه متوسط آیا با موج 
افزایش قیمت ها این خانوارها نیز به سمت دهک های پایین جامعه سقوط نخواهند 
کرد؟ و بسیار سوالات دیگری که می توان طرح کرد که وظیفه مسئولان خاصه در 
دولت پاسخگویی به آنها است تا ان شاالله این بار جراحی اقتصادی در حد حرف 

باقی نماند و صرفا سفره های مردم را کوچک تر نکند.

یک کارشناس مسائل بین الملل مطرح کرد 

چرایی بازداشت "مورا" در آلمان
 پس از بازگشت از تهران

یک کارشناس مسائل بین الملل اظهار کرد: به نظر می رسد بازداشت موقت» انریکه 
مورا « هماهنگ کننده گفت وگوهای وین در جریان بازگشت از تهران در فرودگاه 

»فرانکفورت« آلمان جنبه امنیتی داشته است. 
حسن بهشتی پور، در ارتباط با بازداشت موقت مورا در روز جمعه و گرفتن پاسپورت 
و موبایل وی توسط پلیس آلمان پس از بازگشت از تهران و رایزنی های چند روزه ای 
که با مقامات ایران در ارتباط با مذاکرات وین داشته است ، تصریح کرد: طبق اخبار 
منتشر شده ایشان و دو نفر از همراهانش در فرودگاه فرانکفورت  بازداشت شده اند، 

موبایل و پاسپورت آنها گرفته شده و بعد از ۴0 دقیقه آزاد شده اند.
وی با بیان این که درطول  ۴0 دقیقه این امکان وجود داشته که مقامات امنیتی 
آلمان ،اطلاعات موبایل این سه نفر به خصوص آقای مورا را تخلیه کنند، اظهار کرد: 
ممکن است که آقای مورا مقداری اطلاعات در ارتباط با گفت وگوهای انجام شده 
در تهران در موبایل شخصی خود داشته و مقامات امنیتی آلمان علاقه مند بودند که 
زودتر از زمان مشخصی که آقای مورا در مورد این مذاکرات به اتحادیه اروپا گزارش 

می دهد به نتیجه مذاکرات و مباحث مطرح شده دست پیدا کنند.
بهشتی پور ادامه داد: به نظر می رسد که آنها می خواستند از محتوای مذاکرات 
اطلاع پیدا کنند و تصور بر این داشتند که در موبایل این افراد اطلاعاتی از مذاکرات 

روزهای گذشته در تهران  وجود داشته است.
این کارشناس مسائل بین الملل در گفت وگو با ایسنا با بیان این که سه نفری که در 
فرودگاه فرانکفورت بازداشت شده اند افراد شناخته  شده ای هستند که با پاسپورت 
سیاسی و زیر پوشش اتحادیه اروپا سفر کرده اند، افزود:  به نظر می رسد حتی اگر 
مشکلی پیش آمده بود لزومی به اخذ موبایل آنها نبود و برای چک کردن، گرفتن  

پاسپورت آنها کافی بود.
بهشتی پور با اشاره به توضیحات ارائه شده از سوی مقامات آلمان در ارتباط با این 
موضوع از جمله مطرح شدن مشکل الکترونیکی و یا تغییرات مکرر زمان پرواز آنها 
افزود: مقامات آلمان گفته اند به این سه نفر علت بازداشت شان گفته شد و من تصور 
بر این دارم که این موضوع براساس یک نگاه امنیتی و جهت تخلیه اطلاعات موبایل 

آنها شکل گرفته است.

یک تحلیل گر روابط بین الملل گفت: روسیه به طور آشکار در رسیدنِ ایران به 
یک توافقنامه اولیه با ایالات متحده آمریکا و دیگر اعضای گروه 1+۵ ایجاد اشکال 
می کند این موضوع به قدری واضح است که هیچ کس نمی تواند آن را نادیده 
بی انگارد به تبع باید این پرسش را مطرح کرد که اکنون آیا وقت یک تصمیم گیری 

جدی در باب روابط ایران و روسیه نیست؟ 
مهدی مطهرنیا در گفت وگو با ایلنا، در تحلیل ایده شکل دهنده برجام و در پاسخ 
به این سوال که اساسا ایده شکل دهنده توافق هسته ای موضوع تعامل سازنده با 
دنیا بود که برخی، معماران آن توافق را به طرفداری از برجام به صرف یک توافق 
متهم می کنند، آیا ایده آنچه احیای برجام نامیده می شود نیز همان ایده تعامل با 
دنیا و تنش زدایی با غرب برای رفع بن بست های خارجی و داخلی است، گفت: 
آنچه باید در این زمینه مورد توجه قرار داد آن است که جمهوری اسلامی ایران 
خود را مولود یک انقلاب بزرگ می داند که این انقلاب بزرگ در پی بازسازی یک 
ایدئولوژی در قالب سیاستی در نظام بین الملل است. از آغاز انقلاب اسلامی، این 
انقلاب یک چالش اساسی ای را به پیش کشیده است که آن، زیر پرسش بردن 
نظام بین الملل با سازوکارهایی است که از منظرِ ساختاری و عاملیتی در عرصة 
بین المللی و منطقه ای رویکردهای مسلط و چیره دارد و در مرکزیت آن ایالت 

متحدة آمریکا قرار گرفته است.
وی ادامه داد: بالغ بر دو دهه است که انقلاب اسلامی هویت انقلابی خود را در 
مبارزه با ایالت متحده  آمریکا تعریف می کند. از این جهت نوعی تلاطم و اصطکاک 
هویتی میان ایران با نظام بین المللی که در مرکزیت  آن ایالت متحده آمریکا قرار 

گرفته، به وجود آمده است.
وی افزود: اکنون ایران حاضر است با چینی که تلاش دارد به عنوان جایگزین 

ایالت متحده آمریکا در مرکزیت این حوزه امپریالیستی بنشیند، همکاری کند، 
اما این همکاری با چینی که خواهان جایگزینی آمریکاست منجر به محدودیت 
انقلاب  یک  امروز  اسلامی  انقلاب  گفت  باید  تبع  به  شود.  آمریکا  نابودی  و 
ضدآمریکایی است و تلاطم و اصطحکاک ناشی از این رودررویی هم اکنون بر روی 

پرونده هسته ای بار است.
بهره برداری آمریکا از پرونده هسته ای برای  فشار بر ایران 

و  هسته ای  پرونده  که  می دانند  هم  آمریکایی ها  گفت:  دانشگاه  استاد  این 
بزرگنمایی این پرونده برای ایران توسط واشنگتن  تنها در جهت تحت فشار قرار 
دادن این نگرش انقلابی متکی بر حرکت ضدآمریکایی ست فلذا تلاش کرده 
است پرونده هسته ای ایران را در چارچوب تئوری جنگ نامتعادل در ارتباط با 
تهران برجسته کند و با برجسته کردن خطر ایران تحت عنوان ایران هراسی در 
منطقه و اسلام هراسی در بعد بین المللی محاصره ایران را در بعد بین المللی در 
جهت محدود کردن همکاری های اقتصادی و سیاسی با ایران رقم بزند و در بعد 
منطقه ای با ایجاد ِ جبهه موافقت در برابر جبهه مقاومتی که تهران مطرح کرده 
است زمینه ساز ایجاد یک حرکت معنادار در راستای بازتولید محدودیت نسبت به 

ایران شود.
وی افزود: این جاست که باید گفت پرونده هسته ای چندان برای ایالت متحده 
آمریکا اهمیت ندارد، بلکه بهره برداری از پرونده هسته ای در راستای فشار بر ایران 
مهم می شود. پرونده هسته ای پتانسیل و استعداد آن را دارد که ائتلاف میان 
اروپای متحد و ایالات متحده آمریکا بر ضد تهران را رقم بزند و از طرف دیگر این 
استعداد را دارد که کشورهای رقیبی چون چین و روسیه را نیز از رودررویی با ایالت 

متحده آمریکا در این زمینه دور بدارد.

وی ادامه داد: فلذا مطرح شدن پرونده هسته ای به این جهت در میان پرونده ها 
مرکزیت پیدا کرده است و اکنون تهران نیز با آگاهی از این موضوع بسیار تلاش دارد 
که وارد یک درگیری با ایالات متحدة آمریکا نشود یعنی پارادایم نه جنگ و از طرف 
دیگر نه صلح با ایالت متحده آمریکا به گونه ای عمل کند که منطق ادامة مذاکرات 
شکل گرفته ولی به یک توافقی که مدنظرِ ایالت متحدة آمریکا و وارد کردن ایران 

به یک بازیِ مذاکراتی در جهت پذیرشِ خواسته های آمریکاست منتهی نگردد.
مواضعی روسیه در پرونده هسته ای مخالف منافع ملی جمهوری ایران 

مطهرنیا در پاسخ به این سوال که تاثیرات تهاجم روسیه به اوکراین بر روی ایران 
همچنان ادامه دارد و شاید مهمترین آن که با گذشت زمان بصورت ملموس تری 
بروز و ظهور پیدا می کند مساله هم پوشانی منافع مشترک دو کشور است که 
اینکه  سال ها در پس واژگانی همچون شراکت راهبردی مطرح شده بود کما 
می بینیم مسکو با ارائه تخفیف های بالا در حال تسخیر بازار نفت ایران در چین 
است و همچنین توئیت اخیر نماینده روسیه در مذاکرات وین که بصورت علنی 
از نزدیک شدن اروپا به تهران نگران است، این موارد چگونه قابل تحلیل است، 
گفت:  انتخاب شریک استراتژیک براساس سلیقه فردی یا تنها حوزة ایدئولوژیک 
صورت نمی پذیرد یا وجود یک دشمن مشترک نمی تواند کشوری را به عنوان 
شریک استراتژیک به کشور دیگر معرفی کند و تعریف شریک استراتژیک بر مبنای 
واقعیت های میدانی صورت می پذیرد. روس ها در نظام بین الملل به جای این که 
شریک استراتژیک ما باشند بزرگ ترین رقیب استراتژیک در حوزه اقتصادی و 
بازار انرژی هستند. وی ادامه داد: از طرف دیگر روسیه، بازمانده اتحاد جماهیر 
شوروی سوسیالیستی است و هنوز هم آنچه در باب روس ها گفته می شود منطبق 
با دیدگاه های مارکسیستی ست که با ایدئولوژی اسلامی چندان سازگاری ندارد اما 
آنچه ایران و روسیه را بهم متصل کرده است پیوند عاملیت هاست که در این دو، سه 
دهه اخیر بسیار فعالانه وارد اریکه شده است و از طرف دیگر نکته دشمن مشترک 
یعنی ایالات متحدة آمریکاست. این دشمن مشترک برای ایران از اهمیت جدی ای 
برخوردار است در حالی که روس ها بر اساس ایدئولوژی خود که یک ایدئولوژی 
مارکسیستی و بازمانده از ایدئولوژی اتحاد جماهیرِ شوروی سوسیالیستی است 
توانسته اند از منطقِ دُگم مارکسیستی عبور کرده و در ارتباط با مسائل بین المللی 
زوایای پراگماتیستی و واقع گرایانه را دنبال کنند. به گونه ای که همین روسیه با حل 
و فصل بعضی از مسائلِ خود در ارتباط با ایران حاضر به همکاری با واشنگتن در 
همین بافت موقعیتی درگیری ایالات متحده آمریکا با روسیه در باب جنگ اوکراین 
است. وی افزود:  از این طرف می بینیم با وجودی که ایران تمام هم و غم خود را 
در حمایت از روس ها گذاشته است روس ها اکنون در باب پرونده هسته ای ایران 
مواضعی را می گیرند که به روشنی مخالف منافع ملی جمهوری ایران و نظام 
جمهوری اسلامی ایران به صورت توأمان است. بدین ترتیب باید گفت اکنون 
چه کسانی هستند که خواهانِ ادامه این وضعیت و ارتباط میان ایران و روسیه 
می باشند؟! روسیه به طور آشکار در رسیدنِ ایران به یک توافقنامه اولیه با ایالات 
متحده آمریکا و دیگر اعضای گروه 1+۵ ایجاد اشکال می کند این موضوع به قدری 
واضح است که هیچ کس نمی تواند آن را نادیده بی انگارد به تبع باید این پرسش را 
مطرح کرد که اکنون آیا وقت یک تصمیم گیری جدی در باب روابط ایران و روسیه 
نیست؟ آن چه سفیر روسیه در ایران در ارتباط با مسائل فرهنگی می گوید اگر از 
سوی یک سفیر دیگر از کشوری دیگر بیان شده بود آیا چنین سکوتی از مجامع 
رسمی دیده می شد؟ به تبع باید بگوییم پاسخ منفی است و ملت ایران این مطالب 

را مرور می کند.

یک تحلیل گر روابط بین الملل :

روس ها بزرگ ترین رقیب استراتژیک ایران در حوزه اقتصادی هستند 

جلالی زاده فعال سیاسی اصلاح طلب: 

کشور با یک جناح نمی تواند به پیشرفت و توسعه خود ادامه دهد
این  به  همه  امیدواریم  گفت:  اصلاح طلب  سیاسی  فعال 
نکات توجه داشته باشند که کشور با یک مجموعه و یک جناح 

نمی تواند به پیشرفت و توسعه خود ادامه دهد. 
جلال جلالی زاده در پاسخ به این سوال که مهم ترین برنامه 
اصلاح طلبان باید چه باشد تا بتوانند در انتخابات دو سال آینده 
پیروز شوند، گفت:  پیروزی اصلاح طلبان، تنها در دست آن ها 
نبوده و تصمیم گیر نیستند تا در انتخابات پیروز شوند. زیرا هر 
معلولی دارای علت ها و شرایطی است که باید آن علت ها و 
شرایط، آماده و فراهم شوند. اگر انتخابات با حضور همه سلایق 
برگزار می شد، طبیعتا جناح ها و احزاب مختلف تصمیم گیرنده 
اصلی بودند اما چون می بینیم که گاها از کاندیداتوری برخی 
شخصیت های مشهور و مقبول جلوگیری شده، این کار قطعا 

موجب دلسردی مردم و کم رونق شدن انتخابات می شود.
وی افزود: نکته بعدی اینکه اصلاح طلبان باید چه کاری انجام 
دهند هم مهم است. اصلاح طلبان به علت دفاع از روحانی 
پایگاه گسترده خود در بین مردم را از دست داده و ضعف های 
دولت و اطرافیان روحانی به پای اصلاح طلبان نوشته شد. از 
آنجایی که اصلاح طلبان خود را صاحب نظام دانسته و همیشه 
برای سرنوشت کشور دغدغه داشتند،  طبیعتا یکی از ابزارها 
و راهکارهای حل مشکلات مردم، شرکت در انتخابات است 
تا مجلس قوی انتخاب شود. مهم ترین کار اصلاح طلبان باید 
پرداختن به مطالبات مردم باشد. موضوعی چندین سال است، 
مردم این مطالبات را مطرح کرده و به دنبال اجرایی و برآورده 

کردن آن هستند.
جلالی زاده در ادامه تصریح کرد: بنابراین اصلاح طلبان باید 
آسیب شناسی از گذشته خود داشته و برای آینده چشم اندازی 
ترسیم کنند تا چگونه مردم را به صحنه آورده و از آن ها حمایت 
مناسب،  شعارهای  طراحی  برنامه،  داشتن  طبیعتا،  کنند. 

معرفی افرادی که پاکدست باشند و برای نجات کشور برنامه 
داشته و مقبول جامعه باشند نیز بسیار مهم است.

وی در پاسخ به این سوال که یکی از دلایل عدم مشارکت 
مردم در انتخابات رد صلاحیت گسترده اصلاح طلبان بود آیا 
این جناح سیاسی نباید از امروز به دنبال برنامه ای برای مذاکره 
با نهادهای بالادستی برای تایید صلاحیت چهره هایش باشد، 
گفت: در اینکه رد صلاحیت افراد اصلاح طلب، تاثیر بسیار 
این  در  نیست.  زیادی در عدم مشارکت مردم داشته شکی 
موضوع نه تنها اصلاح طلبان، بلکه مردم و حتی حاکمیت 
هم ضرر کرده است. وقتی امروز فسادهای مالی و اقتصادی، 
گاف های سیاسی و سوءمدیریت ها را می بینیم، می دانیم که 
بخشی از این اتفاقات ناشی از حذف برخی سلایق از گردونه 

قدرت است.
این فعال سیاسی اصلاح طلب در گفت وگو ایلنا، تصریح کرد: 

بنابراین باید اصلاح طلبان و حاکمیت برای حل این موضوع 
اقداماتی را انجام دهند. اصلاح طلبان باید قاطعانه به مسیر 
با حاکمیت گفت وگو  از سوی دیگر هم  و  ادامه دهند  خود 
شدن  یکدست  برای  که  دنبال  به  همچنان  برخی  کنند. 
قدرت هستند، حذف کسانی که برای انقلاب و نظام هزینه  
دادند، باعث شده که امروز شاهد ضعف مدیریت، شکست 
برنامه ها و افزایش فاصله میان مردم و مسئولان باشیم. بنابراین 
اصلاح طلبان باید با همکاری حاکمیت راهکارهایی اتخاذ کنند 
تا مثل سال های قبل مشارکت مردم در انتخابات گسترده شده 

و مردم نسبت به آینده دلگرم شوند.
شده  باعث  که  نتایجی  از  یکی  افزود:   جلالی زاده 
اصلاح طلبان نتوانند با حاکمیت گفت وگو و مذاکره کنند، 
انحصارطلبی و عدم تحمل جناحی است که قدرت را در دست 
گرفته است. در نظامی که برآمده از همه مردم و جناح ها و اقشار 

مختلف است، نباید هیچ مشکلی برای گروه های سیاسی که 
در چارچوب قانون کار می کنند وجود داشته باشد. امیدواریم 
همه به این نکات توجه داشته باشند که کشور با یک مجموعه و 

یک جناح نمی تواند به پیشرفت و توسعه خود ادامه دهد.
اصلاح طلبان پیگیری مطالبات مردمی را جدی بگیرند 

شاخص  مهم ترین  که  سوال  این  به  پاسخ  در  جلالی زاده 
اصلاح طلبان برای معرفی کاندیدا در انتخابات مجلس شورای 
اسلامی باید چه باشد و اگر قرار بر انتشار لیست است این 
جناح نباید از امروز به فکر بررسی کاندیداهایی باشد که با یک 
برنامه ریزی درست در نهایت به لیست واحد دست پیدا کنند، 
گفت:  کاندیداها باید اولا از نظر اخلاقی، افراد شناخته شده، 
مطمئن، پاکدست، از نظر سیاسی، دارای سابقه نیک، تجربه 
و تخصص درخوری باشند و از نظر مدیریتی و تحصیلات باید 
نسبت به مسائل داخلی و بین المللی آگاهی خاصی داشته 

باشند.
وی افزود: اصلاح طلبان باید در همه حوزه های انتخابیه، 
منافع  داده،  تشکیل  اصلاح طلب  احزاب  از  مرکزی  شورای 
شخصی و گروهی را کنار گذاشته و تنها به منافع ملی فکر 
کنند. آن ها باید تلاش کنند افرادی که زمینه رای آوری آن ها 
فراهم بوده، رای مردم را در اختیار دارند، می توانند ایده ها و 
دیدگاه های مناسبی برای حل مشکلات کشور داشته باشند را 
معرفی کنند. آن ها نباید افراد فرصت طلب و منفعت طلب که به 
نام اصلاح طلبان در دوره روحانی و مجلس دهم حضور داشتند 

و در نهایت به مردم پشت کردند را انتخاب کنند.
تکرار  نباید  اشتباهات گذشته  بنابراین  جلالی زاده گفت: 
جزو  که  کنند  حمایت  کسانی  از  باید  اصلاح طلبان  شود. 
پیشتازان اصلاحات، هزینه داده ها و ثابت قدمان بوده و منافع 

ملی و مردمی را به منافع شخصی ترجیح می دهند.

صدرالحسینی کارشناس مسائل منطقه :

دولت های منطقه از سیاست خارجی قطر الگو بگیرند 
 کارشناس مسائل منطقه گفت:  معتقدم کشورهای حاشیه خلیج فارس 
می توانند از سیاست خارجی معقولانه تر قطر به نفع خود استفاده کنند. دوحه 
در این سال ها توانسته نفوذ سیاسی و اقتصادی خوبی برای خود در منطقه و 
فرامنطقه دست و پا کند و به همین دلیل معتقدم که کشورهای منطقه و حاشیه 

خلیج فارس بهتر است به سمت الگوبرداری و تحکیم روابط با قطر پیش بروند.
»سیدرضا صدرالحسینی« کارشناس مسائل منطقه با اشاره به فوت حاکم 
امارات و انتخاب »محمد بن زاید« به عنوان رئیس جدید این کشور در گفت وگو 
با خبرنگار ایلنا اظهار کرد: با توجه به فوت خلیفه بن زاید، رئیس پیشین امارات 
در  احتمالی  تغییرات  برخی  بود، شاهد  مبتلا  بیماری  به  که  متحده  عربی 
راهبردهای این کشور خواهیم بود. توجه داشته باشید که خلیفه بن زاید در طی 
سال های گذشته در بستر بیماری قرار داشت و اساساً هیچ خبری از وضعیت 
ایشان در رسانه ها منتشر نمی شد اما حالا این پرونده بسته شده و چشمان همه 
در داخل و خارج از امارات به دوران پس از آن دوخته شده است. در طول مدتی 
که خلیفه بن زاید در بستر بیماری بود، محمد بن زاید حاکم دو فاکتوی امارات 
اداره امور را به دست داشت که البته تضاد دیدگاه و اختلافاتی در این مورد میان 

وی و شیخ نشین های امارات وجود داشت که یکی از آنها پرونده یمن بود.
وی ادامه داد: به هر ترتیب حالا شورای عالی فدرال، محمد بن زاید را به 
عنوان حاکم ابوظبی و رئیس امارات معرفی کرده که با این اوصاف ممکن است 
تغییراتی در سیاست خارجی این کشور به وجود بیابد. در این میان پرسش های 
زیادی از سوی کشورهای همسایه امارات مطرح شده است. به عنوان مثال 
عربستان سعودی نگران وضعیت این کشور بوده و منتظر است تا ببیند ابوظبی 

چه سیاست هایی را در پی خواهد گرفت. به یاد داریم که اختلافات  میان ابوظبی 
و ریاض در قضیه یمن رخ داد و پس از آن، این اختلاف ها در اوپک هم خود 
را نشان داد که در نهایت روابط میان دو طرف تا حدودی تیره و تار شده بود. 

به همین دلیل روی کار آمدن بن زاید و قبضه قدرت توسط او، نگرانی هایی را 
برای عربستان به وجود می آورد. این تحلیلگر مسائل سیاسی تصریح کرد: 
همین موضوع می تواند بر وضعیت شورای همکاری خلیج فارس و همچنین 
ائتلاف سازی ها تاثیر بگذارد و همه منتظرند تا ببینند چه اتفاقی قرار است 
رخ دهد. بسیاری معتقدند امارات ممکن است در حوزه سیاست منطقه ای، 
جهت گیری هایی را اتخاذ کند که شاید با شورای همکاری خلیج فارس زاویه پیدا 
کنند و حتی احتمال دارد اوضاع به سمت و سویی برود که امارات سبقت گیری 
از سایر همسایگان خود را در دستور کار قرار بدهد. در حوزه اوپک این احتمال 
وجود دارد که مجدداً محمد بن زاید گوی سبقت را در حوزه تولید و صادرات 
نفت از عربستان برباید که این موضوع هم ریاض و سایر دولت های منطقه را 
نگران می کند. در مورد عادی سازی و روابط با اسرائیل هم احتمال دارد بن زاید 
ملاحظاتی که تاکنون مطرح بوده را کنار بگذارد و شاهد یک روابط پررنگ تر با 
تل آویو باشیم. وی در پایان خاطرنشان کرد: در مورد یمن همچنان اختلافاتی 
در خصوص حوزه های سرزمینی در شمال و جنوب و همچنین جزیره سقطری 
وجود دارد اما به نظرم در حوزه داخلی به دلیل ساختار ثابت سیاسی امارات، 
قرار نیست اتفاقی رخ بدهد. به هر ترتیب هرگونه احتمالی ممکن است بر روند 
فعلی تحولات منطقه تاثیر بگذارد و من معتقدم کشورهای حاشیه خلیج فارس 
می توانند از سیاست خارجی معقولانه تر قطر به نفع خود استفاده کنند. دوحه 
در این سال ها توانسته نفوذ سیاسی و اقتصادی خوبی برای خود در منطقه و 
فرامنطقه دست و پا کند و به همین دلیل معتقدم که کشورهای منطقه و حاشیه 

خلیج فارس بهتر است به سمت الگوبرداری و تحکیم روابط با قطر پیش بروند.



سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir

امام علی علیه السلام:
صاحب امتیاز: حیدر ضیغمی

مدیرمسئول و سردبیر: حسین عبداللهی
مدیرتحریریه: روح اله کرمانی جمکرانی

طراح و صفحه آرا:محسن عبداللهی
عضو انجمن مدیران روزنامه های غیر دولتی، آئین نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت

تلفن: 32903209 - 32906160 صندوق پستی: 37185/4495 
نشانی:قم- بلوارشهید صدوقی،کوچه 21ممیزیک پلاک 47

اذان صبح:04/37 طلوع آفتاب:06/10 اذان ظهر:13/03 اذان مغرب: 20/15

اپ
وچ

فی 
گرا

یتو
ل

سبز
خه 

شا

بهترینِ ادب ها، آن است که 
تو را از حرام ها باز دارد.

دوشنبه -26اردیبهشت ماه 1401 - سال بیست وپنجم- شماره 5499

. غرر الحکم: ج 2 ص 462 ح 3298

 مرگ ۵۳۰۰ نفر بر اثر اعتیاد در سال گذشته
 با اعلام روابط عمومی و امور بین الملل سازمان پزشکی قانونی کشور، آمار تلفات سوءمصرف مواد در 
سال 1۴00 با رشد 1۵.2 درصدی نسبت به سال قبل از آن مواجه بود و اعتیاد در این سال پنج هزار و 
۳۴2 نفر را به کام مرگ کشاند.بر اساس این گزارش در سال گذشته استان های تهران با یکهزار و ۳۳۷، 
فارس با ۴۴۷ و اصفهان با ۴۳۳ فوتی بیشترین و استان های خراسان جنوبی با 2۵، ایلام با 2۷ و خراسان 
شمالی با 29 فوتی کمترین آمار تلفات اعتیاد را داشتند.اما آمار تلفات اعتیاد بر اساس جمعیت هر استان، 
رتبه بندی استان ها را در ثبت بیشترین تلفات متفاوت می کند. در سال 1۴00 استان های کرمانشاه، 
لرستان، تهران و مرکزی بیشترین و استان های آذربایجان غربی، هرمزگان و کردستان کمترین آمار تلفات 

را بر اساس جمعیت استان داشته اند.

 شاخص امید به زندگی در ایران چند سال است؟
کارشناس اداره  سلامت سالمندان وزارت بهداشت گفت:بر اساس آخرین سر شماری انجام شده امید 
به زندگی در مردان سالمند 60 تا 6۴ سال در حدود 21.۴ و در زنان 60 تا 6۴ سال 2۳.۴ سال است. کشور 
ما با شیب قابل توجهی در حال سالمند شدن است. نسبت جمعیت سالمند بر اساس آخرین سرشماری 
سال 9۵، 9.2۸ درصد بوده است و پیش بینی می شود در سال 1۴20، بیست درصد افزایش پیدا کند.
در قرن اخیر شاخص امید به زندگی در بدو تولد افزایش یافته و از سن کمتر از ۵۳ سال به بیش از ۷0 سال 
افزایش یافته است. بر اساس پیش بینی سازمان ملل این روند صعودی ادامه خواهد یافت، افزایش امید به 

زندگی در اثر کاهش مرگ و میر منجر به افزایش حجم جمعیت سالخورده می شود.

 »فراجا« جایگزین »ناجا« شد 
سخنگوی پلیس از تعییر نام ناجا به فراجا با توجه به تغییر ساختار انتظامی کشور خبر داد.سردار 
مهدی حاجیان در نشست خبری با اصحاب رسانه درباره تغییر ساختار و تغییر نام اختصاری ناجا به 
فراجا گفت: باتوجه به لطف و عنایتی که فرمانده معظم کل قوا داشتند ساختار فرماندهی انتظامی 
کل کشور ارتقا پیدا کرده و از نیرو به فرماندهی کل تغییر کرد؛ مانند فرماندهی کل سپاه پاسداران و 
فرماندهی کل ارتش و ناجا هم با لطف و عنایت فرمانده معظم کل قوا به عنوان فرماندهی کل انتظامی 
جمهوری اسلامی ارتقا پیدا کرد. وی ادامه داد: نیروی انتظامی به فرماندهی انتظامی کشور تغییر پیدا 
کرده و نام مختصر آن نیز فراجا )فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی( شده است که در طول سال نیز 

تابلو ها تغییر خواهد کرد.

 طالبان مانع سفر کرزی به امارات شد
یک منبع نزدیک به حامدکرزی، رییس جمهور پیشین می گوید، طالبان مانع سفر او به امارات متحده 
عربی شده است.به گزارش مشرق، این منبع می افزاید که قرار بود آقای کرزی در مراسم فاتحه رییس 
حکومت امارات متحده عربی و حاکم ابوظبی شرکت کند و برای سفر او، سفارت امارات متحده عربی در 
کابل نیز آمادگی لازم را اعلام کرده بود.این منبع می افزاید: این موضوع با وزارت خارجه طالبان نیز در 
میان گذاشته شده بود اما در نهایت از سفر آقای کزری به امارات متحده عربی و شرکت او در این مراسم 
ممانعت شد.وزارت خارجه و برخی از سخنگویان طالبان درباره این موضوع ابراز بی خبری کردند.طالبان 
پس دست یافتن در قدرت در کابل برای سفر مقام های حکومت پیشین از جمله کرزی، عبدالله عبدالله، 
رییس شورای عالی مصالحه حکومت پیشین و عبدالهادی مسلمیار، رییس پیشین مجلس سنا محدودیت 

هایی ایجاد کردند.

 وزیر کشور حکم فرماندار قم را صادر کرد
وزیر کشور، عباس ذاکریان را به مدت چهار سال به سمت فرماندار شهرستان قم منصوب کرد.در حکم 
احمد وحیدی وزیر کشور برای عباس ذاکریان فرماندار شهرستان قم آمده است: به پیشنهاد استاندار 
محترم قم و نظر به مراتب شایستگی، تجارب علمی و عملی جنابعالی، به موجب این حکم شما را به مدت 

چهار سال به سمت فرماندار شهرستان قم منصوب می نمایم.

 عزیزی خادم 2 سال محروم شد
با حکمی که صادر شده آمده که شهاب الدین عزیزی خادم 2 سال از هرگونه فعالیت های فوتبالی محروم 
شده است.در رأی کمیته اخلاق آمده که شهاب الدین عزیزی خادم به مدت 2 سال از کلیه فعالیت های 
فوتبالی، فوتسالی و فوتبال ساحلی محروم شده و همچنین 100 میلیون تومان باید به عنوان جزای نقدی 

بپردازد.

جانشین فرمانده انتظامی استان قم خبرداد:

کشف انبار احتکار ارزاق عمومی
جانشین فرمانده انتظامی استان از کشف انبار احتکار ارزاق عمومی در بازرسی تیم نظارت بر اماکن پلیس 
امنیت عمومی استان خبر داد  . سردار بهادر اسماعیلی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر احتکار 
ارزاق عمومی در یک انبار در استان، تیم نظارت بر اماکن پلیس امنیت عمومی به همراه نماینده تعزیرات، 
بازرس اتاق اصناف و سازمان جهاد کشاورزی با هماهنگی مقام قضائی در محل حاضر شدند. جانشین 
فرمانده انتظامی استان قم افزود: طی بازرسی صورت گرفته، 10 هزار کیلوگرم برنج ایرانی و خارجی، 20 هزار 
قلم انواع مواد شوینده و بهداشتی، 2 هزار و 2۴0 بسته ماکارانی۷00 گرمی، یک هزار و ۸00 کیلوگرم شکر، 
۸۵0 کیلوگرم قند، 1۴0 کیلوگرم چای خارجی قاچاق، 12۵ کیلوگرم گردو خارجی قاچاق و 100 کیلوگرم 
تخمه احتکار شده کشف شد. وی ارزش تقریبی کالاهای مکشوفه را طبق نظر کارشناسان حدود 20 میلیارد 
ریال اعلام که در ادامه از متهم تحقیق و پرونده جهت رسیدگی به مرجع قضائی ارسال شد. سردار اسماعیلی 
تاکید کرد: شهروندان در صورت اطلاع از احتکار کالا توسط افراد سودجو، از طریق تلفن 110 به مرکز فوریت 

های پلیسی استان اطلاع داده تا در اسرع وقت نسبت به پیگیري و برخورد قانوني با متخلفان اقدام شود.

رئیس پلیس امنیت اقتصادی استان قم  خبرداد:

کشف و توقیف 7دستگاه کامیون حامل دام سبک قاچاق
سبک  دام  حامل  کامیون  ۷دستگاه  توقیف  و  کشف  از  قم  استان  اقتصادی  امنیت  پلیس  رئیس 
)تعداد911راس( به ارزش ۳0میلیارد ریال در این استان خبر داد. سرهنگ حسین برزگر اظهارداشت: 
در راستای مقابله با پدیده شوم قاچاق،جلوگیری از قاچاق دام و طیور و تدابیر سردار فرماندهی محترم با 
وصول اخبار از منابع و مخبرین مبنی بر قاچاق دام سبک ،سریعا عوامل این پلیس در معیت کارشناسان 
جهاد کشاورزی در محور ساوه و سلفچگان هفت دستگاه کامیون حامل احشام قاچاق را شناسایی و توقیف 
نمودند. وی افزود: ارزش تقریبی کالاهای مکشوفه حدود مبلغ ۳0میلیارد ریال می باشد. رئیس پلیس امنیت 
اقتصادی استان قم تصریح کرد: ازمتهمان تحقیق و پرونده به مرجع   رسیدگی کننده ارسال شده  است.لازم 
به ذکر است با توجه به گستردگی پرونده وزوایای پنهان پرونده مذکور درحال رسیدگی )مراجع قضایی( می 
باشد.  رئیس پلیس امنیت اقتصادي استان قم در خاتمه با تشکر از همکاري آگاهانه شهروندان با پلیس، یادآور 
شد: از شهروندان مي خواهیم چنانچه اطلاعي از دپوي کالا دارند موضوع را از طریق شماره تلفن 110 اطلاع 

دهند تا در اسرع وقت نسبت به پیگیري و برخورد قانوني با متخلفان اقدام شود.
 

فرمانده انتظامی استان قم  خبرداد:

احتکار ۱0۵ تن جو و 6 تن کنجاله 
فرمانده انتظامی استان از کشف احتکار 10۵ تن جو و 6 تن کنجاله در استان خبر داد 

 سردارسید محمود میرفیضی اظهارداشت: در پی کسب خبری مبنی بر احتکار جو و کنجاله در یک انبار 
در استان، مأموران پلیس امنیت اقتصادی به همراه کارشناسان سازمان صمت و سازمان جهاد کشاورزی با 
هماهنگی مقام قضائی در محل حاضر و طی بازرسی صورت گرفته از این محل 10۵ تن جو و 6 تن کنجاله 
نظر  طبق  احتکار شده  اقلام  تقریبی  ارزش  افزود:  قم  استان  انتظامی  فرمانده  کشف شد.  احتکار شده 
کارشناسان حدود 12 میلیارد و 900 میلیون ریال اعلام که در ادامه از متهم تحقیق و پرونده جهت رسیدگی به 
مرجع قضائی ارسال شد. سردار میرفیضی از شهروندان خواست، چنانچه اطلاعي از دپوي کالا دارند موضوع را 
از طریق شماره تلفن 110 اطلاع داده تا در اسرع وقت نسبت به پیگیري و برخورد قانوني با متخلفان اقدام شود.

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبرداد:

کشف انبار روغن احتکاری به ارزش ۹ میلیارد ریال
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم از کشف یک انبار حاوی یکهزار و 621 حلب روغن جامد به ارزش بالغ 

بر 9 میلیارد ریال از یک واحد سوهان پزی خبر داد.    
 مهدی ریاضی افزود: طی گزارش های واصله در خصوص احتکار مقادیر قابل توجهی روغن جامد در یک 
واحد صنفی سوهان پزی، گشت مشترک تعزیرات حکومتی قم به همراه بازرسان دستگاه های متولی امر 
نظارت بر بازار استان به محل موردنظر مراجعه و از داخل این واحد صنفی، تعداد هزار و 1۵6 عدد حلب روغن 
جامد پنج کیلوگرمی و ۴6۵ عدد حلب روغن جامد 16 کیلوگرمی به ارزش تقریبی 9 میلیارد و 1۵۷ میلیون 
و ۳60 هزار ریال کشف شد. وی ادامه داد: محل مورد نظر پلمب و پرونده ای نیز تشکیل و برای رسیدگی به 
شعب اداره کل تعزیرات حکومتی ارجاع شد. اداره کل تعزیرات حکومتی قم در یک هفته اخیر از موارد متعدد 
شناسایی و کشف اجناس و کالاهای اساسی احتکار شده در این استان خبر داده، که انباری با یکهزار و 100 

گونی آرد در ابتدای جاده کوه سفید، تنها یکی از این کشفیات به شمار می آید.

رییس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم 
گفت: ۵0 تیم بازرسی از طرف این سازمان با همکاری 
سایر دستگاه های نظارتی به صورت روزانه و مستمر 
آخرین وضعیت بازار استان را رصد و با هرگونه تخلف 

احتمالی برخورد می کنند.
اکبر ابدالی در گفت وگو با خبرنگاران  اظهارداشت: 
سطح نظارت ها بر بازار استان به صورت چشمگیری 
افزایش یافته به نحوی که در مدت کمتر از یک هفته 
بیش از پنج  هزار واحد صنفی در قم مورد بازرسی قرار 
گرفتند و فعالیت آن ها از منظر شاخص های تعیین 

شده کنترل شد.
وی افزود: بررسی ها نشان می دهد مردم نیز حضور 
خوبی  به  را  استان  بازار  سطح  در  بازرسان  پررنگ 
احساس کردند و خودشان به عنوان مهمترین عامل 
کنترل بازار به میدان آمدند و هرگونه تخلف همچون 

از  را  موارد  سایر  و  گران فروشی  کالا،  نکردن  عرضه 
طریق سامانه 12۴ و دیگر راه های ارتباطی به سازمان 
صنعت، معدن و تجارت استان برای پیگیری و مقابله،  

گزارش می کنند.
وی با اشاره به این که در حال حاضر شاهد همکاری 
سازمان  با  اجرایی  دستگاه های  میان  خوبی  بسیار 
صنعت، معدن و تجارت قم برای نظارت بر بازار استان 
هستیم، ادامه داد: دستگاه های متعددی با تامین 
امکانات لازم برای گسترش بازرسی ها به میدان آمدند 

و ما را در امر نظارت یاری می کنند.
ابدالی گفت: از مجموعه اصناف و فروشگاه های 
با  خوبی  همراهی  شرایطی  هر  در  که  قم  در  فعال 
سازمان صنعت،  معدن و تجارت استان دارند کمال 
تشکر را داریم و به اطلاع آن عده اندکی که امکان 
دارد توجه لازم را نسبت به رعایت قانون نداشته باشند 

جرائم  نرخ  جدید  مصوبه های  براساس  می رسانیم، 
تعزیراتی برای برخورد با متخلفان بسیار افزایش یافته 
و سطح فعالیت دستگاه های نظارتی در این زمینه 

تشدید شده است.
وی همچنین با اشاره به افزایش چشمگیر نظارت ها 
برای مقابله با احتکار کالا در انبارها،  افزود: همچنین 
بر اساس قانون نیاز است که اصناف فعال در حوزه 
دارند،   اختیار  در  انبار  که  کسانی  و  کالاها  پخش 
اطلاعات کالاهای موجود در انبار خود را در سامانه  
جامع تجارت بارگذاری کنند. وی تاکید کرد: سازمان 
صنعت،  معدن و تجارت قم با همه ظرفیت وارد میدان 
نظارت بر نحوه توزیع کالاها در بازار استان شده است 
که  تخلفی  هرگونه  می خواهیم  نیز  مردم  همه  از  و 
مشاهده می کنند را از طریق سامانه یاد شده برای 

پیگیری به بازرسان این سازمان اطلاع دهند.

رییس سازمان صنعت ، معدن و تجارت  استان قم:

۵0 تیم بازرسی روزانه وضعیت بازار قم را رصد می کنند

سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری قم:

روند جمع آوری و انتقال پسماند 
نیازمند بازنگری است

 سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری قم با بیان اینکه انتظار این است 
البرز  در سایت  و دفن  انتقال  تا  ابتدای جمع آوری  از  پسماند  روند جمع آوری 
بازنگری شود، گفت: رمز موفقیت در پروژه های مدیریت شهری مشارکت، همیاری 

و همکاری شهروندان است.
مهدی اصفهانیان مقدم در نخستین جلسه شورای خدمات شهری شهرداری 
و دانش محوری سیاست  قم اظهار کرد: سه اصل قانون مداری، مردم مداری 
شهرداری در حوزه معاونت خدمات شهری است که اگر با این شاخص ها کار کنیم 

وظیفه قانونی و شرعی خودمان را انجام دادیم.
وی ادامه داد: رمز موفقیت برای ارائه خدمات مطلوب، یک صدایی و هماهنگی 
است و باید از مناطق هشت گانه تا معاونت یک صدا شنیده شود و با هم افزایی 

خدمت در خورشان شهر کریمه اهل بیت)س( را ارائه دهیم.
سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اینکه همه با هم باید 
سیاست های کاری را اجرا و پیگیری کنیم، گفت: بیشترین موضوعی که درباره 
آن انرژی و هزینه می کنیم جمع آوری، انتقال و دفن پسماندها و دومین موضوع 
تنظیف و نظافت معابر و خیابان هاست که به بخش خصوصی واگذاری شده است.

باید بر آموزش و فرهنگ سازی شهروندان اهتمام ویژه داشته باشیم 
وی با بیان اینکه انتظار این است که روند جمع آوری پسماند از ابتدای جمع آوری 
تا انتقال و دفن در سایت البرز بازنگری شود، ابراز کرد: رمز موفقیت در پروژه ها 
مشارکت، همیاری و همکاری مردم است و هرکجا در مدیریت شهری مردم در کنار 

شهرداری بودند، کار به بهترین شکل انجام شده است.
اصفهانیان مقدم با اشاره به اینکه اصلاح و بهبود فرآیندها و حذف فرآیندهای 
زائد را در دستور کار داریم، اذعان کرد: ناظرین می بایست با دقت و بر اساس 
قانون بر عملکرد پیمانکاران نظارت کنند و از سوی دیگر تدابیری لحاظ شده که 
پرداخت های پیمانکاران سر موعد انجام شود تا در پرداخت حقوق کارگران خللی 

پیش نیاید.
سرپرست معاونت خدمات شهری شهرداری قم با تأکید بر اینکه باید بر آموزش 
و فرهنگ سازی شهروندان اهتمام ویژه داشته باشیم، خاطرنشان کرد: مجموعه 
خدمات شهری پیشانی فعالیت های شهرداری است و  معاونین خدمات شهری 
مناطق باید تمام موضوعات مرتبط با این بخش را در مناطق هشت گانه با جدیت 

دنبال شود.

مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم:

انتقال فوتی ها از چالش های
 سازمان آرامستان هاست

از  یکی دیگر  اینکه  بیان  با  قم  آرامستان های شهرداری   مدیرعامل سازمان 
چالش های سازمان انتقال فوتی های سایر شهرها و کشورها به قم و بالعکس است، 
گفت: در سال 1۴00 با توجه به شیوع کرونا خیلی وقت و انرژی سازمان معطوف 

انتقال این اموات شد.
سید سیف الدین موسوی نیارکی با اشاره به عملکرد سازمان آرامستان های 
شهرداری قم در حوزه مالی و بودجه ای اظهار داشت: ۵۴ میلیارد و ۵00 میلیون 
تومان بودجه سال 1۴00 سازمان بوده که به صورت 100 درصدی تحقق پیداکرده 

است.
مدیرعامل سازمان آرامستان های شهرداری قم ادامه داد: از این بودجه ۵۷ 
درصد آن در حوزه عمرانی، 2۵ درصد اداری و خدماتی و 1۸ درصد هزینه های 

انتقالی و پرسنلی بوده است.
وی مهم ترین چالش های سازمان آرامستان ها را موردتوجه قرار داد و یادآور شد: 
بیشترین و مهم ترین چالش شیوع کرونا بود که فوتی ها چندین برابر فوتی های 
روزانه شد و در این بحران بزرگ با امکانات کم و کمک نیروهای جهادی خانم و آقا 

توانستیم اقدامات مهمی را رقم بزنیم.
موسوی نیارکی با بیان اینکه یکی دیگر از چالش های سازمان انتقال فوتی های 
سایر شهرها و کشورها به قم و بالعکس است، ابراز کرد: در سال 1۴00 با توجه به 

شیوع کرونا خیلی وقت و انرژی سازمان معطوف انتقال این اموات شد.
به گفته وی، میانگین مأموریتی که از درب منازل و یا آرامستان و یا حوادث فوتی 
از شهر قم به نزدیک ترین محل تا آخرین نقطه مرزی انجام شد حدود 1۷00 مورد 

بوده است.
همچنین  کرد:  خاطرنشان  قم  شهرداری  آرامستان های  سازمان  مدیرعامل 
تعدادی نیز باید به فرودگاه انتقال داده می شد و برای انتقال اموات به سایر کشورها 

نیاز به هماهنگی با کشورهای مقصد داشت که این کار نیز بر عهده سازمان بود.

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  تاکید کرد:

برخورد قاطع با اخلالگران 
درتأمین و عرضه مایحتاج عمومی 

رییس سازمان جهاد کشاورزی استان قم از پلمب یک نانوایی بربری با 1۷ 
میلیارد ریال تخلف در دریافت و عرضه آرد خارج از شبکه در قم خبر داد گفت : 
بدنبال اجرای طرح جدید پرداخت یارانه ها، به طور جدی با محتکران، متخلفان 
و افرادی که در تأمین و عرضه مایحتاج عمومی اخلال ایجاد کنند برخورد قاطع 

و جدی خواهد شد.
محمدرضا حاجی رضا بعداز ظهر یکشنبه در گفتگو با خبرنگاران اظهار داشت: 
جهاد  سازمان  به  قم  داروی  تولید  خیابان  در  بربری  نانوایی  واحد  یک  تخلف 
کشاورزی استان قم گزارش شد که در این راستا تیم نظارت و بارزسی این سازمان 

با هماهنگی و همکاری بسیج و دستگاه قضائی به محل این نانوایی اعزام شدند.
بازرسی های  از  بیان داشت: پس  رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم 
صورت گرفته 21۴ کیسه آرد با تخلف دریافت خارج از شبکه و 6۴ مورد کیسه آرد 

با تخلف عرضه خارج از شبکه در این واحد صنفی کشف شد.
وی ادامه داد: فرد متخلف در این واحد صنفی با تشکیل پرونده به مراجع قضائی 
معرفی و نانوایی مذکور با همکاری پلیس اماکن پلمب شد. رئیس سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم با بیان اینکه ارزش این محموله کشف شده بیش از 1۷ میلیارد 
ریال کارشناسی شده است افزود: در این شرایط اقتصادی و بدنبال اجرای طرح 
جدید پرداخت یارانه ها، به طور جدی با محتکران، متخلفان و افرادی که در تأمین 

و عرضه مایحتاج عمومی اخلال ایجاد کنند برخورد قاطع و جدی خواهد شد.
 

سپاه استان قم اعلام کرد؛

کشف خودروی های حامل یک تن 
مرغ و ۹ تن جو 

ضابطین قضایی بسیج در کنترل مبادی خروجی استان قم، ۵ خودروی حامل 
بار قاچاق شامل ۷0 رأس دام زنده، یک تن گوشت مرغ و 9 تن جو را شناسایی و 

توقیف کردند.
بر اساس اعلام سپاه استان قم به منظور جلوگیری از خروج غیرقانونی اقلام 
اساسی مورد نیاز شهروندان به خارج از استان، ضابطین قضایی بسیج ضمن 
کنترل مبادی خروجی استان، توانستند ۵ خودروی حامل بار قاچاق را شناسایی 
و از خروج آنها جلوگیری کنند. در پی این اقدامات ۷0 راس دام زنده، یک تن 
گوشت مرغ و 9 تن جو کشف و توقیف شد. روز گذشته نیز سربازان گمنام سازمان 
اطلاعات سپاه استان قم در یک انبار 10۵ تن جو احتکار شده را کشف کردند و 
تحویل دستگاه های مربوطه دادند. سازمان اطلاعات سپاه امام علی بن ابی طالب 
)ع( همچنین روزهای گذشته نیز در راستای شناسایی و مقابله با محتکرین کالا 
موفق به کشف انبار احتکار کالاهای اساسی در استان قم شدند. در این اقدام که با 
حضور بازرسین صمت و اداره تعزیرات حکومتی انجام شد، 90 کارتن 10 کیلویی 
روغن گیاهی، بیش از 10 تن پنیر، 10 تن شیرخشک و مقادیر قابل توجهی کره 
گیاهی کشف و برای سیر مراحل قانونی و توزیع در بازار، به انبار اداره صمت امانت 

سپاری شد.

شهردار قم با تصریح بر اینکه قم بیش از آن که به قوانین خاص نیاز داشته باشد، به 
تفویض اختیارات و نگاه ویژه در سطح کشور نیاز دارد، خواستار مطالبه حقوق مردم و 

حرکت مسئولان شهر و استان در مسیر تأمین نیازهای قم شد. 
سیدمرتضی سقائیان نژاد با اشاره به ویژه بودن قم از جهات مختلف اظهار کرد: قم 
کانون ظهور و گسترش تفکر شیعی است، ضمن آن که جایگاه قم از نظر مذهبی و 

سیاسی نیز قابل مقایسه با دیگر شهرها حتی پایتخت کشور نیست.
وی افزود: قم به دلیل همین ویژگی ها در روزگار پهلوی مورد ظلم قرار گرفت و محرومیت 
بر آن تحمیل شد و پس از انقلاب شکوهمند اسلامی نیز برخی ملاحظات مانع از 
رسیدگی شایسته به این شهر شد و نیازها و مشکلات انباشته سبب شد تا قم در عرصه 
توسعه امکانات و زیرساخت  های شهری و در مقایسه با دیگر شهرهای کشور، پیشرفت 

قابل توجهی را نداشته باشد.
شهردار قم ادامه داد: اگر بخواهیم به پیشینه این موضوع نگاه کنیم باید بگوییم تصمیم 
برای تبدیل قم به یک استان، تصمیمی بود که در پاسخ به همین نیازها شکل گرفت و 
مقام معظم رهبری بر همین اساس در این عرصه ایفای نقش کردند تا سیاست محرومیت 

زدایی از قم در عمل پیگیری و دنبال شود.
سقائیان نژاد اضافه کرد: البته این پایان ماجرا نبود و قم در شرایطی به استان تبدیل شد 
که امکانات لازم مانند شهرهای اقماری برخوردار، منابع طبیعی ثروت آفرین و همچنین 
صنایع برای درآمدزایی، تأمین هزینه از درون و ایجاد خودکفایی را نداشت، به بیان دیگر 
قم پس از استان شدن، استانی کوچک با شهری بسیار مهم اما بدون منابع کافی تأمین  

کننده اقتصادی بود.
اگر  بُرد که  یاد  از  نباید  را محصول و سوغات قم دانست و گفت:  و دانش  وی علم 
ارزش گذاری برای تولید علم و دانش ارزشمند در قم صورت نگیرد، این شهر مشکلات 

بسیاری برای ایستادن روی پای خودش خواهد داشت.
شهردار قم گفت: تردیدی نیست که قم بیش از آن که به قوانین خاص خودش نیاز 
داشته باشد، به تفویض اختیارات و نگاه ویژه در سطح کشور نیاز دارد، یعنی اگر در 
بسیاری از مسائل، اختیارات به محدوده استان تفویض شود، می توان منابعی خلق کرد 
که در مسیر آبادانی قم مؤثر جلوه کند اما این در حالی است که در موارد مختلف از جمله 
در مسائل مرتبط با ستاد بازآفرینی شهری، بارها موضوعاتی به قم تفویض شده است اما 

دوباره این اختیارات از قم گرفته شده است.
توجه ویژه به قم نیاز و ضرورت امروز کشور و جهان تشیع است 

وی با تأکید بر اینکه اگر شهرها نتوانند در درون خودشان تصمیم گیری کنند، مشکلات 
انباشته شان به این سادگی برطرف نخواهد شد بیان کرد: قطعا توجه ویژه به شهر قم نیاز 

و ضرورت امروز کشور و جهان تشیع است.
سقائیان نژاد افزود: وقتی رهبر معظم انقلاب خدمت به قم را خدمت به آبروی نظام 
می دانند، می توان نتیجه گرفت که نباید مسائل این شهر را در قد و اندازه شهری با یک 
 میلیون و اندی جمعیت دید، بلکه باید نگاهی متناسب با حفظ آبرو و جایگاه نظام به قم 

داشت.
شهردار قم ادامه داد: از طرف دیگر، نقش  آفرینی بین  المللی قم نیز موضوعی نیست 
که از نظرها دور باشد، بویژه آن که طلاب علوم دینی از بیش از 120 کشور در این شهر 
نماینده دارند که می توانند مبلغان کارآمدی برای نظام اسلامی در کشور خودشان باشند.
وی سپس برگزاری مراسم ها و جشن های نیمه شعبان را یکی از جلوه  های خاص قم 
دانست و گفت: این آیین بزرگ که نمایندگانی از ده  ها کشور در آن حضور دارند، مراسمی 
باشکوه و بسیار مهم است اما باید اذعان کرد که مجموعه مدیریت شهری و استانی در 
مدیریت این آیین استثنایی و بین المللی تنها مانده اند و این در حالی است که تاکنون 
بارها اشخاص مختلف نسبت به  ضرورت نقش آفرینی دولت در برگزاری شایسته این مراسم 

سخن گفته  اند.
سقائیان نژاد در پایان خواستار نقش آفرینی مسئولان استان و شهر قم در شناساندن 
جایگاه ویژه قم و بیان نیازهای انباشته این شهر شد و اظهار کرد: همه افرادی که نسبت به 
آینده قم حساس هستند و این دیار برایشان اهمیت و قداست دارد، باید در مسیر تسهیل 
تأمین نیازهای شهر بکوشند و در این عرصه، با وحدت و بدون بخشی نگری، حقوق مردم 

را مطالبه کنند.

شهردار قم :

قم بیش از قوانین خاص به تفویض اختیارات نیاز دارد 

 معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم گفت: 
تمامی دستگاه های خدمت رسان آماده خدمت رسانی 
ظرفیت  حداکثر  با  زائرین  اسکان  و  پذیرایی  جهت 
خود برای دو مناسبت دهه کرامت و رحلت امام راحل 

باشند. 
ابوالقاسم مقیمی در جلسه ستاد تسهیلات زائرین 
ویژه دهه کرامت و ایام چهاردهم و پانزدهم خرداد در 
سالن کرامت استانداری، ایام دهه کرامت را از زایش 
های انقلاب اسلامی دانست و تاکید کرد: توجه به این 
زایش ها را نمی توان جدا از وجوه شخصیتی حضرت 
امام راحل و برکات رهبری ایشان در به ثمر رسیدن 

انقلاب اسلامی ایران مور توجه قرارداد.
مقیمی با بیان این که میزبانی از زائران دهه کرامت 
و ایام رحلت بنیان گذار انقلاب اسلامی  باید به شکل 
مطلوب و شایسته ای باشد، افزود: در خدمت رسانی 
به زائرین و مجاورین علاوه بر بهره مندی از کمک ها و 
ظرفیت های دستگاه های اجرایی، از تمامی ظرفیت 

ها مردمی و هیات های مذهبی استان استفاده شود.
در  قم  استانداری  زائرین  امور  هماهنگی  معاون 
حوزه خدمات حمل و نقل و رفاه زائرین از فرماندار 
قم و سازمان حمل و نقل جاده ای استان خواست تا 
با بازنگری نسبت به ارتقاء کیفیت خدمات و بهداشت 

سرویس ها و نمازخانه های بین راهی اقدام کنند.
توزیع  از  ها  بازررسی  انجام  لزوم  بر  ادامه  در  وی 
اقلام غذایی در این ایام به خصوص تامین آرد نانوایی 
فاطمه  و اطراف حرم مطهر حضرت  های جمکران 
معصومه)س( تاکید کرد. معاون هماهنگی امور زائرین 
استانداری قم با توجه به خلاء حضور ادارات فرهنگی 
برای خدمات رسانی به مردم بر ضرورت ورود جدی 
همه دستگاه های فرهنگی در مناسبتها و ایام الله های 
ملی و مذهبی تاکید کرد و افزود: شهرداری قم نباید به 
تنهایی بار کم کاری بعضی دستگاه ها را در سطح شهر 

به دوش بکشد.

معاون هماهنگی امور زائرین استانداری قم: 
همه دستگاه های قم آماده خدمت در دهه کرامت و رحلت امام راحل باشند

  همه مردم غم نان دارند!

طرح:طاهر شعبانی

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم اقدامات و فعالیت های جمعیت هلال 
احمر قم را تشریح کرد.

محمد بهرامی گفت: در مجموعه هلال احمر استان قم ۴ هزار نفر داوطلب را 
داریم.

وی افزود: در هفته هلال احمر برای حفظ آمادگی افراد دو روز را برای مانور 
چندمنظوره در دستور کار قرار دادیم که در بخش مرکزی و قنوات اجرا شد.

نوع  شناسایی  به  توجه  با  و  دادیم  فراخوان  را  پزشک  داد: 2۷  ادامه  بهرامی 
بیماری ها به درمان افراد نیازمند پرداختیم در این دوروز اردوی جهادی ۳۵۵ نفر از 

مردم استان قم توسط پزشکان جهادگر ماه ویزیت شدند.
رایگان  به صورت  تعداد  این  از  نفر  تصریح کرد: 2۵0  احمر  مدیرعامل هلال 
دارو های خود را از هلال احمر دریافت کردند علاوه بر این موضوع یک مانور امدادی 
در دو بخش آقایان و بانوان را نیز تشکیل دادیم و همه دستگاه های مورد نیاز برای 

نجات افراد در سوانح مختلف مثل زنده یاب را تست کردیم.

وی با تشریح اقدامات هلال احمر در دوران کرونا گفت: در سال گذشته با کمک 
خیرین 2000 دستگاه کپسول اکسیژن خریداری و در اختیار بیماران نیازمند قرار 

دهیم. 
وی در رابطه با اقدامات هلال احمر در تعطیلات نوروزی در استان قم تصریح کرد: 
در طرح ملی امداد و نجات نوروزی 1۴01 1۷۳ امدادگر و نجاتگر خواهر و برادر در 
قالب ۳6 تیم عملیاتی، ۷ پایگاه ثابت و ۴ پایگاه موقت و همچنین یک پایگاه امداد 
هوایی و یک تیم آنست با به کارگیری 1۴ خودروی نجات و آمبولانس به مسافران 

نوروزی خدمات امدادی ارائه کردند.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر قم با اشاره به اینکه از ابتدای طرح ملی امداد 
و نجات نوروزی ۵1 هزار و 22۵ نفر با ندای امداد تماس حاصل کردند ادامه داد: 
در طی این تماس ها، 21 عملیات نجات و رهاسازی توسط امدادگران و نجاتگران 
مستقر در پایگاه های امداد و نجات جاده ای سراسر استان انجام شد و ۷1۵ مصدوم 

به صورت سرپایی از خدمات امدادی بهره مند شدند.

مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم :

4 هزار نفر داوطلب هلال احمر درقم فعال هستند


